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 در نشست رسانه اى جشنواره روايت مطرح شد

بايد راويان فرهنگى انقلاب را 
تربيت كنيم

شرايط شماره گذارى و 
تعويض پلاك اعلام شد 

عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس:
 كارها در وزارت علوم

 يله و رهاست

دلمويه هاى توله خرس مازندرانى
مهربان:  امير 
اول ايــن خبــر 
بــره شــد:  مخا
شدن  «كشــته 
يك توله خرس 
در منطقه كجور 

مازنــدران يكشــنبه نهم مهر به دســت افراد 
ناشناس». بعد به فاصله يكى دو روز، اين خبر 
مخابره شد: «توله خرس كجور در اثر تصادف 
تلف شده و آثار خون و خط ترمز روى آسفالت 
مشــاهده و امعا و احشا توسط ســگ يا ساير 
گوشــت خواران دريده شــده و جاى گلوله يا 

ضرب و شتم مشاهده نگرديد».
هدف از آوردن اين دو خبر چيزى نيست جز دادن 
تصويرى به شما از آن چه بر سر حيات وحش اين 
كشور مى آيد و البته از فرط تكرار شدن شايد آن 
گونه كه بايد و شــايد مورد توجه قرار نمى گيرد 
و غمگينمان نمى كند تا كارى بكنيم. متأســفانه 
خبرهايى از اين دست كم نيست. همين چند روز 
قبل بود كه تصويرى مخابره شد از يك قوچ وحشى 
كه هنگام عبور از عرض جاده در حاشيه پناهگاه 
حيات وحش دره انجير اردكان يزد، شــاخش به 
گاردريل گير كرد. هر چند ايــن حيوان با اطلاع 
رسانى يك هموطن و رسيدن به موقع محيط  بانان 
نجات پيدا كرده بود اما همه گير افتادن ها اين گونه 

به عاقبت بخيرى ختم نمى شود.
متأســفانه روز به روز به تعداد اين خبرها افزوده 
مى شــود. براســتى اين همه بلا چرا بر سر اين 
حيوانات بى گناه و زيســتگاه هاى آن ها مى آيد؟ 
مگر غير از اين است كه آدمى روز به روز عرصه را 
بر اين زبان بسته ها تنگ و تنگ تر مى كند؟ چرا 
يك خرس از زيستگاه خود كه توقع ما اين است 
كه در آن جا زندگى كند، خارج مى شــود و هم 
خودش را به دردسر مى اندازد و هم انسان ها را؟ 
چرا شاخ يك قوچ بايد در گاردريل گير كند؟ مگر 
جرم اين حيوان بيشتر از اين بوده است كه در حال 
رد شدن از جاده اى بوده كه ما انسان ها ساخته ايم 
و براى اين حيوانات سهمى قائل نشده ايم؟ حالا 
يا با ماشين هاى ما برخورد مى كنند و يا به شكل 

ديگرى آسيب مى بينند.
براستى تماميت خواهى آدمى تا كجا ادامه خواهد 
يافت و او كى متوجه خواهد شد كه اگر از طبيعت 
خرســى كم مى شود، اگر شــيرى مى ميرد، اگر 
آهويى خط مى خورد و... اين بخشــى از زندگى 
خود ما انسان هاســت كه آن را از خودمان دريغ 
مى كنيم و چــه اندوهبار اســت اينكه خودمان 

چيزهايى را از خودمان دريغ كنيم. 
چه مى شود كرد و چه راهى را بايد رفت كه حداقل 
كمتر از آن چه مى بينيم به حيات وحش و محيط 
زيست آسيب هاى جدى بزنيم؟ كاش اگر نه هر روز، 
هر از گاهى همه ما اين پرسش را با خودمان در ميان 

مى گذاشتيم و به سهم خودمان كارى مى كرديم.

زيست بوم
سلامتفناورى روز

ترجمه/ رها واعظى: شــايد همه مــا HDL را به عنوان كلســترول خوب 
مى شناسيم و گمان مى كنيم سطح بالاى آن بدان معناست كه بدن سالمى داريم. 
اما بد نيست بدانيد ميزان زياد HDL در بدن خوب نيست و مشكلاتى براى بدن 
ايجاد مى كند. به گزارش نيويورك تايمز، پژوهشگران دانماركى بتازگى با بررسى 
شاخص هاى سلامت بيش از 116 هزار مرد و زنى كه ميانگين سن آن ها 57 سال 
بود، دريافتند كه درصد افزايش ابتلا به مرگ زودرس براى مردان كه كلسترول 
خوب خون آن ها بين 97 تا 115 ميلى گرم در دســى ليتر مى باشد، 36 درصد 
بيشتر خواهد بود. همچنين زنانى كه HDL آن ها بيش از 135 ميلى گرم در دسى 

ليتر است، 68 درصد بيش از زنان ديگر به بيمارى هاى مختلف دچار مى شوند. از سويى كمبود كلسترول خوب در بدن نيز، ريسك 
افزايش احتمال مرگ و مير زودرس را به همراه دارد و كسانى كه ميزان HDL آن ها از 39 كمتر باشد، سلامتى شان در خطر است. 

بنابراين كسانى كه داراى كلسترول خوب زياد هستند، بايد با ورزش و رژيم غذايى سالم ميزان آن را كنترل كنند. 

«كلسترول خوبِ» زياد هم خطرناك است
 

مهر: يك شركت فرانسوى طرحى از يك موتور جديد براى هواپيما ارائه كرده كه 
در آن تيغه هاى چرخنده موتور كاملاً آشكار هستند. اين موتور مصرف سوخت را 
مى كاهد. يك شركت فرانسوى طرحى عجيب از موتور جت شبيه تخم مرغ ارائه 

كرده كه در صورت ساخت تأثير قابل توجهى در مصرف سوخت خواهد داشت.
شركت فرانســوى Safran كه در حوزه توليد موتور كار مى كند از نمونه اوليه 
موتور «روتور باز» خود رونمايى كرده است. اين موتور تا سال 2030 ميلادى در 

هواپيماها به كار گرفته مى شود.
در موتورهاى معمولى بخش هاى چرخنده سيستم محركه داخل محفظه اى پنهان 

است. اما در موتور روتور باز اين بخش ها كاملاً مشخص هستند. موتور مذكور با پشتيبانى اتحاديه اروپا ساخته و در واحدهاى نظامى 
اطراف مارسى آزمايش شده است. اين موتور تخم مرغى شــكل داراى دو رديف تيغه است و مصرف سوخت آن 15 درصد كمتر از 

موتورهاى توربوفن كنونى است.

طراحى موتور جديد هواپيما در فرانسه

 زندگى/ عباسعلى سپاهى يونسى     
   ماجراى ســگ هاى ولگــرد به معضلى 
در شهرها و روســتاها تبديل شده است، 
اما اين تمام ماجرا نيســت؛ چون غير از اين ســگ ها، 
سگ هاى گله هم هستند كه براى حيات وحش مضر 
تشخيص داده شده اند. در اين باره گفت و گويى داشتم 
با دكتر ايمان معماريان، دامپزشك كه دوره تخصصى 
حيات وحــش را در آفريقاى جنوبى، اســپانيا و هلند 
گذرانده اســت. خواندن اين گفت و گــو خالى از لطف 
نيست با اين اميد كه در اين زمينه به راهكارى اصولى 

برسيم.

* شما سگ ها را گونه اى آسيب رسان به حيات 
وحش مى دانيد؟ 

** به طور كلى سگ ها كه اهلى شده توسط انسان ها 
مى باشند و قرن هاست با ما زندگى مى كنند، اگر وارد 
زيستگاه هاى طبيعى بشــوند، آسيب رسان محسوب 
مى شــوند و جزو گروه هاى مهاجم به حساب مى آيند 
چه اين سگ ها ولگرد باشند و چه سگ هايى باشند كه 

صاحب هم دارند، مثل سگ هاى گله.
* اشاره كرديد كه اين سگ ها قرن ها با انسان ها 
زندگى كرده اند؛ بــراى اين بخش چه توضيحى 

داريد؟
** ماجرا ســر همين با آدم زندگى كــردن و اهلى 
كردن اين حيوانات اســت. البته فراموش نكنيم كه 
انسان هم همان موجودى است كه تخريب زيستگاه 
را انجام مى دهد و ســگ را مى توان به عنوان حيوان 
همراه انسان پذيرفت اما جايگاهى در طبيعت ندارد 
و وقتى وارد محيط طبيعى مى شود به محيط آسيب 

مى رساند.
* وقتى در تقسيم بندى سگ ها براى طبيعت، 

گونه مهاجم به حساب مى آيند چه بايد كرد؟
** اولاً طبــق قانون، ورود ســگ بــه مناطقى چون 

پارك هاى ملى و مناطق حفاظت شــده ممنوع است؛ 
چه اين سگ ها ولگرد باشند و چه داراى صاحب باشند. 
بخش ديگر اين ماجرا اين است كه سگ هاى صاحب دار 
بايد شناسنامه دار باشــند، واكسينه بشوند و در جهت 
كنترل جمعيت، عقيم سازى هم اجرا بشود. وقتى اين 
كارها انجام شد، بايد با متخلفان در اين حوزه برخورد 
بشود. تكليف ســگ هاى ولگرد هم معلوم است. وقتى 
وارد اين زيســتگاه هاى حفاظت شده بشــوند، بايد از 

زيستگاه حذف شوند.
* درباره ســگ هاى گله هم همين نظر را داريد 
كه بايد از بين بروند يا بايد به شــكل ديگرى 

عمل كرد؟
 ** درباره ســگ هاى گله ماجرا فرق مى كند. اولاً 
جاى خــود گله ها هــم در زيســتگاه هاى طبيعى، 
پارك هاى ملى و مناطق حفاظت شده نيست و طبق 
قانون، گله ها اجازه ورود به اين مناطق را ندارند و در 
مناطق آزاد هم بايد ظرفيت ســنجى بشود كه تا چه 
حد گله به سگ نياز دارد و به چه تعداد و سپس بايد 
برنامه كنترل جمعيت و واكسيناســيون براى اين ها 
انجام بشود. به طور كلى نظام دامدارى سنتى ما كه 
دام را در زيســتگاه ها رها مى كنيم و به همين دليل 
آســيب زيســت محيطى به طبيعت و حيات وحش 
وارد مى شود و زيســتگاه ها ناامن مى شوند، علاوه بر 
اينكه زيست محيطى نيست و به حيات وحش آسيب 
مى زند به هيــچ عنوان اقتصادى هم نيســت؛ چون 
اين دام اصلاح نژاد نشده است، ضريب توليد خوبى 
ندارد، به ميزانى كه علوفه مصرف مى كند گوشــت، 
شــير و پشــم توليد نمى كند و علاوه بر اين، خيلى 
بهداشتى هم نيست؛ چون كنترل هاى بهداشتى هم 
بر آن اعمال نمى شود. اين براى انسان و حيات وحش 
مضر اســت، پس براى حل اساسى مشكل بايد نظام 

دامپرورى سنتى اصلاح شود. 
* آمارى از تعداد سگ هايى كه در كشور زندگى 

مى كنند، داريم؟
** نه متأسفانه. اما مثلاً 
مى دانيم در جايى مثل 
توران و ميان دشــت، 
بيشترين آمار سگ هاى 
گله را داريم، آن هم به 
واسطه تحقيقات پروژه 
يوزپلنگ كه انجام شد. 
در بقيه مناطق كشور كار نشده است و در اطراف تهران 

هم روز به روز بيشتر مى شود.
* وقتــى مى گوييــد ســگ هاى گلــه بايد 
واكسيناسيون وعقيم ســازى بشوند و ديگر 
برنامه هاى پيشنهادى، اين چه مقدار از مشكل 

را حل مى كند؟
** يك ســرى ايــن ســگ هاى ولگرد ســگ هاى 
گله هستند. متأســفانه گله دارها ســگ هاى ماده را 

نمى خواهند و توله هاى مــاده را هم رها مى كنند. اين 
توله ها تبديل به ســگ ولگرد مى شــوند و اين عاملى 
مى شود براى انتقال برخى بيمارى ها؛ چه بيمارى هايى 
كه براى انسان ها معضل مى شود و چه بيماريهايى كه 
براى حيات وحش و ديگر حيوانــات تبديل به معضل 

مى شوند.
* با حيواناتى برخورد داشته ايد كه بيمارى آن ها 

به خاطر حضور سگ ها بوده باشد؟
** بله فراوان؛ بخصوص در اطراف تهران كه هم اينك 
مردم در اين مناطق غذارســانى به سگ هاى ولگرد را 
هم انجام مى دهند. افزايش تعداد سگ هاى ولگرد در 
زيستگاه هاى اطراف تهران موجب شده ما بيمارى هاى 
انگلى را در حيات وحش زياد ببينيــم. چيزى كه در 

دنيا نادر است.
* اينجا يك تناقض هم شكل مى گيرد؛ مدافعان 
حقوق حيوانات مى گويند به اين سگ ها بايد غذا 

رساند و شما اين اعتقاد را نداريد و از آسيب هاى 
سگ ها حرف مى زنيد. مشكل را چگونه مى شود 

حل كرد؟
** بله! در اين كمك رسانى ها كه در ظاهر خيلى هم 
خوب و انسانى اســت به يك نكته مهم توجه نمى شود 
و آن اينكه، كنترل جمعيت سگ ها وابسته به كنترل 
پسماند است. يعنى بايد پسماندها بدرستى مديريت 
بشوند تا غذا در اختيار اين سگ ها قرار نگيرد و جمعيت 
آن ها افزايش پيدا نكند. وقتى ما به آن ها غذارســانى 
مى كنيم، موجب افزايش جمعيت اين گونه مى شويم 
و اين يعنى افزايش جمعيــت حيوانى كه جايگاه او در 
طبيعت نيســت، يعنى آسيب رســاندن به گونه هاى 
طبيعى و اگر درست به قضيه نگاه كنيم، اين غذارسانى 
نه تنها لطف نيســت، بلكه ظلمى است در حق حيات 

وحش. 
* با اين توضيحات، از كدام نهادها بايد انتظار كار 

در مورد سگ هاى گله را داشت؟
** ســه نهاد مى توانند در اين حــوزه كار كنند؛ 
محيط زيســت، ســازمان دامپزشــكى و وزارت 
بهداشــت كه متأســفانه كارى براى اين موضوع 
نكرده اند. بخش فرهنگســازى در ايــن ماجرا هم 
نبايد فراموش شــود كــه رســانه هاى ديدارى و 

نند كار بكنند.  شنيدارى مى توا
* آمارى از تلفات گونه هاى مهم حيات وحش به 

دست سگ هاى گله داريد؟
** در سه سال گذشته پنج يوزپلنگ به طور مستقيم 
توسط سگ هاى گله تلف شده اند در صورتى كه شايد 

كمترين تهديد براى گله ها باشند.
* و سخن پايانى؟

** اميدوارم رسانه ها كمك كنند و فرهنگسازى بشود 
تا بدانيم حيوان دوســتى واقعى چيســت. چون روند 
حيوان دوستى با اين شيوه رايج، آسيب رسان به حيات 

وحش است.

گفت و گو با يك متخصص حيات وحش

مردم شناختى از زندگى سگ ها ندارند

1 مهر 1396
پنجشنبه  3

 14 محرم 1439

 اكتبر 2017  سال سى ام 
 5 

ماره 8514 
 ش

 zen
deg

i@q
uds

onl
ine.

ir 

كلنجار 90 دقيقه اى قدس با جعبه سياه ورزش ايران

رمزگشايى افشار زاده
 از كميته ملى المپيك  تا باشگاه استقلال
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کوتاه و خواندنی

تسنیم: حجت الاسلام علیرضا سلیمی عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
با اشاره به عدم معرفی وزیر پیشنهادی علوم، اظهار داشت: این مسئله جای تعجب 
دارد. انتظار داشــتیم آقای روحانی زودتر با معرفی وزیر وضعیت این وزارت خانه 
مهم را تعیین تکلیف کند. مجلس آمادگی خود را برای همکاری با دولت در زمینه 
تشکیل کابینه نشان داد تا فردا بهانه نگیرند که نگذاشتند دولت کار کند، اما جای 
تعجب است که چرا خود دولت به فکر نیست.  نزدیک 60 روز است که وزارتخانه ای 

به این مهمی و با این اهمیت بدون وزیر است و کارها یله و رها است.

کارها در وزارت علوم یله و رهاست

 مهر: رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری به برخی شبهات مالی مطرح شده 
درباره این ســازمان پاسخ گفت. محمود صلاحی گفت: برخی فکر می کنند ما 
مالیات سازمان را هم از روی حقوق کارمندان مان کسر می کنیم و می گویند اینجا 
۱00 میلیارد تومان بودجه داشته. اولاً ۱00 میلیارد بودجه نبوده و رقم اصلی  ۵۹ 
میلیارد بوده اســت، آن هم نه بودجه که رقم بدهی مالیاتی مدیران سابق ما. با 
این حجم بدهی ما ستاد را هم مدیریت کردیم. سازمان با این حجم عظیم خود 

سالانه تنها ۱۳ تا ۱۵ میلیارد تومان بودجه دارد.

پاسخ صلاحی به کنایه های مالی 

شورای عالی انقلاب فرهنگی: دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی از تشکیل 
کارگروهــی برای نظم دهی به کنکور خبر داد. محمدرضا مخبردزفولی گفت: با 
توجه به نامه ها، مکاتباتی صورت گرفته که گزارش آن نیز در جلسه شورا ارائه شد 
و مقرر شد کارگروهی متشکل از وزرای علوم و بهداشت، رؤسای کمیسیون های 
بهداشــت و آموزش مجلــس و رئیس نهاد نمایندگی مقــام معظم رهبری در 
دانشــگاه ها در دبیرخانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی تشکیل شود و گزارش 
جامعی از وضعیت بخش های مختلف ورودی به آموزش عالی در کشور آماده کند.

تشکیل کارگروهی برای نظم دهی به کنکور

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت و گوی اختصاصی با قدس:

اخطار وزیر ارشاد به شهرداری برای محل نمایشگاه کتاب

 فرهنگ/ آرش خلیل خانه  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تأکید کرد: اگر شهرداری تا پایان مهر ماه به 
درخواست ما برای انجام اصلاحات و تأمین زیرساخت های لازم در شهر آفتاب پاسخ مثبت ندهد، نمایشگاه 
کتاب را در محل دیگری برگزار خواهیم کرد. سید عباس صالحی در حاشیه جلسه هیئت دولت در گفت وگو 
با خبرنگار قدس با اشاره به قرارداد وزارت ارشاد با شهرداری برای برگزاری نمایشگاه کتاب در شهر آفتاب تا سال ۱400 
افزود: انتظار و قرار این بود که مجموعه واگذار کننده و طرف قرارداد ما در جهت تأمین و اصلاح زیرساخت های مجموعه 

شهر آفتاب همکاری بیشتری داشته باشند اما آن ها به تعهداتشان عمل نکرد.
صالحی افزود: سالن های اصلی نیاز به ترمیم هایی داشت که انجام نشده بود و سالن های موقت هم به همان شکل باقی 
مانده و از تجهیزات لازم برخوردار نبودند؛ مزید بر این، بارندگی ها و تهویه نامطلوب سالن ها هم مشکلات بیشتری را برای 
بازدید کنندگان بوجود آورد. وزیر ارشــاد تصریح کرد: ما پس از نمایشگاه ۹6 با مدیران شهر آفتاب و بانک شهر صحبت 
کردیم که باید اصلاحات لازم و تأمین زیرســاخت ها در این مجموعه صورت گیرد و حداقل روند رو به پیشرفت در این 
مجموعه مشهود شود. وی افزود: به علت تقارن انتخابات و مسایل دیگری که در شهرداری جریان داشت، این اتفاق امسال 
رخ نداد. از این رو به شهرداری تهران نامه نوشته و اعلام کرده ایم که تا پایان مهر باید مشخص کنند اتفاق جدیدی رخ 
خواهد داد یا نه. اگر تا پایان ماه پاسخ مثبتی به ما بدهند، آن قرار داد مبنای عمل ما خواهد بود اما اگر علایم روشنی از 

تغییر شرایط نداشته باشیم، در قرارداد تجدید نظر خواهیم کرد. 
وی بــا بیــان اینکه درباره مکان جایگزین نیز هنوز تصمیم گیری نکرده ایم، گفت: در زمان لازم اگر لازم شــد درباره آن 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.

و گو گفت 

خرده روایت ها

خبر

نوآوری 
لازمه حیات ادبیات عاشورایی

 کامران پارسی نژاد  
پیدایش نوآوری در عرصه ادبیات داســتانی عاشــورایی بنا به مناسبات 
قوام یافته ای چون برهم نزدن اصول و مبانی دینی و فکری تثبیت شــده 
جامعه شیعی، عدم طرح مباحث ضدارزش های معنوی مرتبط با زندگی 
و جایگاه شــاخص معصومین)ع( و در عین حال ظهور ذهنیت های نو و 

ژرف اندیشی در این حوزه، امری ضروری و واجب است.
بی شــک ســنجش عقلانی و دقیق از رویدادهای واقعه کربلا و حوادث 
پیرامونش بستگی تمام به شناخت و آگاهی نویسنده از تمامی  حوزه های 
مختلف علوم انســانی چون تاریخ، خاصه تاریخ اســلام و تشیع، فلسفه، 
عرفان اســلامی، جامعه شناسی و روانشناســی دارد. به منظور راه اندازی 
یک جریان ادبی بدیع و تثبیت آن، نمی توان تنها به ظهور نویســندگان 
نواندیش اکتفا کرد. اطلاع داشــتن از سبک های داستان نویسی نوین و 
به کارگیری آن در گونه ادبیات عاشــورایی می تواند گام مؤثری در جذب 
مخاطب و تأثیرگذاری بر قشر جوان به حساب آید، به شرط آن که استفاده 
از شگردهای داستان نویسی نو، عاملی برای بدعت در دین و اصول و مبانی 

فکری جامعه شیعیان نشود.
اصولاً اصطلاح »نــو« و یا »مدرن«، همواره در تمامــی  ادوار تاریخی و 
زمان های مختلف مطرح بوده و به کار رفته اســت و نباید از این جریان 
ادبــی روی گرداند. درواقع »نوآوری« لازمه حیات ادبیات، خاصه ادبیات 
داستانی عاشــورایی به حســاب می آید و در تمامی  مقاطع و دوره های 
مختلف، نویسندگان و ادیبان و شــاعران بسیاری ظهور کرده اند که در 
زمان خود دست به نوآوری زده اند. از این رو می توان مدعی بود که ادبیات 
نو یا مدرن، در تمامی  دوران ها وجود داشــته و مختص به دوره ای خاص 
نیست. قابل ذکر است که مردم ایران علاقه زیادی به حفظ مکتب رئالیسم 
دارند و کمتر دیده شده برخی گونه های داستانی چون رئالیسم جادویی 
و داســتان علمی  تخیلی در ایران رشــد کنند. از این رو هر حرکت ادبی 
شــکل گرفته ای معمولاً در ایران براساس ضوابط و قوانین رئالیسم قوام 
می یابد و در بستر جامعه رنگ می بازد و به همین دلیل نوآوری در حوزه 
داستان دفاع مقدس می بایســت با توجه به شرایط اجتماعی، فرهنگی 
و سیاســی حاکم بر جامعه شکل بگیرد. لازم است نظریه پردازان عرصه 
ادبیات هم سو و هم هدف با متولیان امور فرهنگی -که متأسفانه تمایلی 
به ســرمایه گذاری جهت جریان سازی کلان در عرصه ادبیات ندارند- به 
برنامه ها و اهدافی ازپیش تعیین شــده برسند تا شــاید ادبیات داستانی 

عاشورایی تبلوری دیگر یابد.
قابل ذکر است که جریان سازی در بستر جامعه ادبی به صورت خودجوش 
ازسوی نویسندگان کمتر قوام یافته است و می بایست نظریه پردازان در بدو 
امر نظرات خود را سامان دهی و طرح کنند. در این راستا این موارد می تواند 
در دســتورکار قرار بگیرد: بررسی عملکرد نهادهای دولتی و نیمه دولتی 
چون وزارت ارشاد، حوزه هنری، بنیاد شعر و ادبیات داستانی ایرانیان و... 
در جریان ســازی در این حوزه، نقش آفرینی و تأثیرگذاری جشنواره های 
ادبی در خلق داســتان های عاشورایی، بررسی نقطه نظرات صاحبان نظر 
در این وادی، تحلیل و ارزیابی داستان های مطرح عاشورایی و شیوه های 
داستان پردازی رایج، تحلیل انواع داستان های عاشورایی در نشست های 
ادبی، بررسی تطبیقی داســتان دفاع مقدس و داستان عاشورایی و ارائه 

راه کارهای عملی برای ارتقای سطح کیفی و کمی  داستان عاشورایی.

 رئیس سازمان امور دانشجویان خبر داد
امکان حذف سود تنفس وام بانک 

برای دانشجویان دکتری
ایسنا: رئیس سازمان امور دانشجویان وزارت علوم از امکان حذف سود 
تنفس وام بانک برای دانشــجویان دکتری خبر داد و گفت: حذف سود 
تنفس وام دانشجویان درحال بررســی است. مجتبی صدیقی در دیدار 
با جمعی از دانشــجویان دوره دکتــری عضو »کمپین مطالبات دکتری 
وزارت علوم« با تأکید بر این که پیشنهاد حذف سود تنفس وام بانک برای 
دانشجویان قابل مذاکره و پیگیری است،  افزود: دانشجویان به جای تحریم 
وام بانک، کمک کنند شرایط طوری تعدیل شود تا بخشی از دانشجویان 
به سمت دریافت وام از بانک رفته و مشکل منابع مالی صندوق کاهش یابد، 
چراکه فشار زیاد منجر به قطع خدمت خواهد شد. البته پیشنهاد حذف 

سود تنفس وام بانک قابل مذاکره و پیگیری است.

با فرزند سردار سیدجلال حبیب الله پور شهید مدافع حرم 

عشق به اهل بیتb او را بی قرار کرده بود
 فرهنگ/ ساحل عباســی  مادرش حضرت 
زهرا)س( را بســیار دوست داشت. هرگاه نامی  از 
بی بی دوعالم برده می شــد، اشک در چشمانش 
جمــع و نگاهش به دورها خیره می شــد،  انگار 
در دلش آرزویی می کرد؛ آرزویی که نمی دانست 
آیا یک روز محقق خواهد شــد؟ آیا مجالی برای 
شــهادت می یابد تا همانند مــادرش، بی قبر و 
نشان باشد یا نه. آن روزها در صحنه دفاع مقدس 
لحظاتی که یاران و هم رزمانش سوار بر بال ملائک 
می شدند و به آسمان پر می کشیدند، »سیدجلال 
حبیب الله پور« در این اندیشــه بود که آیا او نیز 

روزی طعم شهادت را خواهد چشید؟
»سیدعلی حبیب الله پور« فرزند شهید مدافع حرم 
سیدجلال حبیب الله پور در گفت وگوی پیش رو 
از پدرش و ویژگی هــا و تنها آرزویش می گوید؛ 
آرزویی که خانواده اش بعد از دســت یافتن به آن 
دیگر چیزی نخواستند، چراکه می دانستند حاج 

جلال همواره به دنبال تحقق چنین آرزویی بود.

 شهادت یگانه آرزوی پدر بود
سیدعلی درباره پدرش می گوید: من و خواهرم 
دو فرزنــدان شــهید مدافع حرم ســیدجلال 
حبیب الله پور هستیم؛ پدری که نه تنها پدر، بلکه 
دوســتی بود که هیچ گاه با او احساس خستگی 
نمی کردیم. پدر همــواره درکنار ما بود و آنقدر 
به ما محبت داشت که لحظه ای نمی توانیم جای 
خالی و نبودش را تحمل کنیم، اما چون شهادت 
یگانه آرزوی پدر بود، بر این فراق صبر و تحمل 
کردیم، چراکه می دانیم تنها آرزوی پدر، شهادت 
و اثبات نوکری اش به درگاه اباعبدالله)ع( و یاران 

باوفایش بود.
او ادامه می دهد: شهید حبیب الله پور بسیار صبور 
و آرام بود. شــاید صبــوری و بردباری اش یکی 
از مهم ترین خصلت هایی بــود که در وجودش 
نهادینه شــده بود. هرگاه ما یــا یکی از اعضای 
خانواده و فامیل در کاری یا مسئله ای بی قراری 
می کــرد، حاجی با دعوت به صبــوری به او یاد 
می داد که با بردباری و توکل به خدا مشــکلات 
حل خواهد شد. شــهید جلال حبیب الله پور به 

ما آموخته بود که تنهــا باید به خدا توکل کرد 
و تنها چاره هر درد و مســئله ای، گذشت زمان 
اســت. پدرم علاقه ویژه و وافری به رهبر معظم 
انقلاب داشت. یکی از ویژگی های ایشان، تبعیت 
از ولایت و ولایتمداری بود. این مسئله به قدری 
برای پدر اهمیت داشــت که همــواره در جمع 

خانواده بر آن تأکید می کرد. 

حتی در وصیت نامه اش وآخرین تماسی که با هم 
داشــتیم، بر تعهد به ولایت و پشتیبانی از رهبر 
معظم انقلاب تأکید داشت و می گفت که حرف، 
حرف ولایت است و هیچ گاه آقا را تنها نگذارید، 
چراکــه رمز موفقیت و اتحاد ما دربرابر حقه ها و 
دسیســه های دشمن، پشتیبانی و تبعیت تام از 

ولایت فقیه است.

 عشق به اهل بیت)ع( او را بی قرار کرده 
بود

وی ادامه می دهد: شهید سیدجلال حبیب الله پور 
بســیار اهل توســل بود. به شــدت به حضرت 
زهرا)س( و حضرت رقیه)س( توســل داشــت. 
عشق به اهل بیت)ع( او را بی قرار کرده بود تا به 
هرنحوی بتواند دربرابر تروریست هایی که منادی 
اسلام آمریکایی اند، از حرمین شریفین دفاع کند. 
بنابراین حضور در دفــاع مقدس  برایش کافی 
نبود. شــهید حبیب الله پور خود را آماده دفاع از 
حرم کرده بود. بنابراین برای رسیدن به آرزویش 
که دفاع از مســلمانان ســوریه و حرم حضرت 

زینب)س( بود سر از پای نمی شناخت. 
شــهید ســیدجلال حبیب الله پور از سینه زنان 
و عاشقان امام حســین)ع( بود. در هیئت های 
مذهبــی حضــور چشــمگیری داشــت و از 
اطعام دهنــدگان و بانیان هیئت های مذهبی در 

بابلسر بود. 
شــهید معتقد بــود هرچقدر به دســتگاه امام 
حســین)ع( در ترویج فرهنگ حماسی عاشورا 
خدمت کنیم، بازهم باید برای این موضوع تلاش 
کنیم تا بتوانیم به تربیت نوجوانان و جوانانی اقدام 

کنیم که حسینی باشند و حسینی بیندیشند.
فرزند شهید با بیان این که شهید تلاش فراوانی 
کرد تا به هرنحوی کــه بتواند برای دفاع از حرم 
اعزام شود، ادامه می دهد: سال ۹4 خبر خوبی به 
او رسید مبنی بر این که می تواند عازم دفاع از حرم 

حضرت زینب)س( شود. 
قرار بود از دی ماه ســال ۹4 اعزام شــوند، اما به 
دلایلی این مسئله به اسفندماه منتهی شد. ۱۹ 
اسفند عازم سوریه شــد، اما هیچ یک از اعضای 
خانواده نتوانســتند برای آخرین بار با شــهید 
خداحافظی کنند.  با توجه به این که زمان اعزام 
پدر به صورت دقیق مشــخص نبود، بنده در قم 
بــودم و مادر و خواهرم هم منزل نبودند که پدر 
تماس گرفت و با گفتن چندین سفارش در قالب 
وصیت نامه، رفتنــش را به صورت تلفنی به من 
خبر داد. به پدر گفتم کــه خودم را به فرودگاه 
امام خمینی)ره( می رسانم، اما پدر خواست که 
به فرودگاه نروم و برای همیشه به صورت تلفنی 
از مــا خداحافظی کرد و به ســوی دفاع از حرم 

شتابان رفت. 

 انگار می دانستم شهید شده است
من و خواهر و مادرم از اعزام ایشــان به سوریه 
رضایت کامل داشتیم، چراکه می دانستیم دفاع 
در راه حق و جهاد برای خدا از آرزوهای حاجی 
بود. بنابراین با اعزام ایشــان کمترین مخالفتی 
نداشتیم. بعد از اعزام شهید جلال حبیب الله پور 
چندین بــار تمــاس گرفتنــد، امــا در آخرین 
تماس شان که یک هفته قبل از برگزاری عروسی 

بنده بود، از من خواستند که عروسی را یک هفته 
به تأخیر بیندازم تا ایشان از سوریه بازگردند که 
متأسفانه بعد از چندروز از آخرین تماس تلفنی 
ازطریق خانواده پدری ام، خبر شهادت ایشان را 
شــنیدم. آن شب انگار می دانستم که پدر شهید 
شــده اســت. انگار آرزوی پدرم پیش چشمم 
مجسم شده بود. بنابراین از خبر شهادتشان اصلًا 
متعجب نشدم، چراکه حاجی عاشق شهادت بود 
و به خواســت خدا در ۳۱ فروردین سال ۹4 به 

فیض شهادت نائل شد. 
وی ادامــه می دهد: امروز من و خانواده ام افتخار 

می کنیم که بازماندگان سرداری شجاع هستیم 
که آرزویــش مخفی بودن قبــرش بود. حاجی 
آرزو داشــت همانند مادرش حضرت زهرا)س( 

مفقود القبر باشد که به این آرزو هم رسید. 
بعد از شــهادت، پیکــر حاجی و بســیاری از 
هم رزمانش که به فیض شــهادت رسیده بودند، 
هیچ گاه به دســت خانواده ها نرســید و ما چون 
می دانستیم این آرزوی حاجی بود، دیگر اصراری 
برای بازگرداندن و یافتن پیکرشــان نداشتیم. 
حاجی می خواست همانند مادرش غریب باشد 

که خداوند او را به آرزویش رساند.
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فرهنگ

آنچه می خوانید

من و خواهــر و مــادرم از اعزام 
ایشان به ســوریه رضایت کامل 
داشــتیم، چراکه  می دانســتیم 
دفاع در راه حق و جهاد برای خدا 
از آرزوهای حاجــی بود. بنابراین 
با اعزام ایشان کمترین مخالفتی 

نداشتیم



در نشست رسانه ای جشنواره روایت مطرح شد

باید راویان فرهنگی انقلاب را تربیت کنیم

 هنر/ محمدعلی میرزایی  نشست رسانه ای جشنواره روایت با حضور مجید سان کهن دبیر جشنواره و 
اهالی رســانه در خبرگزاری تسنیم برگزار شد. این جشنواره برای اولین بار با محوریت سوژه یابی، تحقیق و 
نویسندگی همزمان با هفته دفاع مقدس و با هدف پرورش پژوهشگران و نویسندگان جوان در حوزه تاریخ 
شفاهی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس آغاز به کار کرده است. دبیر این جشنواره، آموزش را رکن اساسی جشنواره دانست 
و گفت: مسابقات، ویترین جشنواره است که ما یک زمان 8 ماهه را برای آن تعیین کردیم و در سه مرحله اتفاق می افتد، 

همین که سوژه استخراج و ثبت شود؛ خود یک قدم بزرگ است.
وی با بیان این که قصد داریم آثار تألیفی در حوزه پژوهش را ازطرف مؤسسه روایت فتح مورد حمایت قرار دهیم، گفت: 
یکی از آســیب هایی که ما در فرهنگ انقلاب دچار آنیم،  این است که ما توانایی آن را نداریم که موضوعات پژوهشی را 
عمومیت ببخشــیم. بحث روایت فتح و تاریخ شــفاهی از خود انقلاب استخراج شده است و باید همین شیوه را در همه 

حوزه ها ادامه دهیم.
دبیر جشنواره روایت افزود: ما به دنبال تربیت راویانی هستیم که جنگ  و انقلاب را به تصویر بکشند. ما در قدم اول باید این 
انگیزه و خواسته را در جوانان ایجاد کنیم. در حوزه پژوهشی و تاریخ شفاهی هر جوانی که این انگیزه و دغدغه را داشته 

باشد، باید بتواند وارد این حوزه شود.
وی افزود: هدف این جشنواره این است که انگیزه را برای جوانان و فعالان فرهنگی ایجاد کند. ما دو جایزه ویژه را برای 
کسانی که تمایل به ثبت نام دارند درنظر گرفته ایم و هدف ما این است که آثاری که به جشنواره فرستاده می شود، با چند 

نگاه مورد ارزیابی قرار بگیرد.

خبر روز چهره - خبر

ایسنا: مهدی فخیم زاده با اشاره به دلیل بازپخش برخی سریال ها در تلویزیون 
گفت: زمانی که تلویزیون برای تولید آثار نمایشــی جدید بودجه ندارد، مجبور 
می شود سریال های قدیمی را بازپخش کند و تکرار یک سریال دیده شده، دیگر 
جذابیتی برای بیننده ندارد. وی به مشــکلات مالی تلویزیون اشاره کرد و گفت: 
بازپخش برخی کارهای قدیمی از تلویزیون به مدیران سازمان ارتباطی ندارد، بلکه 
به بودجه تلویزیون مربوط می شود. در حال حاضر تلویزیون به دلیل مشکلات مالی، 

تحمل مخارج سنگین برای تولید یک پروژه را ندارد.

تلویزیون بودجه تولید سریال  تاریخی مذهبی را ندارد

فارس: قرار اســت در بخش هایی از سریال »کارگاه ۴8«، شهاب حسینی برای 
دومین بار نقش شهید بابایی را ایفا کند. نگارش سریال »کارگاه ۴8« به نویسندگی 
رســول صانعی به پایان رسیده است و لوکیشن اصلی این سریال، پایگاه هوایی 
شهر اصفهان است. این سریال 25 قسمتی درباره تولید قطعه ای مهم از هواپیمای 
F1۴ است که یکی از مهم ترین هواپیماهای جنگنده در دوران جنگ تحمیلی 
ایران و عراق بود. ماجرای »کارگاه ۴8« به ســال های 60 تا 6۴ برمی گردد و با 

شهادت شهید بابایی به پایان می رسد.

شهاب حسینی دوباره شهید بابایی می شود

ایسنا: داوود فتحعلــی بیگی گفت: هزاران نســخه تعزیه خوانی در اقصی نقاط 
کشــور وجود دارند که هنوز به اجرا نرسیده اند و اینها تنها نیازمند یک متولی 
اســت که وظیفه آنها حفظ و اشاعه شــبیه خوانی و نمایش های آیینی و سنتی 
باشد تا بتوان با برنامه ریزی صحیح این نسخ را گردآوری و به مرور منتشر کرد. 
این هنرمند پیشکســوت عرصه های آیینی سنتی بیان کرد: کسانی هستند که 
مجموعه هایی از نسخ تعزیه نســل به نسل به آنها رسیده است که این افراد به 
نحوی با ما آشنا شده  و ما از طریق آشنایی با آنها، این نسخ را به چاپ رسانده ایم.

دغدغه ها برای هنری که ثبت جهانی شده است

نگاهی به فیلم »ملی و راه های نرفته اش« ساخته تهمینه میلانی

مردانیکهصبحتاشبشکنجهمیکنند!

پنجشنبه  13  مهر  1396
 8514 5  اکتبر2017  سال سی ام  شماره   1439 14 محرم   

 هنر/ رضا استادی  »باور کنید ده ها مورد از 
افراد این چنینی را دیده ام و صدها و شاید هزارها 
نفر در جامعه با چنین مشــخصاتی وجود دارند، 
اما به دلیل حفظ آبرو حرفی درباره مشکلات خود 

نمی زنند!«
این ساده ترین و کلیشــه ای ترین پاسخی است 
که احتمالاً می توانیم از زبان سازنده فیلم »ملی 
و راه هــای نرفته اش« در انتقاد از غیرواقعی بودن 
اثری که ســاخته، بشنویم. تهمینه میلانی یکی 
از فیلم سازان علاقه مند به مسائل زنان است که 
در آثارش با نگاهــی افراطی »مردان جامعه« را 
می نوازد. در کارنامــه او فیلم های هنرمندانه ای 
ماننــد »دو زن« و »آتش بس یــک« وجود دارد 
کــه در آن ها با نگاهی ظریــف این خط فکری 
دنبال شده و حاصل کار درکنار »مردستیز بودن 
افراطی« قابل  تحمل است. اما در غالب آثار وی، 
افراط در نگاه تک سویه به ماجرا و لحن به شدت 
عصبی او نسبت به مردان باعث شده تا فیلم هایی 
همچون »واکنش پنجم«، »تســویه حساب« و 
»سوپر استار« خلق شود که به عنوان نمونه هایی 
از آثار تک سویه قابل بررســی است. این آخری 
»ملی و راه های نرفته اش« هم در مســیر همان 
فیلم های یک طرفه به اثری سردســتی، عجول، 

بزرگنمایی و غیرهنرمندانه تبدیل می شود. 

 بیانیهبهجایفیلم
میلانی در این آثار با کنارگذاشتن »ماهیت هنری 
و داستان گویانه اثر« فیلم ها را تبدیل به بیانیه هایی 
به  شــدت پرخاشــگر، اعصاب خُردکــن و کم اثر 
می کند. شــاید او قصد دارد با فیلم هایی این گونه 
خشمگین، ضمیر ناخودآگاه مخاطبانش را بیدار 
کند و آن هــا را به پرهیز از به کارگیری رفتارهای 
مشــابه ضدقهرمان های داستان دعوت نماید، اما 
برای مخاطب باهوش امروز که قدرت انتخاب های 
بی شمار و کانال های دریافت اطلاعات فراوان دارد، 
این شیوه ها چندان جواب نمی دهد. داستان فیلم 
»ملی و راه هــای نرفته اش« درباره دختری به نام 
»ملی« است که در خانواده ای با وضعیت اقتصادی 
متوسط به بالا زندگی می کند. ملی در خانواده اش 

محدودیت های فراوانی دارد. او علاقه مند به پسری 
جوان به نام »ســیامک« می شود و این علاقه به 
ازدواج ختم می شــود، غافل از این که سیامک نیز 
هیولایی اســت که رفتارهای غیرانسانی فراوانی 
دارد و زندگی مشــترک را به جهنمی برای ملی 

تبدیل می کند.
در آخرین ساخته تهمینه میلانی مردها کماکان 
موجودات نفرت انگیزی هســتند که گویی کاری 
جــز »نابود کردن زندگی زنــان« ندارند. »مراد« 
برادر بزرگ ملی با کاراکتری که یادآور جاهل های 
فیلمفارســی اســت، پدر ملی که مردی منفعل 
و بی خاصیت اســت و اولیــن حضورش درمقابل 
دوربین با آن شــلوارک و بنز مــدل قدیمی قرار 
است نشانه عقب ماندگی او باشد، پدر سیامک که 
برروی ویلچر نشسته و مسبب  تمامی اتفاق های 

بد زندگی »ســیامک« و خواهرش »نیره« است، 
»رضا« شوهرخواهر سیامک که مردی عقب مانده 
اســت، »مســعود« که درگیر رابطه ای نامشروع 
با نیره اســت، مــرد فروشــنده و... همه و همه 

کلکسیونی از موجوداتی هســتند که تیره  روزی 
زنان را رقم می زنند. نگاه طبقاتی سازنده فیلم نیز 
این فضا را تشدید کرده و تنها مردان مثبت فیلم، 
پزشک و روانشناسی هستند که ظاهراً تحصیلات 
عالیه آن ها را به این درجه از شعور رسانده که زنان 
را درک کنند! البته دایی ملی هم هســت که در 
فیلم صرفاً »ذکر خیــری« از او به میان می آید و 
اثری از او دیده نمی شــود، شاید چون سازنده اثر 
»بازیگر قابلی« را برای ایفای این نقش نیافته است!

 اینتصویرتهرانامروزاست؟
سایر مردان فیلم آن قدر ناحسابی هستند که مثل 
مراد به جای آن که کار و کاســبی داشته باشند، 
مرتب درحال دیده بانی پشــت پنجره هستند تا 
ببینند خواهرشان با چه کسی می آید. یا سیامک 

آن قدر بی شــخصیت اســت که شــب عروسی 
رکیک ترین حرف ها را به همســرش بزند و روز 
بعد از عروسی هم به ســر کار بروند. »مسعود« 
با رفتــار چندش آور ناخنک زدن به غذا و »رضا« 
شوهر نیره با نشستن در آشپزخانه، این کلکسیون 
را تکمیل می کنند تا فیلم ساز وطنی ما، با قواعد 
حاکم بر جامعه  ای طالبانی در تهران فیلم بسازد 
و این دیالوگ را در دهان شــخصیت اصلی اش 
بگذارد که »تو خانواده ما ته درس خواندن برای 

دختر دیپلمه!«
میلانی تلاش کرده با به کارگیری شخصیت های 
روانپریــش قصه خــود را روایت کند، روشــی 
که کمابیش فریدون جیرانی اســتاد آن است، 
اما برخــلاف جیرانی، میلانی با کنارگذاشــتن 
همــه قیدوبندهــای هنرمندانــه، آن قــدر در 
چیدمان موجــودات روان پریش افراط کرده و به 
مستقیم گویی پرداخته که فیلمش به شکنجه ای 
تصویری و البته غیرقابل باور تبدیل شــده است. 
فرض کنیــد او با همین بینش قــرار بود فیلم 
»سکوت بره ها« را بسازد؛ حاصل کار چه می شد 
و آیا می توانست با لحنی خونسرد قصه را روایت 
کند و به جای مخاطب تصمیم نگیرد و با نمایش 

ماجرا، قضاوت را به خود مخاطب بسپارد؟
مقایســه ضمنی این اثر با سریالی مانند شهرزاد 
و شــخصیت »ثریا« با بــازی آتنه فقیه نصیری 
مخاطب را به این نتیجه می رساند که زنان جامعه 
ایران از آن دوره تا امــروز کتک خورده اند، پای 
چشمشان کبود شــده و کاری جز واکنش های 
منفعلانه و آنی انجام نداده اند. خانواده ها نیز نگران 

آبرویشان بوده اند و دم برنیاورده اند.
نکته پایانی این که وقوع چنین داستانی حداقل 
در شهری مانند تهران و آن هم در طبقه متوسط 
به بالا با این حجم از زنان عصیانگر که این روزها 
آن هــا را با نمادهــای مردانه ای مانند ســیگار 
می بینیم، قابل باور نیســت. این مسئله در یکی 
از دیالوگ های جمشید هاشم پور منعکس شده 
و چه حیف که این قهرمان ســینمای نه چندان 
دور ایران، در فیلم کم ارزشی مانند »ملی...« روی 

ویلچر نشسته است!

هــنر
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آخر هفته با تلویزیون

شبکه یک مخاطبانش را به »سفر به چزابه« می برد

هنر: شبکه های مختلف سیما برای روزهای پایانی هفته چندین فیلم در 
برنامه پخش خود قرار داده اند که امروز و فردا روی آنتن می روند.

بر این اســاس شبکه یک ســیما، فیلم سینمایی »ســفر به چزابه« به 
کارگردانی رســول ملاقلی پور را ســاعت 23 امشب پخش خواهد کرد. 
مســعود کرامتی، فرهاد اصلانی، حبیب دهقان نسب و عاطفه رضوی در 

این فیلم بازی کرده اند.
همچنین فردا ساعت 16فیلم تلویزیونی »ماتادور« به کارگردانی فرهاد 
نجفی و با بازی پولاد کیمیایی، ســام درخشانی، پوریا پورسرخ و شقایق 

فراهانی از این شبکه پخش می شود.

 شبکهدو
فیلم تلویزیونی »اعلامیه« به کارگردانی فرید نیکخواه آزاد، امروز ساعت   8 
صبح از شبکه دو سیما پخش می شود. فردا هم فیلم تلویزیونی »خمره« 
به کارگردانی ابراهیم فروزش، ساعت 8 از همین شبکه پخش خواهد شد.

شبکه دو فردا فیلم سینمایی »خیال نقش« به کارگردانی احمد فیضی را 
در ساعت 17:30 پخش خواهد کرد که در آن قاسم زارع و فاطمه سرلک 

به ایفای نقش پرداخته اند.

 شبکهسه
فیلم تلویزیونی »گروگان« به کارگردانی رضا درستکار، ساعت 10 امروز 
از شبکه سه سیما پخش می شود. در این فیلم شاهد نقش آفرینی فرهاد 
قائمیان و لاله اســکندری خواهید بود. همچنین امروز فیلم سینمایی 
»ســیب ترش« به کارگردانی مهدی صباغ زاده، ساعت 15 از شبکه سه 
سیما پخش خواهد شد. میلاد کی مرام، رز رضوی و لیلا اوتادی بازیگران 

این فیلم هستند. 
امروز ســاعت 19فیلم سینمایی »سگ های پوشالی« به کارگردانی رضا 
توکلی، از شبکه سه ســیما پخش می شود. لیلا اوتادی، مهدی سلوکی 
و نیما شاهرخ شــاهی در این فیلم بازی کرده اند. همچنین فردا ســاعت 
10 فیلم تلویزیونی »تدارکی برای سفر« به کارگردانی محسن علیدادی، 
ساعت 1۴:30 فیلم ســینمایی »مأمور ناشناس« به کارگردانی توماس 
گولمریان و ســاعت 19 فیلم ســینمایی »رازهای گذشته یک زن« به 

کارگردانی گردون یانگ از شبکه سه سیما پخش می شود.

 شبکهچهار
فیلم ســینمایی »کلبه حصیری« به کارگردانی جینگ ژو، امروز ساعت 
20:30 از شــبکه چهار سیما روی آنتن می رود. فردا هم فیلم سینمایی 
»عشــق« به کارگردانی میشائیل هانکه در ساعت 21:30 از شبکه چهار 

روی آنتن می رود.

 شبکهپنج
انیمیشن ســینمایی »پرندگان عصبانی« به کارگردانی کلای کایتس، 
ســاعت 13:30 امروز و فیلم های سینمایی »سفر کارول« به کارگردانی 
امانوئل یوریب، ســاعت 10:۴5 و فیلم ســینمایی »ســه هم دست« به 

کارگردانی جانی تو، ساعت 13:30 فردا از شبکه پنج پخش می شود.

 شبکهکودک
فیلم تلویزیونی »توپ، شوت، شیشه« به کارگردانی بهمن شهروان، ساعت 
1۴ امروز و انیمیشن سینمایی »مورچه قهرمان« به کارگردانی جان ایِ 

دیویس، ساعت 1۴ فردا از شبکه کودک پخش خواهد شد.

 شبکهنمایش
فیلم های سینمایی و تلویزیونی »تعبیر خواب«، »اولاد« و »قافله« ساعت 
13، 17، 21 امروز از شبکه نمایش روی آنتن می رود. همچنین فیلم های 
سینمایی  و تلویزیونی »مثل شیشه«، »ســرقت«، »تاریکی« و »تاراج« 

ساعت 13، 15، 17 و 21 فردا از شبکه نمایش پخش می شود.

آنچه می خوانید

میلانــی بــا کنارگذاشــتن همــه 
قیدوبندهای هنرمندانه، آن قدر 
در چیدمان موجودات روان پریش 
افراط کرده و به مســتقیم گویی 
پرداخته که فیلمش به شکنجه ای 
تصویــری و البتــه غیرقابل باور 

تبدیل شده است
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خط ديدگاه

خط حادثه

ناجاى كوچك در معرض قضاوت مردم
*سعيد كوشافر

فردا اولين روز هفته پليس آغاز مى شود، هفته اى كه امسال شعار «پليس براى 
امنيت، امنيت براى همه» را انتخاب كرده اســت، شعارى كه تحقق آن بار دشوارى 
بر شانه هاى سبزپوشان قرار داده است. واقعيت اين است كه پليس يا همان مأموران 
انتظامى در كشور ما از دور افتاده ترين نقاط مرزها تا كوچه پس كوچه هاى شهرمان 
حضور دارند، حضورى كه صد البته براى مردم توأم با آرامش و امنيت و براى مأموران 
پليس همراه با خطر است. به طور قطع در سالى كه گذشت همه مردم خبر شهادت 
مأموران پليس در مرزهاى شرقى و غربى كشورمان را شنيده اند، خبر شهادت آنها 
در شهرها و درگيرى با اشرار و اوباش و... همه آنها شهيد شدند تا مردم در امنيت و 
آرامش زندگى كنند و كشورمان به يكى از امن ترين كشورهاى منطقه مملو از ناامنى 
خاورميانه تبديل شــود. البته در اين ميان هستند اندك مأموران پليسى هم كه با 
اعمال مغاير با شأن نظامى و پليسى آنها مانند لكه سياهى بر دامن سفيد اين نيروها 
جلوه كنند، پليسى كه رشوه مى گيرد، پليسى كه با شهروندان بدرفتارى مى كند و....

همين چند روز قبل بود كه مقام معظم رهبرى در مراسم دانش آموختگى دانشجويان 
دانشگاه علوم انتظامى به نكاتى اشاره كردند كه بايد سرلوحه كار فرماندهان و پرسنل 

پليس قرار گيرد.
ايشان مى فرمايند: آنچه در درجه بعد مهم است ارتباط صميمانه با مردم است، اقتدار 

را همراه كنيد با محبت و صميميت نسبت به مردم.
مقام معظم رهبرى سپس تصريح مى فرمايند: آنجايى كه قانون هست ملاحظه هيچ 

كس را نكنيد و با جرئت وارد بشويد.
فرمانده كل قوا همچنين مى فرمايند: «يك مسئله اساسى اين است كه نقاط حساس 

را، نقاط ضعف را جست و جو كنيد و پيدا كنيد،...»
ارتباط صميمانه با مردم كه مورد تأكيد مقام معظم رهبرى قرار دارد را شايد بتوان 
يكى از نقاط ضعف پليس شمرده نقطه اى كه باعث شده تا مردم هنوز آن اعتماد لازم 
را نداشته باشند، البته اين مشكل در بخش هايى از پليس حل شده است، بخش هايى 

كه مربوط به فرماندهان و مقامات درجه بالاى نيرو است.
بخوبى راه و رسم ارتباط صميمانه با مردم را مى دانند ولى هنوز موفق نشدند تا اين 
فرهنگ را به طور كامل به درجات پايين تر منتقل كنند، رئيس پليس تهران ديروز 

حرف خوبى زد، او گفت كلانترى ها ناجاى كوچك هستند.
ولى آيا تاكنون گذرتان به ناجاى كوچك افتاده است، جايى كه مجبورى با سربازان 
وظيفه، درجه داران وظيفه و كادر و افسران جز سروكله بزنى، در اين ناجاى كوچك 
گاهى خبرى از صميميت نيست و نصب دوربين هم نتوانسته فرهنگ بدنه پليس را 
تغيير دهد، شايد مشكل اصلى در شيوه استخدام و بكارگيرى اين نيروها باشد، شايد 
هم در آموزش و در نهايت ضعف برخوردهاى مديريت نظامى، اما هر چه هست كه 
همين برخوردها نگاه مردم به پليس را مى سازد، نگاهى كه اكنون در آن كمتر نشانى 

از صميميت مى توان يافت.
رهبر معظم انقلاب، بر لزوم اجراى قانون با جرئت تأكيد دارند، كه كارى بس دشوار 
است كه اگر دشوار نبود، رهبرى بر جرئت تأكيد نداشتند، وقتى در مقابل اجراى قانون 
به افرادى مى رسيم كه اسم و رسمى دارند، پاى مأمور نبايد سست شود، وقتى گرفتار 
مصلحت سنجى هاى سليقه اى مى شويم و... فصل الخطاب پليس بايد يك كلمه باشد 
و نه چيز ديگر و آن جز قانون نيست، پليس بايد مجرى صادق و صالح قانون باشد و در 
برابر اجراى قانون همه مساوى هستند. اما در نهايت تأكيد فرمانده كل قوا بر شناخت 
نقاط ضعف است، شايد براى يك سازمان دشوار باشد كه نقاط ضعفش را بپذيرد تا 
بخواهد براى رفع آن چاره جويى كند. اما بايد پذيرفت كه هم مأموران و هم برنامه هاى 
پليس هم مانند هر سازمان ديگرى مى توانند مشكل داشته باشد و مى تواند بهترى 
بهتر شود، اما لازم بهتر شدن پذيرش همين نكته است، برغم همه آنچه گفته شد، 
نبايد از نظر دور داشت كه پليس پناهگاه و مأمن تمام مردم ايران از هر قوم و طايفه 
و مذهبى است و هرگاه هر شهروندى در هر جاى اين كشور بزرگ احساس ناامنى 

مى كند سراغ اين مردان سبزپوش مى رود و 110 را به خاطر مى آورد..

سرنوشت دانش آموزى كه معلمش را تيغ زد
خط قرمز: دادستان جيرفت در رابطه با آخرين وضعيت پرونده دانش آموزى 
كه معلم مدرســه را مورد ضرب و شتم قرار داده است گفت: متهم تحت نظر 

است و پس از تكميل تحقيقات نهايى با قرار مناسب آزاد خواهد شد. 
حسين سلامى در رابطه با آخرين وضعيت پرونده دانش آموزى كه معلم مدرسه 
را مورد ضرب و شتم قرار داده است گفت: متهم تحت نظر است و پس از تكميل 
تحقيقات نهايى با قرار مناسب آزاد خواهد شد. وى افزود: بدنبال تذكر انضباطى 
يكى از معلمان به دانش آموز، اين فرد ظاهراً عصبانى شده و پس از خروج از مدرسه 
با يك تيغ موكت برى از پشت به معلم حمله و جراحتى را به وى وارد كرده است. 
مضروب بلافاصله با اورژانس به بيمارستان منتقل مى شود. اين مقام قضايى در ادامه 
بيان كرد: در پى اعلام جرم و شكايت نماينده حقوقى آموزش و پرورش جيرفت 
به دادسرا مبنى بر ضرب و شتم و جراحات، با ورود اين قضيه دستور صدور جلب 
دانش آموز را صادر كرده و متهم بعد از 48 ســاعت در مخفيگاهش دستگير شد. 
وى اضافه كرد: در اين راستا پرونده قضايى تشكيل و قاضى ويژه رسيدگى به جرايم 
اطفال در حال رسيدگى به اين پرونده است و متهم در حال حاضر تحت نظر است 

كه پس از بازجويى و تكميل تحقيقات با قرار مناسب آزاد خواهد شد.

كارفرماى زنجانى مقصر 
مرگ قهرمان ووشوى جهان 

خط قرمز: طبق نظر اوليه بازرس كار، كارفرما در حادثه مرگ قهرمان ووشوى جهان 
از لحاظ آموزشى  و نظارت هايى كه بايد انجام مى داد، مقصر است. محمدرضا يوسفى 
مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعى استان زنجان گفت: دو روز پيش حادثه اى در 
شركت راشا كاسپين رخ داد كه دقيقا 20 دقيقه پس از وقوع حادثه دستور حضور 
رؤساى بازرسان كار صادر شد. وى با اشاره به اينكه بازرسان كار بلافاصله در محل 
حادثه حاضر شدند، تصريح كرد: طبق نظر اوليه بازرسان كار، كارفرما هم در بروز 
اين حادثه از لحاظ بعد آموزش  هايى كه مى داد و همچنين عدم نظارت كافى مقصر 
است. مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعى استان زنجان با بيان اينكه اين كارگر از 
حمايت  هاى قانونى طبق قانون كار برخوردار خواهد شد، افزود: اداره كار نيز خانواده  
او را از حمايت هايى كه در قانون كار و به صورت تامين اجتماعى اســت، برخوردار 
خواهد كرد. يوســفى با اشاره به اينكه محمد جعفرى كارگر است و قطعا بازرسان 
كار حادثه را بررسى كرده و نتايج نهايى را پس از كسب نظر پزشكى قانونى اعلام 
مى كنند، افزود: قطعا تمهيدات لازم براى پيشگيرى از بروز چنين حوادثى را در نظر 
خواهيم گرفت. وى در ادامه به حادثه رخ داده و گير افتادن راننده كاميون در زير 
كيك سرب اشاره كرد و گفت: راننده كاميون در آنجا به صورت پيمان كارى مشغول 
فعاليت بود، اما بازهم مطابق قانون كار خانواده اين درگذشته از حمايت هاى قانونى 
كه در قانون كار و به صورت تامين اجتماعى است، برخوردار خواهند شد. مديركل 
تعاون، كار و رفاه اجتماعى استان زنجان همچنين به بحث پيگيرى حقوق سه كارگر 
هيدجى نيز اشاره كرد و گفت: سه كارگر هيدجى نيز تحت حمايت وزير قرار گرفته 
و با خانواده آن ها نيز ديدار و پيام تسليت وزير به آن ها ابلاغ شد. يوسفى تصريح كرد: 
همه حمايت هايى كه براى خانواده متصور بود در كمترين زمان تمهيدات آن آماده 
شد و بحث پرداخت مستمرى و غرامت و هزينه كفن و دفن انجام شد و خوشبختانه 

خانواده ها مشكلى در ارتباط با حمايت هاى قانونى ندارند.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

دستگيرى شرورى كه 
براى مأموران قمه كشيد 

خط قرمز: شرور خطرناك آبادان در زمان فرار با قمه به 
سمت مأموران پليس حمله كرد. 

اوايل مهرماه امسال مأموران پليس آبادان در حال گشت 
زنى در منطقه سده بودند كه با يكى از شرورهاى سابقه 
دار شــهر كه على نام دارد روبه رو شدند كه اين جوان با 

ديدن مأموران سوار بر موتورش پا به فرار گذاشت.
همين كافى بود تا تعقيب و گريز پليســى آغاز شــد 
و مأموران پس از دقايقى موفق شــدند مسير فرار اين 
جوان شرور را ببندند و در اين مرحله على كه معروف به 
على گردو است با قمه اى كه در دست داشت به سمت 
مأموران حمله كــرد و در اين صحنه مأموران موفق به 

دستگيرى على شدند.
تيم پليسى در بازرسى بدنى از متهم مواد مخدر شيشه 
و هروئين كه به صورت بسته بندى آماده فروش بود به 

دست آوردند.
گفتنى است اين متهم بارها به خاطر درگيرى با مأموران 
پليس، فروش مواد مخدر، شرارت و زورگيرى دستگير 

شده است و يكى از اراذل و اوباش معروف آبادان است.
بنا به اين گزارش، اين متهم براى تحقيقات بيشــتر در 

اختيار مقام قضايى قرار گرفته است.

پدر نهاوندى ناخواسته 
باعث مرگ پسرش شد 

خط قرمز: در پى يــك نزاع خانوادگى پــدر خانواده 
ناخواسته باعث كشته شدن پسرش شد. 

فرمانده انتظامى شهرستان نهاوند گفت: جوان 35 ساله 
متأهلى كه ساكن يكى از روستاهاى بخش خزل نهاوند 
اســت، شب دوشنبه گذشــته با خانواده خود مشاجره 

لفظى پيدا مى كند.
پدر اين جوان براى واسطه گرى و پايان مشاجره، سعى 
مى كند جوان خود را آرام كند اما چاقوى در دست پسر 
در اين ميان ناخواسته به پهلوى خودش اصابت مى كند.

بر اثر اين حادثه جوان به بيمارستان منتقل مى شود اما 
متأسفانه جان خود را از دست مى دهد.

پرونــده اين حادثه در اختيار مراجع قضايى قرار گرفته 
و پدر اين جوان هم دستگير و روانه زندان شده است.

كشف جسد خدمه هندى 
در زيباكنار 

خط قرمز: معاون هلال احمر اســتان گيلان از كشف 
جسد خدمه هندى در سواحل زيباكنار خبر داد. 

ســياوش غلامى گفت: جســد ملوان هنــدى يكى از 
سرنشينان شناور خدمات صيادى كه چند روز قبل غرق 
شــده بود توسط تيم هاى جست و جو و نجات ساحلى 
اداره كل بنادر و دريانوردى در ســواحل زيباكنار كشف 
شد. وى با بيان اينكه جست و جو توسط مأموران هلال 
احمر در سواحل استان گيلان ادامه دارد تا وضعيت سه 
نفر ديگر نيز مشخص شــود، افزود: درحال حاضر تيم 
جســت و جوى نيروى هوايى و نيروى دريايى و هلال 
احمر بيش از 12 ساعت در روز مشغول جست و جو در 

نوار ساحلى هستند.
به همه كشتى هاى تجارى نيز اعلام شده تا درصورت 
مشاهده جسد موضوع را به برج مراقبت اعلام كنند. 
سياوش غلامى تصريح كرد: كشتى تجارى اركيده 
كه چند ماه قبل بــراى تعميرات در حوضچه بندر 
كاسپين متوقف شده بود با توفانى شدن دريا گرفتار 
امواج خروشان شــد كه بر اثر برخورد با موج شكن 
بندر كاســپين، بدنه اش سوراخ و با چهار سرنشين 

غرق شد.

عامل تيراندازى به سمت 
مأموران در ايرانشهر دستگير شد

خط قرمز: فرمانده انتظامى اســتان از شناســايى و 
دستگيرى عامل تيراندازى به سمت مأموران پليس بعد 

از چهار سال خبر داد. 
سردار «احمد قنبرى» در تشريح جزئيات اين خبر گفت: 
در پى وقوع يك فقره تيراندازى به ســمت مأموران در 
سال 92 و متوارى شدن عامل تيراندازى از صحنه وقوع 
جرم، تحقيقات پليسى براى شناسايى و دستگيرى عامل 

اين حادثه آغاز شد.
وى با اشــاره بــه اينكه در اين درگيرى متاســفانه دو 
مأمور پليس مجروح شدند، افزود: در تعاقب پايش هاى 
اطلاعاتى و تحقيقات گسترده پليسى، مخفيگاه متهم 
كه جوانى 22 ســاله اســت شناســايى و با هماهنگى 
مقــام قضائى در يك عمليات ضربتــى و غافلگيرانه در 
مخفيگاهش دستگير و به فرار چهار ساله وى پايان داده 

شد.
اين مقام ارشد انتظامى تصريح كرد: متهم در تحقيقات 
اوليه پليسى به بزه انتسابى خود اعتراف و پس از تشكيل 
پرونده مقدماتى به منظور ســير مراحل قانونى تحويل 

مراجع قضائى شد.
فرمانده انتظامى استان سيستان و بلوچستان در پايان 
سخنان خود خاطرنشان كرد: نيروى انتظامى با قاطعيت 
با برهم زنندگان نظم و امنيت كه قصد دارند منطقه را 
ناامن جلوه دهند برخورد مى كنــد و عرصه را بر آن ها 

تنگ خواهد كرد.

واژگونى خونين سرويس 
دبيرستان دخترانه در سفلى 

خط قرمز: واژگونى ســرويس مدرســه در بخش ارم 
دشتستان بوشــهر سبب مصدوميت چهار دانش آموز 

شد. 
چهار دانش آموز دختر دبيرستان شبانه روزى طوبى 
حين تردد از شهر تنگ ارم به روستاى دهرود سفلى 
به دليل واژگونى ســرويس مدرســه شان مصدوم 

شدند.
خودرو سرويس مدرسه پژو 405 بوده و پليس راه علت 

تصادف را بى توجهى راننده به جلو اعلام كرده است.
در ايــن حادثه چهار دانش آموز بــه همراه راننده زن و 
يــك كودك كه در خودرو حضور داشــته مصدوم و به 

بيمارستان شهيد گنجى برازجان منتقل شدند.

خط شهرستان ها

انتظامى  فرمانده  خط قرمز - مهدى كاهانى مقدم: 
خراسان رضوى از كاهش 4 درصدى سرقت ها و افزايش 
10 درصدى كشــفيات مواد مخدر، افزايش كشفيات 7 
درصدى قاچاق كالا و ارز و افزايش كشف ديگر جرايم در 

اين استان خبر داد.
وى ديروز در اولين نشســت خبرى خود به مناســبت 
فرارسيدن هفته نيروى انتظامى گفت: اخيراً در تقويت و 
تجهيز گشت هاى انتظامى اقدامات خوبى صورت گرفته و 
تجهيز و تقويت يگان امداد و پليس هاى تخصصى استان، 
يكى ديگر از اولويت هاى اساسى پليس رضوى است كه 
با هدف ارتقاى احســاس امنيت عمومى و پيشــگيرى 

هوشمندانه و فوريتى از وقوع جرم انجام مى شود.
ســردار قادر كريمى با بيــان اينكه كاهش 4 درصدى 
سرقت ها حاصل اقدامات انجام شده پليس رضوى طى 
40 روز گذشته بوده است، خاطرنشان كرد: در قرارگاه 
مبارزه با ســرقت اســتان طرح هاى ويژه اى به منظور 
كاهش آســيب هاى اجتماعى و آمار سرقت ها تدوين 
شــده كه اميد است با استفاده از توان نيروهاى پليس 
و ظرفيت هاى مردمى، دستاوردهاى قابل توجهى درپى 

داشته باشد.
وى با تقديــر از تــلاش تمامى نيروهــاى پليس هاى 
تخصصى خراســان رضوى، گفت: با اشراف كامل پليس 
فتا بر فضاى ســايبرى، شاهد كاهش 8 درصدى جرايم 
در اين فضا طى 6 ماهه نخســت امسال، نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل بوده ايم و انتظارمان از مردم اين است 
كه با توجه به گستردگى و تعدد جرايم در اين حوزه، به 

تبليغات دروغين شيادان مجازى اعتماد نكنند.

* افزايش كشفيات
رئيس پليس خراســان رضوى در ادامه كشــف حدود 
15 تن مواد مخدر در نيمه نخســت ســال جارى را كه 
از افزايش 10 درصدى نســبت به مدت مشابه پارسال 
حكايت دارد ناشــى از تــلاش و اقدامات خوب مأموران 

پليس مبارزه با مواد مخدر استان عنوان كرد.
وى همچنيــن از افزايش 12 درصدى كشــفيات 
سرقت موتورســيكلت و خودرو و همچنين افزايش 
7 درصدى كشــف كالاى قاچاق خبــر داد و افزود: 
طى همين مدت تمامــى پرونده هاى آدم ربايى در 
كمترين زمان ممكن به نتيجه رسيده و با هوشيارى 
و دقت عمل مأمــوران انتظامى و كارآگاهان پليس 
آگاهى اســتان، مشــكلى براى حتى يــك نفر از 
گروگان هــا پيش نيامده و همگى ســالم به آغوش 

خانواده هايشان بازگردانده شده اند.
ســردار قادر كريمى يادآور شــد: بيــش از 812 هزار 
تماس مردمى با مركز فوريت هاى پليســى 110 طى 6 
ماه گذشــته برقرار شده كه هرچند در مجموع 4 درصد 
كاهش را نشان مى دهد اما اين نكته كه تماس هاى منجر 

به عمليات پليسى 10 درصد افزايش داشته است، نشانگر 
دقت نظر مردم و افزايش ميزان حساسيت آن ها به موارد 

مشكوك و مخل نظم و امنيت عمومى بوده است.
وى در هميــن حال از تشــكيل قرارگاه امــام رضا(ع) 
براى اولين بار در مشــهد مقدس خبــر داد و گفت كه 
اين قرارگاه در مناســبت هاى مختلف ملى و مذهبى و 
بــه منظور افزايش نظم و امنيــت عمومى با همكارى و 
تعامل دستگاه هاى مختلف اجرايى، فرهنگى و اجتماعى 

فعال خواهد بود.

* تعامل هوشمندانه پليس و مردم
فرمانده انتظامى خراســان رضوى تأكيد كرد: پليس 
رضوى برنامه هاى فرهنگى و اجتماعى گسترده اى را 
براى فرهنگ ســازى و بهره مندى از نقش حياتى و 
مهم تعامل هوشــمندانه مردم با پليس، براى توليد، 
تحكيم و توسعه نظم و امنيت عمومى در دستور كار 

خود دارد.
وى با بيان اينكه در هفته بزرگداشــت نيروى انتظامى، 
عمليات ضربتى پيشگيرى از وقوع جرم رونمايى خواهد 
شــد، از تشكيل يگان پليس گردشــگرى در فرماندهى 
انتظامى ثامن مشــهد با تسلط به ســه زبان انگليسى، 
عربى و روســى در آينده نزديــك (احتمالاً تا پايان مهر 

ماه جارى) خبر داد.
وى در ادامه با اشــاره به برخى تغيير و تحولات در 
پســت هاى نيروى انتظامى اســتان تصريح كرد: با 
توجه به وجود نيروهاى زبده، با تجربه و شايسته در 
ميان پرســنل پليس خراسان رضوى، در 95 درصد 
جابجايى و انتصاب ها، از بين همين نيروها استفاده 

خواهد شد.
ســردار كريمى با بيان اينكه خراســان رضوى و مشهد 
مقدس، ســالانه پذيراى دســت كم 27 ميليون زائر و 
مســافر است و همواره 5/5 تا 6 ميليون نفر جمعيت در 
مشــهدالرضا حضور دارند، تأكيد كرد: برنامه ريزى ها در 

اين خطــه بايد براى 30 ميليون جمعيت صورت بگيرد 
كه كار مشكلى اســت اما پليس رضوى تلاش مى كند 
با اســتفاده از تمام توان و ظرفيت خود، نظم، امنيت و 
آرامش مطلوبى را براى مجاوران و زائران امام هشتم(ع) 

فراهم كند.

* تقدير از تلاش پليس
وى با تقدير از تلاش ايثارگرانه و عمليات گســترده و 
منسجم تمامى كاركنان انتظامى استان براى برقرارى 
نظم و امنيت شايســته و در خور شأن سوگوارى هاى 
تاســوعا و عاشوراى حســينى گفت: خوشبختانه اين 
ســوگوارى هاى باشــكوه بدون هيچ گونه حاشيه اى 
برگزار شــد و اين نظم و امنيــت، حاصل همكارى و 
تعامل هوشمندانه شهروندان وظيفه شناس با پليس 

بوده است.
وى گفت: بيش از 320 هيئت عزادارى در روز عاشورا 
وارد حرم مطهر رضوى شــدند كــه درنتيجه تعامل 
و همراهى بســيار خوب مردم و عــزاداران با پليس و 
همچنيــن حضور پررنگ و مؤثر مأمــوران در صحنه، 
بحمداالله هيچ مشــكلى به وجود نيامد و خوشبختانه 
در دهه اول محرم به خصوص عاشورا و تاسوعا، امنيت 
كامل در شهر حاكم بود و حتى يك مورد قمه زنى نيز 

مشاهده نشد.
رئيس پليس خراسان رضوى با اشاره به ويژه برنامه هاى 
هفته بزرگداشــت نيروى انتظامى خاطر نشان كرد: اين 
برنامه ها روز جمعه در مشــهد مقدس با دعاى ندبه آغاز 
خواهد شــد و ســپس فرماندهان پليس در شــهرهاى 
مختلف اســتان در نماز جمعه حضور يافته و سخنرانى 

خواهند داشت.
به گفته وى، ديدار با خانواده شــهدا و ايثارگران، علما، 
مســئولان، كســبه و اصناف، عيادت از همكاران بيمار، 
تجليل از بازنشســتگان و پيشكســوتان، اهداى خون و 
حضور در مدارس و دانشگاه ها، از جمله برنامه هاى پليس 
خراسان رضوى در اين هفته است كه به منظور افزايش 
تعامل و جلب مشاركت مردم و مسئولان در برنامه هاى 
ارتقاى امنيت و كاهش آسيب هاى اجتماعى انجام خواهد 

شد.
ســردار كريمــى در عين حــال تأكيد كــرد كه هفته 
بزرگداشــت نيــروى انتظامى، فرصت مغتنمى اســت 
تــا ضمن معرفى خدمــات و عملكرد خــود، از نظرات 
و انتقادات ســازنده شــهروندان فهيم و قانون مدار نيز 
بهره مند شده و با استفاده از نظرات و پيشنهادات مردم، 
از نزديك و در مواجهه چهره به چهره با شــهروندان، با 
خواســته ها و مشكلات آنان آشنا شده و برنامه هاى يك 
سال پيش روى خودمان را بر مبناى رفع اين مشكلات 
و برآورده ساختن مطالبات مردمى تدوين كرده و به اجرا 

بگذاريم.

انتظامى  فرمانده 
 درصدى سرقت ها و افزايش 
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درصدى قاچاق كالا و ارز و افزايش كشف ديگر جرايم در 

وى ديروز در اولين نشســت خبرى خود به مناســبت 
فرارسيدن هفته نيروى انتظامى گفت: اخيراً در تقويت و 
تجهيز گشت هاى انتظامى اقدامات خوبى صورت گرفته و 
تجهيز و تقويت يگان امداد و پليس هاى تخصصى استان، 
يكى ديگر از اولويت هاى اساسى پليس رضوى است كه 
با هدف ارتقاى احســاس امنيت عمومى و پيشــگيرى 

 درصدى 
سرقت ها حاصل اقدامات انجام شده پليس رضوى طى 
به عمليات پليسى 10 درصد افزايش داشته است، نشانگر  روز گذشته بوده است، خاطرنشان كرد: در قرارگاه 

بگذاريم.مشــهدالرضا حضور دارند، تأكيد كرد: برنامه ريزى ها در مشــهدالرضا حضور دارند، تأكيد كرد: برنامه ريزى ها در كاهش را نشان مى دهد اما اين نكته كه تماس هاى منجر 

گشت هاى انتظامى و پليس هاى تخصصى تقويت و تجهيز مى شوند
فرمانده انتظامى خراسان رضوى:

خط قرمز: «پسر آرامى بود و با هيچ كس مشكلى نداشت. 
هنوز هم باورم نمى شــود كه جنايت، كار او باشــد.» اين 
جمله را نخســتين بار زمانى شنيدم كه براى تهيه گزارش 
از جنايت هاى هولناك قاتل سريالى كودكان در پاكدشت، به 

محل زندگى اش رفته بودم. 
محمد كه از ســوى رســانه ها به «بيجه» معروف شده بود، 
در جريان چند ســال جنايت، 17كودك بى گناه را به قتل 
رساند و بى آنكه كسى به او مشكوك شود، به جنايت هايش 
ادامه داد تا اينكه پليس رازش را فاش و او را دستگير كرد. 
خوب يادم است كه وقتى به محل زندگى بيجه رفته بودم، 
همسايه ها و كســانى كه او را سال ها مى شناختند، چقدر 

شوكه شده بودند.
هيچ كس باورش نمى شد پسر آرامى كه روزها در كوره پزخانه 
كار مى كرد و بعدازظهر روى تپه  مقابل خانه شان مى نشست 
و به دوردست ها خيره مى شد، چه راز بزرگى در سينه دارد. 
يكى از همســايه ها مى گفت كه دوست داشته پسرش مثل 
محمد(بيجه ) آرام و ســر به راه باشد و همه دوستش داشته 

باشند اما حالا....
حالا و با گذشــت بيش از 13سال از آن ماجرا، شنيدن اين 
جمله برايم عادى شــده اســت. بارها آن را از زبان آدم هاى 
مختلف شنيده ام. آخرين بار هم معلم مدرسه قاتل مليكا آن 

را به زبــان آورد. وقتى كه گفت:  «رضا پســر آرامى بود و با 
هيچ كس مشكلى نداشت. هنوز هم باورم نمى شود كه جنايت، 
كار او باشد». حقيقت اين است كه قاتلان و جنايتكاران، هيچ 
مشخصه و مثلا علامت خاصى روى پيشانى شان ندارند كه 
بشــود آن ها را به راحتى شناخت كه وقتى خبر دستگيرى 
آن ها را مى شــنويم، تعجب نكنيم و با اطمينان بگوييم: «از 
قيافه اش معلوم بود كه جنايتكار است.» آن ها كاملا شبيه ما 
هستند و درست مثل ما رفتار مى كنند. به همين دليل است 
كه كارشناســان حوزه انتظامى به جاى اينكه از مشخصات 
قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب 

فرزندان خود باشند.
حساسيت درباره اين مراقبت ها وقتى بيشتر مى شود كه 
پاى دختربچه ها به ميان مى آيد. اينكه گفته مى شود هرگز 
دختربچه ها را در كوچه يا پــارك رها نكنيد، آن ها را در 
حالى  كه طلا و جواهر همراهشــان دارند، تنها نگذاريد و 
به آن ها آموزش بدهيد كــه فريب حرف هاى غريبه ها را 

نخورند و...
به اين خاطر است كه ما هرگز نمى توانيم از نيت جنايتكاران 
باخبر شده و پيش از اينكه قصد اجراى نقشه شان را داشته 
باشند، مانع شان شويم. كافى  است مرورى هر چند كوتاه به 

پرونده هاى جنايى اخير داشته باشيم.
از ماجراى قتل آتنا گرفته تا كشته شدن ابوالفضل 11ساله، 
مرگ دردناك بنيتا و اين اواخر هم ماجراى قتل مليكا. همه 
آن ها زمانى قربانى جنايتكاران شدند كه فقط براى لحظاتى 
كوتاه، شايد چند ثانيه، والدينشان از آن ها غافل شدند. شايد 
با كمى مراقبت بيشتر و كمى آگاهى بيشتر هيچ كدام از اين 
اتفاق ها رخ نمى داد و قلب هاى والدين آن ها و مردمى كه اين 
ماجراها را خواندند و شنيدند اينچنين داغدار و متاثر نمى شد. 
خطر، گاهى ممكن اســت خيلى بيشتر از آنچه تصورش را 
مى كنيم به ما و عزيزانمان نزديك باشد و يك اشتباه مى تواند 

ما را گرفتار حادثه اى جبران ناپذير كند.

 «پسر آرامى بود و با هيچ كس مشكلى نداشت. 
هنوز هم باورم نمى شــود كه جنايت، كار او باشــد.» اين 
جمله را نخســتين بار زمانى شنيدم كه براى تهيه گزارش 
از جنايت هاى هولناك قاتل سريالى كودكان در پاكدشت، به 

محمد كه از ســوى رســانه ها به «بيجه» معروف شده بود، 
كودك بى گناه را به قتل 
رساند و بى آنكه كسى به او مشكوك شود، به جنايت هايش 
ادامه داد تا اينكه پليس رازش را فاش و او را دستگير كرد. 
خوب يادم است كه وقتى به محل زندگى بيجه رفته بودم، 
همسايه ها و كســانى كه او را سال ها مى شناختند، چقدر 

ماجراى پسر آرامى كه 17 كودك بى گناه را كشت! 

قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب قاتلان بگويند هميشــه به مردم توصيه مى كنند كه مراقب مختلف شنيده ام. آخرين بار هم معلم مدرسه قاتل مليكا آن 

خط قرمز: با حضور به موقع و قاطعانه پليس شهرستان نيشابور يك نزاع 
دسته جمعى مهار شد. فرمانده انتظامى نيشابور در اين باره گفت: روز 
سه شنبه در پى اعلام مركز 110 مبنى بر وقوع نزاع دسته جمعى در يكى 
از روستاهاى بخش سرولايت، بلافاصله دو تيم از مأموران پاسگاه انتظامى 
عبداالله گيو به محل اعزام شدند. وى افزود: با حضور مأموران در محل، 
مشخص شد تعدادى از جوانان روستا به علت اختلافات قبلى با چاقو به 
نزاع پرداخته اند كه با تلاش عوامل انتظامى نزاع و درگيرى خاتمه يافت. 
ســرهنگ بيات مختارى با اشاره به دستگيرى سه نفر از عاملان اصلى 
اين نزاع خاطرنشــان كرد: متأسفانه در اين نزاع سه نفر نيز مصدوم و با 
كمك نيروهاى امدادى به مراكز درمانى منتقل شدند. فرمانده انتظامى 
شهرســتان نيشابور با اشــاره به ادامه تحقيقات براى دستگيرى ديگر 
عاملان نزاع، خاطرنشــان كرد: معتمدان و بزرگان روستاها مى توانند با 
ميانجى گرى و احساس مســئوليت، از افزايش دامنه نزاع ها جلوگيرى 
نمايند؛ ضمن آن كه پليــس با هر اقدامى كه نظم و امنيت عمومى را 

خدشه دار نمايد برابر قانون با قاطعيت برخورد خواهد كرد.

جوانان 
«سرولايت» 

با چاقو به 
جان هم 

افتادند

خط قرمز: سرعت عمل پليس نيشابور يك سارق حرفه اى را در 
كمتر از 24 ساعت به دام انداخت.

فرمانده انتظامى نيشــابور با اعلام اين خبر گفت: در پى گزارش 
ســرقت از يكى اماكن مذهبــى بخش «زبرخــان»، موضوع در 

دستوركار تيمى از مأموران پاسگاه انتظامى قدمگاه قرار گرفت.
وى افــزود: مأموران پس از بررســى محل ســرقت، با بازبينى 
دوربين هاى مداربســته، متهم را كه از ســارقان ســابقه دار بود، 
شناسايى و پس از هماهنگى مقام قضايى در كمتر از 24 ساعت 

دستگير كردند.
سرهنگ بيات مختارى با اشاره به كشف 30 هزار و 250 دينار 
عراقى و 27 هزار روپيه پاكستانى از مخفيگاه متهم، خاطرنشان 
كرد: متهــم در بازجويى هاى علمى پليس، علاوه بر ســرقت 
وجوه نقد به 2 فقره سرقت تجهيزات كامپيوتر از اماكن دولتى 
شهرستان نيشابور اعتراف كرد كه با راهنمايى او اموال مسروقه 

كشف شد.

سرعت 
عمل پليس 

سارق 
حرفه اى را 
گرفتار كرد

خط قرمز: با توجه به رأى صادره مبنى بر قصاص متهم 
رديف اول و منع تعقيب متهــم رديف دوم در بحث قتل، 

خانواده بنيتا به رأى دادگاه اعتراض كردند. 
جعفر كوشا در خصوص آخرين وضعيت پرونده قتل بنيتا 
گفت: با توجه به رأى صادره مبنى بر قصاص متهم رديف 
اول و منــع تعقيب متهم رديف دوم در بحث قتل، خانواده 
بنيتــا بــه رأى دادگاه اعتراض كردنــد. وى افزود: لايحه 
اعتراضى ما ثبت شد و پرونده در مسير ديوان عالى كشور 
قرار گرفت. وكيل اولياى دم بنيتا تصريح كرد: در صورتى كه 
ديوان عالى كشور اعتراض ما را بپذيرد، منع تعقيب متهم 

رديف دوم در بحث قتل مجدداً مورد بررسى قرار مى گيرد.
29 تير امسال بود كه خبر ربوده شدن دختربچه اى 8 ماهه  
در شــبكه هاى اجتماعى منتشر شــد. جست وجوها براى 
يافتن اين كودك 8ماهه چند روز ادامه داشت تا اينكه پس 
از 6 روز و به رغم تمام تلاش ها، جسد دختربچه در خودروى 
به سرقت رفته در يكى از خيابان هاى پاكدشت ورامين پيدا 
شــد. 26 شهريور ماه هم محســنى اژه اى، سخنگوى قوه 
قضائيــه اعلام كرد كه براى متهم رديف اول اين پرونده به 
لحاظ قتل عمد حكم قصاص نفس صادر شده است. اين در 
حالى است كه محسن افتخارى رئيس دادگاه كيفرى يك 

اســتان تهران اعلام كرد كه در اين پرونده، از باب حقوقى 
موضوع قصاص براى متهم رديف دوم بارى ندارد و اتهام وى 
معاونت در ســرقت مقرون به آزار، تحصيل مال مسروقه و 

خوددارى از كمك به اشخاص در حال خطر است.

اعتراض خانواده بنيتا به رأى دادگاه



خط بين الملل

پسر وحشى سر مادرش را بريد 
خط قرمز: پسر 27 ساله مادرش 
را ســر بريد و با چاقو به پدرش 

حمله ور شد. 
متهم« كارياكاس ساواس » اهل 
هوستون آمريكا در پرونده خود 
چندين بار به خشــونت خانگى 
متهم شــده و چندين ماه پيش 
مــادرش را به باد كتك گرفته و 
مبلغ 10 هــزار دلار نيز جريمه 

شده بود. در حمله وحشيانه اين جوان به اعضاى خانواده اش پدر وى به شدت 
مجروح شده و به بيمارستان منتقل شده است.

اين جوان پس از حمله در حاليكه دو چاقو به دست داشته و در حال فرار بوده 
توسط مأموران پليس هوستون بازداشت شده است.

يكى از همسايگان اين قاتل روانى به پليس گفت كه پدر و مادر اين مرد جوان 
به او علاقه داشتند و من از شنيدن خبر شوكه شده ام.

گزارش هاى پليس نشــان مى دهد پدر قاتل هنگام دفاع از همسرش در زمان 
حمله از ناحيه صورت و كتف به شدت آسيب ديده است.

پليــس بيان كرد كه قاتل در ســال 2014 به جرم ضرب و شــتم مادرش و 
شكستن دندان هاى وى به 3 ســال زندان و پرداخت جريمه 10 هزار دلارى 
محكوم شده است. وى چندين بار نيز به جرم سرقت و حمل دارو دستگير شده 

و دوباره پس از آزادى دست به جرائم خود زده است.

چگونه يك ستاره ورزشى 
به قاتل ديوانه تبديل شد؟ 

خط قرمــز: ديلى اكســپرس 
عامــل  نوشــت  گزارشــى  در 
مرگبار  تيراندازى  مولتى ميليونر 
لاس وگاس آمريــكا، در دوران 
جوانــى اش ســتاره تنيس بوده 

است. 
ديلى اكسپرس با انتشار گزارشى 
در پايگاه اينترنتى خود نوشــت 

استفان پادوك، عامل مولتى ميليونر تيراندازى مرگبار لاس وگاس 
آمريكا، در دوران جوانى اش ســتاره تيم تنيس دبيرستان پلى تكنيك «جان 
فرانسيس» در شهر لس آنجلس بوده است. تصاويرى از پادوك 18 ساله در كنار 
هم تيمى هايش در سال 1971 ميلادى، منتشر شده است. جالب اينجاست كه 
بوريس جفرى پاردو كه در تيراندازى خونين كريسمس سال 2008 ميلادى 
در آمريكا، 9 نفر را كشــت نيز در دبيرستان مشهور جان فرانسيس تحصيل 

كرده بود.
پادوك يك شنبه شب با به رگبار بستن جمعيت حاضر در كنسرت موسيقى 
در شهر لاس وگاس آمريكا از اتاق هتل محل اقامتش، مرگبارترين تيراندازى 
جمعى را در تاريخ آمريكا رقم زد. در اين تيراندازى دســت كم 59 نفر كشته 
و بيش از پانصد نفر زخمى شدند. انگيزه پادوك از اين اقدام جنون آميز هنوز 

مشخص نشده است.
پليس در اتاق پادوك كه در طبقه ســى و دوم هتل «مندلىِ بىِ» قرار داشت، 
23 قبضه اسلحه كشف كرده است. پليس لاس وگاس مى گويد پادوك سابقه 
بيمارى روانى و يا هيچ گونه علائمى دال بر انزواى اجتماعى، نارضايتى سياسى 

و يا ديدگاه هاى افراطى نداشته است.
عامل مولتى ميليونر تيرانــدازى لاس وگاس از ســرمايه داران بازار املاك و 
مستغلات در آمريكا بوده است. براساس اظهارات اريك پادوك، برادر تيرانداز 
لاس وگاس، او يك فرد معمولى بود. برادر پادوك معتقد اســت پيش از اقدام 
جنون آميز او بايد اتفاقى افتاده باشد؛ زيرا استفان پادوك سابقه بيمارى روانى 
و يا وابستگى به مذهب يا حزب سياسى خاصى نداشته است. اريك همچنين 
فاش كرد پدرش يكى از سارقان سابقه دار بانك بوده و نام او در فهرست ده گانه 

تحت تعقيب ترين هاى اف بى آى (پليس فدرال آمريكا) قرار داشته است.

*شناسايى هم خانه عامل تيراندازى لاس وگاس 
هــم خانــه اســتفان پــادوك 
از فيليپين به آمريكا  چهارشنبه 
رفت تا براى روشن شدن زواياى 
پنهان كشــتار لاس وگاس با اف 

بى  آى همكارى كند. 
ماريلــو دانلى در فــرودگاه لس 
آنجلس از هواپيما پياده شــد و 
مأموران اف بى آى وى را تحويل 
گرفتند. كارآگاهان قصد دارند با 

دانلى 62 ســاله كه در زمان وقوع كشــتار لاس وگاس در كشور خود حضور 
داشت، مصاحبه كنند.

گفتنى است كه پادوك 64 ساله يك هفته پيش از ارتكاب جنايت، 100 هزار 
دلار براى اين زن ارسال كرده است. اين دو چندين سال بود كه با يكديگر در 
ارتباط بوده و تصاوير زندگى مشترك آن ها در خانه مجلل پادوك در رسانه ها 

منتشر شده است.
از سوى ديگر رسانه هاى آمريكايى به نقل از مقام هاى انتظامى لاس وگاس خبر 
دادند كه پادوك، 47 اسلحه در اختيار داشته است كه 5 قبضه در محلى به غير 

از هتل و منزل شخصى او قرار دارند.

* جزئيات بيشترى از مكان سوم منتشر نشده است
به گفته آنــان، قاتل لاس وگاس 
كه از پنجره سوئيت خود در طبقه 
32 هتل مجاور كنسرت، 22 هزار 
علاقه مند موســيقى را به رگبار 
بست، وسيله «قنداق لغزان» را بر 
روى 12 تفنگ خود نصب كرده 
بود تا با خودكار ســاختن اين 
ســلاح هاى نيمه خودكار، توان 

شليك بيشترى داشته باشد.
رسانه ها تصاويرى از سوئيت پادوك منتشــر كردند كه پس از ورود پليس و 

خودكشى قاتل عكسبردارى شده بودند.
مقام هاى امنيتى با تأييد اصالت اين تصاوير خبر دادند كه به دنبال شناسايى 
عامل انتشار آن ها هستند. در اين تصاوير علاوه بر جسد پادوك و انواع و اقسام 

اسلحه، يك يادداشت نيز به چشم مى خورد.
تحقيقات پليس نشان مى دهد كه قاتل در داخل سوئيت و همچنين در يك ميز 
حمل غذا كه در خارج از سوئيت قرار داده شده بود، دوربين هايى كار گذاشته 

بود تا از رفت و آمد و حضور احتمالى پليس خبردار شود.
كلانتر لاس وگاس همچنين اعلام كرد كه با بازشمارى آمار مجروحان مشخص 

شد كه تعداد مجروحان 20 نفر كمتر از تعداد اعلام شده است.
پيشتر اعلام شده بود كه 527 نفر در جريان اين تيراندازى مجروح شده اند. به 
گفته وى، از ميان 59 جانباخته كشتار تنها هويت 3 تن شناسايى نشده است.
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«پاپوش درست كردن براى 
ديگرى» چه مجازاتى دارد؟

ماده 699 از كتاب پنجم قانون مجازات اســلامى بيان و 
مقرر مى دارد: 

هــر كس عالماً عامداً به قصد متهم نمودن ديگرى آلات 
و ادوات جرم يا اشيا را كه يافت شدن آن در تصرف يك 
نفر موجب اتهام او مى گردد، بدون اطلاع آن شــخص در 
منزل يا محل كسب يا جيب يا اشيايى كه متعلق به اوست 
بگذارد يا مخفى نمايد يــا به نحوى متعلق به او قلمداد 
نمايد و در اثر اين عمل شخص مزبور تعقيب شود، پس از 
صدور قرار منع تعقيب و يا اعلام برائت قطعى آن شخص، 
مرتكب به حبس از شــش ماه تا سه سال و يا تا هفتاد و 

چهار ضربه شلاق محكوم مى شود.
* تفاوت دستور جلب عادى و سيار:

هر قاضى فقط در حوزه قضايى خود مى تواند دستور جلب 
صادر كند، براى مثال، كل استان تهران يك حوزه قضايى 
محسوب مى شود و قاضى تهران تنها توانايى صدور دستور 
جلب در حوزه اســتان تهران را دارد و چنان چه شخصى 
كه قرار است برايش دستور جلب صادر شود، در خارج از 
حــوزه قضايى بود، بايد به حوزه قضايى ديگر نيابت داده 

شود.
دستور جلب نيز به دو روش اجرا مى شود:

گاهى ممكن اســت قاضى پرونده دستور جلب را به يك 
كلانترى خاص ابلاغ كند كه اين نوع از قرار جلب، عادى 
است؛ اما اگر دستور جلب به همه كلانترى هاى حوزه داده 
شود، به آن جلب سيار گفته مى شود، البته اين دو روش 
جلب به اعلام شما به عنوان شاكى بستگى دارد؛ به اين 
صورت كه اگر در دادگاه اعلام كنيد محل زندگى فردى را 
كه از او شكايت داريد مى دانيد، دستور جلب عادى براى 
شــما صادر مى شــود؛ اما در صورتى كه شما از شخصى 
به علت بدهى شــكايت كرديد، اما مــكان زندگى اش را 
نمى دانيد يا بدهكار متوارى شده باشد، بايد اين موضوع 
را در دادگاه اعلام كنيد تا دســتور جلب سيار براى شما 
صادر شود.به كمك اين دستور مدت دار، مى توانيد هر جا 
كه بدهكار را ديديد، بــا كمك يك مأمور انتظامى، او را 

دستگير كنيد و به دادگاه تحويل دهيد.

3كشته در تصادف
ال 90 و كاميون 

خط قرمز: معاون عمليات امــداد و نجات هلال احمر 
از فوت ســه سرنشــين خودروى ال 90 بر اثر تصادف با 

كاميون خبر داد. 
شاهين فتحى، از تصادف منجر به فوت يك دستگاه ال 
90 و كاميون خبر داد و گفت: ساعت 10:6 چهارشنبه در 
محور خرم آباد - پل دختر، روستاى دمرود يك دستگاه 
ال 90 و كاميون با هم برخورد كردند و در پى اين اتفاق 

سه نفر فوت كردند.
معــاون عمليات امداد و نجات هــلال احمر اضافه كرد: 
در ايــن حادثه يك نفر مصدوم شــد كه با آمبولانس به 
بيمارستان عشاير خرم آباد انتقال پيدا كرد؛ اما به دليل 
شــدت جراحات سه نفر از سرنشــينان ال 90 در محل 

حادثه، جان خود را از دست دادند.

تصادف مرگبار 4 ماشين 
با يك دوچرخه در آزادراه 

خط قرمز: تصادف 4 دســتگاه خودرو با يك دســتگاه 
دوچرخه منجر به مرگ يك تن و مصدوميت 8 تن ديگر 

شد. 
ساعت 10 و 19 دقيقه صبح تصادف 4 دستگاه سوارى و 
يك دوچرخه در آزادراه قزوين - كرج به نيرو هاى اورژانس 

اطلاع داده شد.
بلافاصله 3 دســتگاه آمبولانس به محــل حادثه اعزام و 

مشخص شد در اين حادثه 9 تن مصدوم شده اند.
پس از اين اتفاق، 8 تن از مصدومان به بيمارستان منتقل 
و يك تن نيز به دليل شــدت جراحات در صحنه حادثه 

جان خود را از دست داد.

جزئيات تيرخلاص 
براى قتل جوان كرمانشاهى 

خط قرمز: مســئول روابط عمومى دادســراى اســتان 
كرمانشــاه، به تشــريح جزئيات قتل جوان 39 ساله در 
استان كرمانشاه پرداخت و گفت: علت وقوع قتل اصابت 

گلوله به سر بوده است. 
مهدى قنادى از كشــف جســد جوان مفقود شــده در 
كرمانشاه خبر داد و گفت: در تاريخ 7 مهرماه سالجارى، 
خانواده مقتول خبر گم شــدن فرزند 39 ساله خود را به 

پليس اعلام كردند.
وى افزود: حســب اظهارات خانــواده مقتول، وى در امر 
خريد و فروش احشام با شخصى شريك بوده و در همان 
روز نيز قصد خريد احشام از يكى از استان هاى مجاور را 

داشته اند.
مسئول روابط عمومى دادسراى عمومى وانقلاب استان 
كرمانشــاه تصريح داشــت: در ادامه با انجام تحقيقات و 
بررسى هاى كارشناسى و درپى اقرار شريك مقتول جسد 
فرد مفقود شــده كه آثار اصابت گلوله اسلحه شكارى به 
ســمت راست سر وى قابل مشاهده بود در حوزه قضايى 
بخش ماهيدشــت و خودروى وانت مقتــول در يكى از 

محلات شهر كرمانشاه كشف شد.
قنادى تاكيد كــرد: متهم در ابتدا منكر انجام قتل بود و 
ادعا مى كرد كه قتل توسط چند نفر كه قصد خريد احشام 
را از آن ها داشــته اند، صورت گرفته است، اما سرانجام با 
تحقيقات بيشتر و بازپرسى هاى فنى به ارتكاب قتل اقرار 

مى كند.
وى بــا بيان اينكه متهم علت وقوع قتل را با انگيزه قبلى 
عنوان كرده است، يادآور شد: اسلحه مورد استفاده كشف 
و ضبط و متهم با قرار تامين كيفرى متناســب بازداشت 

شد. 
تحقيقات در راستاى ارزيابى ادعاى متهم راجع به انگيزه 
قتل و دخالت احتمالى فرد يا افراد ديگر در ارتكاب بزه نيز 

در دستور كار قرار دارد.

خط حقوقى

خط خبر
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خط قرمز: مرد عصبانى كه به دليل دعواى همســايه ها 
اقدام به قتل كرده بود بعد از گذشــت 5 ماه از زمان قتل 
در مخفيگاهش در شهرك غرب شناسايى و دستگير شد.

ســاعت 12:25 روز 20 ارديبهشــت ماه امسال از طريق 
مركز فوريت هاى پليسى 110 وقوع يك نزاع و درگيرى در 
پاركينگ يك مجتمع مسكونى به كلانترى 125 يوسف 

آباد اعلام شد. 
با حضور مأمورين و در همان بررســى هاى اوليه مشخص 
شد طى يك نزاع و درگيرى مابين دو تن از اهالى ساكن 
در مجتمع، يكى از آن ها به نام «مجيد شمس» (50 ساله) 
مورد اصابت ضربه جسم تيز از ناحيه سينه قرار گرفته و 
ضارب نيز به نام مهدى. م (متولد 1351) از محل متوارى 

شده است. 
مأمورين كلانترى يوسف آباد در تحقيقات خود، با شناسايى 
دو نفر از افراد شــركت كننده در نزاع و درگيرى اقدام به 
دستگيرى آن ها كردند و اطلاع پيدا كردند كه اين دو برادر 
خواهرزاده ضارب هستند كه از محل درگيرى متوارى شده 

بودند. 
با وجود انتقال مجيد به بيمارستان و انجام اقدامات درمانى، 
در ســاعت 15:00 روز 20 ارديبهشــت ماه به كلانترى 
يوسف آباد اعلام شد كه به علت اصابت ضربه جسم تيز به 
قسمت سينه و آسيب شديد به قسمت هاى حياتى بدن، 

مجيد شمس فوت كرده است. 
با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع «قتل عمـــد» و به 
دســتور بازپرس شعبه سوم دادســراى ناحيه 27 تهران، 
پرونده جهت رسيدگى در اختيار اداره دهم ويژه قتل پليس 

آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت. 

*تحقيقات پليسى 
كارآگاهــان اداره دهم پليس آگاهى بــا حضور در محل 
جنايت اطلاع پيدا كردند كه مقتول در طبقه چهارم و قاتل 
نيز در طبقه دوم مجتمع مسكونى محل جنايت زندگى 
مى كرده؛ درگيرى اوليه در طبقه چهارم و پس از مراجعه 
قاتل و دو همراهش به در منزل مقتول آغاز و در ادامه به 

پاركينگ مجتمع كشيده شده است. 
در ادامــه تحقيقات از همســايگان و خانــواده مقتول، 
كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه قاتل قسمتى از پاركينگ 
مشاع ســاختمان را به انبارى شخصى خود تبديل و در 
آنجا نسبت به نگهدارى و مصرف مشروبات الكلى، استعمال 
موادمخــدر و... اقدام مى كرده كــه همين موضوع زمينه 
اعتراض شديد مقتول و ديگر اهالى مجتمع را ايجاد كرده 

است؛ با توجه به اطلاعات بدست آمده و با هماهنگى هاى 
بعمــل آمده با بازپرس پرونده، كارآگاهان در بازرســى از 
پاركينگ و همچنين منزل متعلق به قاتل موفق به كشف 
دهها بطرى مشروبات الكلى و همچنين تجهيزات و البسه 
نظامى شدند كه به نظر مى رسيد از اين تجهيزات نظامى 
براى انجام اقدامات غيرقانونى استفاده شده است؛ همچنين 
در بررسى خودرو بى  ام و متعلق به قاتل به ارزش تقريبى 
350 ميليون تومان، كارآگاهان متوجه شــدند كه قاتل 
نسبت به تجهيز خودرو شخصى اش به آژير مورد استفاده 
در خودروهاى امدادى و نظامى اقدام نموده كه اين خودرو 

نيز توقيف و به پليس آگاهى منتقل شد.

*دستگيرى متهم 
اقدامات براى دستگيرى قاتل در دستور كار كارآگاهان قرار 
داشــت تا سرانجام با شناسايى مخفيگاه مهدى در باغى در 
حاشــيه غربى تهران، وى درساعت 16:00  روز 11 مهرماه 
دستگير و به اداره دهم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل شد.

ســرهنگ كارآگاه حميد مكرم، معاون مبارزه با جرايم 
جنايى پليس آگاهى تهــران بزرگ، با اعلام اين پرونده 
گفت: متهم در همان تحقيقات اوليه به درگيرى منجر 
به جنايت با انگيزه انتقام گيرى از مقتول و قدرت نمايى 
در محل سكونتش اعتراف كرده است. با توجه به اعتراف 
صريح متهم، قرار بازداشت موقت از سوى بازپرس پرونده 
صادر و متهم جهت انجام تحقيقات تكميلى در اختيار 
اداره دهم ويژه قتل پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفته 

است.

 مرد عصبانى كه به دليل دعواى همســايه ها 
 ماه از زمان قتل 

 ارديبهشــت ماه امسال از طريق 
 وقوع يك نزاع و درگيرى در 
 يوسف 

با حضور مأمورين و در همان بررســى هاى اوليه مشخص 
شد طى يك نزاع و درگيرى مابين دو تن از اهالى ساكن 
 ساله) 
مورد اصابت ضربه جسم تيز از ناحيه سينه قرار گرفته و 

 قاتلِ مديرمسئول نشريه شمارش، تيتر رسانه ها شد

خط قرمز: رئيس انجمن علمى روانپزشــكان ايران از آمار 
قربانيان خودكشــى خبر داد كه اين آمار بيشتر مربوط به 

زنان است. 
رئيــس انجمن علمى روانپزشــكان ايران گفــت: در اكثر 
كشورهاى دنيا خودكشــى در افراد مسن و ميان مردان به 

وقوع مى پيوندد، ولى در جامعه ما زنان جوان بيشترين آمار 
قربانيان خودكشى را به خود اختصاص مى دهند.

مريم رســوليان در نشســت خبرى كه در ارتباط با سى و 
چهارمين كنگره سالانه انجمن علمى روانپزشكان برگزار شد، 
اظهار داشــت: خودكشى در ايران نسبت به گذشته افزايش 
پيدا كرده و در حالى كه در اكثر كشورهاى دنيا خودكشى در 
افراد مسن و مردان رخ مى دهد در ايران زنان جوان بيشترين 

قربانيان خودكشى هستند.
وى افزود: از طرفى نيز شــيوع روش هاى پرخطر و پرهزينه 
خودكشى همچون خودسوزى ايجاد شده و اين مسئله علاوه 
بر اينكه اگر فرد زنده بماند خود با چالش مواجه مى شــود 
خانواده او نيز به دليل هزينه ها به شدت گرفتار خواهند شد.

رئيس انجمــن علمى روانپزشــكان ايران ادامــه داد: آمار 
خودكشى به طور ميانگين 6 در صدهزار است و در ايران در 
مناطق غربى بيشتر به وقوع مى پيوندد كه وزارت بهداشت و 
دستگاه هاى مربوطه تلاش كردند از طريق انجام فعاليت هايى 

اين ميزان را كاهش دهند.

رسوليان با اشاره به اينكه خودكشى هاى خيابانى و در ملأعام 
اصولا اعتراض به وضعيت اجتماعى است، گفت: شايع ترين 
اختلالى كه با خودكشــى همراه است،  افسردگى بوده و در 
واقع نااميدى و افســردگى مى تواند سبب بروز اين مسئله 

شود.
وى گفت: اشتغال، مباحث فرهنگى، اجتماعى و روابط عاطفى 
سبب شده كه گاهى الگوى خودكشى تغيير يابد و مى توان 
گفت كشور افغانستان از لحاظ مسائل مربوط به خودكشى 

شبيه ما است.
رئيس انجمن علمى روانپزشكان ايران اضافه كرد: بيشترين 
آمار خودكشى در كشور مربوط به زنان 20 تا 30 ساله است.
رســوليان در ادامه به موضوع بهداشت خواب و تاثير آن در 
بروز اختلالات روانپزشكى اشاره كرد و گفت: يك فرد براى 
حفظ سلامت خود حداقل 6 ساعت خواب مداوم نياز دارد و 
بايد ساعت 12 تا 4 صبح در آن لحاظ شود. همچنين بايد به 
اين نكته توجه داشت كه كم خوابى علاوه بر ايجاد مشكلات 

اخلاقى كارآيى فرد را در طول روز كاهش مى دهد.

زنان جوان بيشترين مشتريان مرگ خودخواسته

كشورهاى دنيا خودكشــى در افراد مسن و ميان مردان به 

جزئيات قتل افسر و سرباز پليس در كرج
خط قرمز: رئيس سازمان قضايى نيروهاى مسلح استان
         البرز جزئيات حادثه كشــته شدن افسر و سرباز 
در كرج را تشــريح كرد.  رضا حسينى با اعلام جزئيات 
تكميلــى پيرامون خبر روز گذشــته مبنى بر به قتل 
رساندن يك نيروى كادر انتظامى توسط سرباز وظيفه، 
اظهــار كرد: اين ســرباز پس از كشــتن فرمانده اش، 

خودكشى كرد.
حســينى افزود: يك سرباز پس از كشتن فرمانده خود 
در محل خدمت در كلاك اســتان البرز خودكشــى 
كرد و جان ســپرد. وى اضافه كرد: ساعت پنج بامداد 
سه شــنبه 11 مهر به علت درگيرى بين يك سرباز با 
فرمانده اش در انبارك مواد ناريه در حوزه كلانترى 40 
كلاك هــر دو نفر جان خود را از دســت دادند. رئيس 
ســازمان قضايى نيروهاى مسلح استان البرز با تشريح 
حادثه گفت: ساعت سه بامداد افسر موردنظر از سرباز 
مى خواهد كه براى رفتن به سر پست آماده شود كه وى 

امتناع مى كند.
وى بابيان اينكه پس از جروبحث بالاخره سرباز سر پست 
خود رفته اما دو ساعت بعد با اسلحه كلاش سازمانى كه 
جهت پست نگهبانى در اختيار داشته به طرف فرمانده 
خود تيراندازى كرده و او را به قتل مى رســاند، تصريح 
كرد: پس از جان باختن كادر نيروى انتظامى سرباز نيز 

با اسلحه خودكشى مى كند.

حسينى بيان كرد: بلافاصله موضوع به دادسراى نظامى 
استان البرز گزارش شده و بازپرس شعبه اول دادسراى 
نظامى به همراه تيم بررسى صحنه جرم و كارشناسان 

سلاح در محل وقوع جرم حاضر شدند.
وى با اشاره به اينكه اقدامات و تحقيقات مقدماتى انجام 
و دســتورات لازم به ضابطين براى تكميل تحقيقات و 
اعلام نتيجه به دادســراى نظامى البرز داده شده است، 
افزود: بررســى اوليه نشان مى دهد كه سرباز دو تير به 

فرمانده شليك كرده است.
حســينى يادآور شد: ســرباز مذكور كه داراى 21 ماه 
خدمت سربازى بوده با شليك يك تير به ناحيه سرخود 

خودكشى كرده است.

         البرز جزئيات حادثه كشــته شدن افسر و سرباز 
در كرج را تشــريح كرد.  رضا حسينى با اعلام جزئيات 
تكميلــى پيرامون خبر روز گذشــته مبنى بر به قتل 
رساندن يك نيروى كادر انتظامى توسط سرباز وظيفه، 

حسينى بيان كرد: بلافاصله موضوع به دادسراى نظامى 

قاتل خانم وكيل 
خواستگار مرموزش بود

خط قرمز: قاتل خانم وكيل دادگســترى در شيراز 
دستگير شد. بيست و چهارم مرداد ماه سال جارى از 
طريق مركز فوريت هاى پليسى 110 يك مورد آتش 
سوزى منزل در يكى از محله هاى شيراز اعلام كه پس 
از حضور كارآگاهان پليس آگاهى در محل مشخص 
شــد آتش ســوزى عمدى بوده و جسد نيم سوخته 

خانمى كشف شد. 
ســردار گودرزى ادامه داد: بيست و چهارم مرداد ماه 
ســال جارى از طريق مركز فوريت هاى پليسى 110 

يــك مــورد آتش 
در  منزل  ســوزى 
محله هاى  از  يكى 
كه  اعلام  شــيراز 
حضــور  از  پــس 
پليس  كارآگاهان 
در محل  آگاهــى 

مشخص شد آتش ســوزى عمدى بوده و جسد نيم 
ســوخته خانمى كشف مى شــود. وى افزود: مقتول 
وكيل دادگسترى بوده كه بلافاصله تحقيقات محلى و 
ميدانى انجام و مشخص شد مقتول با فردى به هويت 
معلوم قصد ازدواج داشته و به منزل وى تردد داشته 

است كه بلافاصله شناسايى و دستگير شد. 
فرمانده انتظامى استان فارس گفت: متهم در تحقيقات 
به قتل مقتول از طريق خفه كردن با دست و پس از 
آن آتش زدن جســد و منزل اقــرار و انگيزه خود را 

اختلاف با مقتوله عنوان كرد.

خــط قرمز: تــازه دامادى كــه در يك 
رستوران در جاده فشم شوهر خواهرش را 
كشته بود از قصاص معاف وبا حكم ديوان 
عالى كشور در برابر حكم قطعى قتل شبه 

عمد قرار گرفت. 
عصر نهم شــهريور 93 درگيــرى داماد و 
بــرادرزن كه هر دو در يك رســتوران در 
جاده فشم كار مى كردند به خون كشيده 
شد و داماد 35 ســاله به نام حميد كه از 
ناحيه ســفيد ران پا زخمى شــده بود به 
بيمارستان منتقل شد اما به خاطر شدت 
خونريزى جان سپرد. برادر زن وى به نام 
جعفر كه از محل گريخته بود بيســت و 
سوم شــهريور ماه رديابى و بازداشت شد 
و به چاقو كشــى خونين اعتراف كرد. وى 

در شعبه هشتم دادگاه كيفرى يك استان 
تهران به رياســت قاضى حسين اصغرزاده 
و با حضور دو مستشــار پاى ميز محاكمه 

ايستاد.
در آن جلسه مادر قربانى براى قاتل حكم 
قصاص خواست. سپس جعفر 35ساله در 
جايگاه ويژه ايســتاد و گفت: من و حميد 
با هم رفيق بوديــم و به همين خاطر هم 
با هم در يك رســتوران در جاده فشم كار 
مى كرديم. او مأمور خريد بود و من هم در 
كارهــا به او كمك مى كردم. آن روز من با 
يكى از دوستانم در حياط رستوران نشسته 
بوديم. من دوستم را نصيحت مى كردم تا 
مواد مخدر را كنار بگذارد و زندگى مشترك 
تشكيل دهد كه حميد به من اعتراض كرد 

و از من خواســت تا سر كارم برگردم. او با 
لگد به من زد و من كه عصبانى شده بودم 
كارد قصابى را از روى ميز برداشتم و براى 

ادب كردن حميد ضربه اى به پايش زدم.
وى در دادگاه به بازســازى صحنه جنايت 
پرداخت و گفت: من قصد كشــتن شوهر 
خواهرم را نداشــتم و اصلا نمى دانســتم 
چاقويى كه به دســت گرفتــه ام مى تواند 
موجب قتل كســى شــود. من فقط يك 
ضربه از پشــت به ساق پاى حميد زدم و 
از دوستانم خواستم تا او را به بيمارستان 
برسانند اما وقتى آن ها به بيمارستان رفتند 

كار از كار گذشته بود.
وى ادامــه داد: من به بيمــارى اعصاب و 
روان مبتلا هســتم و سالهاست كه قرص 

آرامبخش مصرف مى كنم. حالا پشيمانم 
و فهميده ام كه اشتباه كرده ام.

در پايان جلســه هيئت قضايى وارد شور 
شــد و با توجه به مدرك هاى موجود در 
پرونــده جعفر را از اتهام قتل عمد تبرئه و 
وى را به جرم قتل شــبه عمد به پرداخت 
ديه محكوم كرد. ديروز اين حكم در شعبه 
چهارم ديوان عالى كشور مهر تأييد خورد 

و قطعى شد.

قتل تازه داماد در رستوران جاده فشم 
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 فوتبــال  ورزش   کارلوس کی روش 
در نشســت خبری پیش از دیــدار تیمش 
برابر توگو اظهار کرد: اردوی دیگری در راه 
آماده سازی جام جهانی آغاز شده است. تا 
بازی آغازین جام جهانی چهار اردو خواهیم 
داشت و شش بازی دوستانه انجام خواهیم 

داد.
*حمایت از کاپیتان

او اضافه کرد: البته شــخصا تاکید می کنم 
خود بنده به هیــچ عنوان فکــر نمی کنم 
که تمام منابع باید صــرف حمایت از تیم 
ملی ایــران شــود. توقع ما این اســت که 
ســازمان لیگ و فدراســیون هماهنگی ها 
و حمایت های لازم را داشــته باشــند که 
مراحل و اتفاقات لازم برای صعود تیم ملی 
به دور دوم جام جهانی صورت بگیرد. از این 
فرصت هم استفاده خواهم کرد که اتفاقی 
که برای کاپیتان ما ســید جلال حسینی 

رخ داده را بیان کنم و احساساتم را بگویم.
کی روش گفت: بعضی ها متاسفانه سنگی را 
پرتاب می کنند و بعد صورت خود را پنهان 
می کنند. نمونه آن هم یک روزنامه ورزشی 
اســت. وقتی در بعضی از مواقع بازیکنانم 
نمی توانند به وظایف خــود در زمین عمل 
کنند، با آنها بسیار محکم و جدی برخورد 
می کنم. بازیکنانم و شما بعد از هفت سال 
می دانید که اگر شــخص یا یک روزنامه و 
رســانه ای بخواهــد لطمه ای بــه یکی از 
بازیکنانم بزند، به دشمن من تبدیل می شود. 
این را بار دیگر تکــرار می کنم و می خواهم 
همه بدانند. برای مهم نیست که چه شخص 
یا روزنامه ای این کار را انجام دهد، بلکه آنها 
الان دشمنان من هستند و این کار بزدلانه 
بوده است. بعد از هفت سال می دانم که چه 
شــخص و افرادی پشــت این کار هستند. 
من از آن مربیان نیســتم که صورت خودم 

را در زمان هایی که ایــن کارها رخ می دهد 
پنهان کنم. اگر مشکلی وجود داشته باشد 
و بازیکنانم با مشــکلات مالی، تمرینی و ... 
دســت پنجه نرم کنند من مانند مربیانی 
نیســتم که بگویم همه چیز خوب اســت.

هیچ کدام از بازیکنان و کادرفنی تیم ملی 
مصاحبه ای با این روزنامــه انجام نخواهند 

داد تا آنها از ما عذرخواهی کنند.
* قهرمان در جام جهانی

کی روش در پاسخ به این سوال که آیا سایر 
بازی های تدارکاتی ایران قطعی شــده یا 
منتظــر انجام قرعه کشــی جــام جهانی 
هستند، گفت: دقیقا ما برای همین مطلب 
می جنگیم. ما در گذشــته هم برای همین 
مطلب جنگیدیــم و باز هم بــرای حضور 
قدرتمند بــرای جام جهانــی می جنگیم. 
مطمئنا بسیار خوشــحال هستیم و باعث 
افتخار ما اســت که هواداران از ما حمایت 

کردند و به عنوان یک قهرمان در جام جهانی 
شــرکت می کنیم. در پایان جــام جهانی 
دیگر نمی توانیــم نتایج را تغییــر بدهیم. 
نتایج در دستان خداوند است ولی مطلبی 
کــه می توانیم کنترل کنیم نــوع نگرش و 
اخلاق ما اســت، نگرش کاری و عملکرد ما 
است، ارزش ها و اصول فرهنگی تیم ملی را 

می توانیم رعایت کنیم.
*ارزش یک گل در جام جهانی

او افزود: از نظر اجتماعی موفقیت تیم ملی 
ایران بسیار ارزشمند است. صحبتی که قبل 
از یکی از کنفرانس های جام جهانی ۲۰۱۴ 
گفتم این بود که زدن یک گل در جام جهانی 
مهم تر از پنج قهرمانــی در لیگ برتر ایران 
است. همان طور که گفتم فدراسیون فوتبال 
ایران آمادگــی این را دارد کــه جلوی این 
مطالب را بگیرد. امیدوارم شما و هواداران از 

بازی فردا لذت ببرید.

افتخاری: به رحمتی گفتم 
شرایط تیم عوض شده است

ورزش:  رضا افتخاری در حاشیه تمرین استقلال گفت: جداگانه با رحمتی می خواستم صحبت 
کنم. بعد از آن اتفاقات که به دستور باشگاه سر تمرین نیامد، گفتم که شرایط تیم عوض شده 
و ســرمربی جدید در مورد همه چیز تصمیم می گیرد. نظم باید در تیم باشد و بازیکن سالاری 

نباید باشد.
وی ادامه داد: من از رحمتی خواستم که ســر تمرین بیاید. از این پس کار تقسیم می شود 
و هر کس کار خودش را می کنــد. بازیکن کار خودش را، ســرمربی کار خودش را و مربی 
هم کار خودش را. از این پس بازیکــن نمی تواند در کار مربی دخالــت کند و وظیفه همه 

مشخص است.
وی با اعلام خبر درخواست وینفر شفر برای بازگشت بهنام برزای به استقلال، گفت: خبر دسته اولی 

که من الان می توانم به شما بدهم، این است که در ماشین که می آمدیم و با شفر صحبت می کردیم، 
او گفت »فیلم بازی هایتان را دیدم، یک بازیکن به نام بهنام برزای داشــتید که خیلی خوب بازی 
می کرد، چرا الان نیست؟« من هم گفتم »بله، او رفته است«. شفر هم گفت که او را برگردانید. من 

بلافاصله دستور دادم که با برزای صحبت کنند.
* آخرین وضعیت جباری و برزای

وی با اشاره به آخرین وضعیت مجتبی جباری، خاطرنشــان کرد: الان نمی توانم در مورد جباری 
صحبت کنم، چون هنوز درباره او تصمیم قطعی گرفته نشــده است. شفر همه بازی ها را دیده و از 
تک تک  بازیکنان شناخت پیدا کرده است. شفر گفت که رحمتی به تمرینات بیاید، اما در رابطه با 
جباری صحبتی نکرده است. احساس من این است که شفر منتظر است گزارش پزشکی  جباری را 
بگیرد و بررسی کند. مدیرعامل باشگاه استقلال درباره صحبت های مطرح شده در خصوص حضور 
فرهاد مجیدی در استقلال به عنوان دستیار شفر، گفت: نه، اصلًا صحبتی از مجیدی نیست. هنوز 

چیزی در این خصوص قطعی نیست. اینها را روزنامه ها می گویند.

سیدجلال حسینی:  ۴ سال است
 تست دوپینگ نداشته ام

ورزش: سیدجلال حسینی در نشست خبری پیش از دیدار دوستانه 
برابر توگو گفت: خدا را شکر شرایطی فراهم شده است که یک اردوی 
خوب برگزار کنیم و دو بازی دوستانه هم داشته باشیم.  مدافع تیم 
ملی فوتبال کشورمان در واکنش به حواشی روزهای اخیر و شایعاتی 
که گفته می شود او دوپینگ کرده است، اظهار داشت: من چند سال 
است که دارم فوتبال بازی می کنم و همیشه فکر و ذکرم فوتبال بوده 
است، اما متأسفانه حرف هایی زده می شود که کار را برای من سخت 
می کند، من سه چهار سال است که تست دوپینگ نداشته ام. الان 
هم نمی خواهم طوری حرف بزنم که کسی حتی در این جمع ناراحت 
شود، اما به عنوان بازیکن و یک کاپیتان این توقع را دارم که یک بار 
برای همیشه با این قضایا مقابله شود و امیدوارم فدراسیون فوتبال 
جمهوری اسلامی ایران جلوی این چنین افراد را بگیرد و با آنها مقابله 
کند. وی در خصوص وضعیت مصدومیتش هم توضیح داد: بعد از آن 
مصدومیتی که برای من پیش آمد در طول این مدت در کنار کادر 
پزشکی تیم ملی هر روز کار کردم و خدا را شکر که در شرایطی قرار 

گرفته ام که می توانم بیشتر در خدمت تیم ملی باشم.

تکذیب دوپینگ دو بازیکن لیگ برتری
ورزش سه: دکتر توحید سیف برقی، رئیس کمیته پزشکی گفت: 
برخی از رسانه ها به نقل از من خبری مبنی بر مثبت بودن دوپینگ 
بازیکنان لیگ برتر مطرح کرده اند که اعلام می کنم با هیچ رســانه 
گروهی در این خصوص مصاحبه نکرده ام و این گمانه زنی ها  به هیچ 
عنوان صحت ندارد. در همین راستا کلیه اخبار و شایعات درخصوص 
دوپینگ بازیکنان تیم های لیگ برتری صددرصد کذب محض است 
و از رسانه های گروهی درخواست می شود ضمن حفظ شان بازیکنان 

فوتبال کشورمان از دامن زدن به شایعات جدا پرهیز کنند.

واکنش فرزاد نسبت به حضور فرهاد 
در استقلال

ورزش سه: فرزاد مجیدی در مورد شــایعه حضور فرهاد مجیدی 
در کادرفنی اســتقلال می گوید: هیچ مصاحبه ای درباره موضوع 
حضور فرهاد به عنوان دستیار شفر انجام نداده ام و اظهاراتی که از 
قول من منتشر شده صحت ندارد. وی در پاسخ به این سوال که آیا 
فرهاد مجیدی به عنوان عضو کادرفنی استقلال معرفی می شود یا نه 
هم گفت: با فرهاد هم هنوز فرصت نکرده ام صحبت کنم تا ببینم آیا 

تصمیم دارد به استقلال برود یا خیر.

پورقاز به سیاه جامگان نمی رسد
ورزش: علی کریمی، هافبک تیم فوتبال ســپاهان بعد از پشــت 
سر گذاشتن مراحل درمانی، نســبت به روزهای گذشته وضعیت 
بهتری دارد و 9۰ درصد مصدومیتش بهبود پیدا کرده اســت.قرار 
است کادر پزشکی سپاهان روز شنبه وضعیت کریمی را برای بازی 
برابر سیاه جامگان بررسی کند تا تکلیف وی برای حضور در این بازی 
روشن شود. براســاس این گزارش، عزت الله پورقاز، مدافع سپاهان 
نیز همچنان مصدوم است و به بازی برابر سیاه جامگان نخواهد رسید.

دژآگه و محمدی غایبان تیم ملی 
مقابل توگو

ورزش: اشکان دژاگه بازیکن تیم ملی دارای مصدومیتی جزئی است 
و برای جلوگیری از حادتر شــدن مصدومیت این بازیکن در مقابل 
توگو حاضر نخواهد بود.  میلاد محمدی نیز در مسابقه اخیر خود در 
باشگاه آخمت گروزنی در ۱ اکتبر به زمین افتاد و استخوان کتف او از 
جا درآمد. در حال حاضر بازیکن کتفش را بسته است و توسط کادر 
تیم تحت درمان می باشد که به آزمایش و معاینه وی ادامه می دهند. 

او برای مسابقه توگو و روسیه آماده نخواهد بود.

برنامه بازی های ایران در جام جهانی 
فوتبال زیر ۱۷ سال

ورزش: رقابت های جام جهانی زیر ۱۷ سال از روز جمعه ۱۴ مهر ماه 
با حضور ۲۴ تیم در شش گروه به میزبانی هند آغاز می شود. شاگردان 
چمنیان در گروه C با تیم های کاستاریکا، آلمان و گینه هم گروه اند که 

برنامه بازی های تیم ملی کشورمان به شرح ذیل می باشد.
* ایران - گینه /شنبه  ۱۵ مهر ساعت ۱۸

* ایران - آلمان /سه شنبه ۱۸ مهر ساعت ۱۸
* کاستاریکا - ایران/جمعه ۲۱ مهر ساعت ۱۵

رضایی نامزد کسب عنوان بهترین 
بازیکن  شارلروا

ورزش: هیئت تحریریه سایت proximus11 بلژیک پنج نامزد  
بازیکن برتر ماه ســپتامبر باشگاه شــارلروا را انتخاب کرد که کاوه 
رضایی، مهاجم سابق استقلال تهران در این لیست قرار گرفت.این 
سایت به هواداران اعلام کرد که در این نظرسنجی  بهترین بازیکن ماه 
سپتامبر باشگاه شارلروا را انتخاب کنند. نامزدهای بازیکن ماه باشگاه 
شــارلروا بلژیک عبارتند از: نیکولاس پنته آ، استرگوس مارینوس، 

نوریو فورتونا، گاتان هنریک و کاوه رضایی.

هفته هفتم لیگ دسته اول فوتبال
دومین برد متوالی نکونام 

ورزش: هفته هفتم لیگ دسته اول دیروز برگزار شد که در یکی از 
مسابقات تیم خونه به خونه با هدایت جواد نکونام موفق شد به دومین 
برد متوالی خود دست یابد. شاگردان نکونام امروز موفق شدند تیم 

ایران جوان را با نتیجه ۳ بر یک شکست بدهند.
نتایج به این شرح است:

*شهرداری تبریز صفر - ماشین سازی تبریز یک
* آلومینیوم ارارک صفر- فجر سپاسی صفر
* خونه به خونه ۳- ایران جوان بوشهر یک

* اکسین البرز یک - نساجی مازندران صفر
* برق جدید شیراز ۲- صبای قم یک

* گل گهر سیرجان صفر - بادران تهران صفر
* شهرداری ماهشهر - مس کرمان، در حال برگزاری
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ورزش: تیم ملی ووشوی ایران برای نخســتین بار عنوان 
نخست مسابقات قهرمانی جهان را به دست آورد و به سلطه 
طولانی مدت چینی ها در این رشته پایان داد.  چهاردهمین 
دوره رقابت های ووشــوی قهرمانی بزرگسالان جهان که از 
روز جمعه به میزبانی شــهر »کازان« روسیه آغاز شده بود، 
با قهرمانی فراموش نشــدنی تیم کشورمان در بخش ساندا 
به پایان رسید تا موفقیتی به یادماندنی در سرزمین تزارها 
برای ورزش کشورمان ثبت شــود. در تمامی سیزده دوره 

گذشــته این مســابقات تیم چین که مهد ووشوی جهان 
محسوب می شود در بخش ســاندا به قهرمانی رسیده بود. 
ســانداکاران تیم ملی ووشوی ایران با کســب هفت مدال 
طلا و یک نقره بر ســکوی قهرمانی جهان تکیــه زدند تا با 
کولاک خود در روســیه به حکومت چینی ها پایان دهند. 
چین با هفت طلا به نایب قهرمانی رسید و روسیه با ۲ طلا، 
یک نقره و ۲ برنز سوم شــد. در بخش ساندا برای تیم ایران 
الهه منصوریان، شهربانو منصوریان، مریم هاشمی، محسن 

محمدســیفی، یوســف صبری، معین تقوی و میلاد عارفی 
مقام مدال طلا کســب کردند و حمیدرضا قلــی پور نقره 

گرفت.
در مجموع دو بخش تالو و ســاندا نیز تیم ایران با هشــت 
نشــان طلا، یک نقره و دو برنز  و یک پله صعود نســبت به 
دوره گذشته در جایگاه دوم ایستاد. چین با ۱۵ طلا قهرمان 
شد و هنگ کنگ با ۵ طلا، ۳ نقره و ۳ برنز بر سکوی سومی 

ایستاد.

وداع از دنیای قهرمانی بعد از کسب طلا
»مریم هاشمی« سانداکار وزن منهای ۷۰ کیلوگرم تیم ملی 
ووشــوی ایران پس از کســب چهارمین مدال طلای خود در 

رقابت های قهرمانی جهان از دنیای حرفه ای خداحافظی کرد.
**اسامی مدال آوران تیم ملی ووشوی ایران بدین شرح است:

*طلا
۱-تیم دوئلین )عربــی، مکونــدی و محمدرضایی(/۲-الهه 
منصوریان/۳-شهربانو منصوریان/۴-مریم هاشمی/۵-محسن 

محمدسیفی/۶-یوسف صبری
۷-معین تقوی/۸-میلاد عارفی مقام

*نقره
۱-حمیدرضا قلی پور

*برنز
۱-زهرا کیانی/ ۲-هانیه رجبی
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ورزشـــی

هفته پایانی رقابت های مقدماتی جام جهانی 20۱8 
نیمی از اروپا در سودای روسیه

دلارام عظیمی: قــاره اروپــا در روزهای آتی 
حســاس ترین هفته رقابت هــای مقدماتی جام 
جهانی روسیه را تجربه  می کند. درحالیکه صعود 
آلمان، انگلیس و اسپانیا سه تیم بزرگ این قاره به 
مرحله نهایی تقریبا نهایی به نظر   می آید، ایتالیا و 
فرانسه هنوز از سرنوشت خود در رقابت های جام 

جهانی بعدی مطمئن نیستند. 
*خیال راحت ژرمن ها

آلمان با ۲۴ امتیاز و پیــروزی در همه دیدارهای 
قبلی به بلفاست می رود تا در برابر ایرلند شمالی 
که تقریبا از حضورش در پلی اف مطمئن شــده ، 
حداقل یک امتیاز برای هموار کردن راه صعود به 
جام جهانی کسب کند. اگر به هردلیلی ژرمن ها در 
این بازی دچار لغزش شوند، این تیم قادر خواهد 
بود در دیدار پایانی گروه مقابل آذربایجان نتیجه 
لازم را کسب کند. تفاضل گل بی نظیر آلمان سبب 
شده که گرفتن حتی یک امتیاز در این دو بازی به 

منزله صعود آنها به روسیه باشد. 
*داستان انگلیس و اسپانیا

 انگلیــس ۲۰ امتیــازی هم برای صعــود نیاز به 

پیروزی برابر اسلوونی ۱۴ امتیازی خواهد داشت. 
تیمی که خودش برای راهیابی به پلی اف انگیزه 
های کافی دارد. البته انگلیس می تواند به نتیجه 
بازی اسکاتلند و اســلواکی هم دلخوش بماند. در 
این مقطع بعید است کار سه شــیر به دیدار آخر 
برابر لیتوانی کشیده شود. اسپانیای ۲۲ امتیازی 
هم دو بازی تشریفاتی برابر آلبانی ورژیم اشغالگر 
قدس دارد. پیروزی در اولین مسابقه نبرد آخر این 
تیم را به یک دیدار دوستانه تبدیل کرده و ایتالیای 

ونتور را به پلی اف ماه نوامبر می فرستد. 
* پرتغال - سوئیس

یکی از حساس ترین دیدارهای این هفته را پرتغال 
و سوئیس برگزار می کنند. سوئیس با ۲۴ امتیاز 
در جدول رده بندی سه امتیاز از حریفش بیشتر 
اندوخته ولی از نظر تفاضل گل شرایط پرتغالی ها 
بهتر اســت. به عبارت دقیق تر اگر پرتغال دراین 
بازی پیروز شود به طور مســتقیم به روسیه سفر 

می کند. 
*دردسرهای فرانسوی

گروه فرانسه ۱۷ امتیازی هم با پیچیدگی هایی 

روبروســت. خروس ها با تســاوی خانگی برابر 
لوکزامبورگ، راه صعود به روســیه را به شکل 
عجیب و غریبی ســخت و پیچیده کردند و حالا 
باید با کابوس های تلخ دوره های قبلی جام های 
جهانی به مصاف حریفان بشــتابند. تیم دشان 
در بلغارســتان بازی می کند و البته از یادآوری 
رقابت های مقدماتی جام جهانی ۱99۴ آمریکا 

هم غفلت نمی کنند. برای فرانســه پیروزی در 
این دیدار ضروری است. هلند ۱۳ امتیازی هم 
در این گروه حضــور دارد و هنوز از صعود خود 
به روسیه اطمینان حاصل نکرده است. نارنجی 
پوشــان باید با اختلاف گل زیــاد در بلاروس 
برنده شــوند و به دیدار پایانی مقابل ســوئد در 

آمستردام دلخوش باشند.

*نبردهای پلی افی
در گروه نهم، کرواسی  ۱۶ امتیازی با شکست دادن 
فنلاند شرایط را برای بازی آخر در اوکراین تسهیل 
می کند. ترکیه و ایسلند هم با ۱۴ و ۱۶ امتیاز قصد 
دارند شانس صعود را در بازی نهایی افزایش دهند. 
در گروهی که بلژیک صعــودش را حتمی کرده، 
مصاف های حساســی برای رفتن به پلی اف باقی 
مانده است. بوسنی با ۱۴ امتیاز از  شانس بیشتری 
برای حضور در این مرحله برخوردار است. یونان 
۱۳ امتیازی هم در کورس رقابت حضور دارد. در 
گروه چهارم دوئل بریتانیایی ها برای کسب سهمیه 

صعود به پلی اف کماکان داغ است. 
*آخرین شانس های مسی

در رقابت های مقدماتی جــام جهانی در منطقه 
آمریکا جنوبی هم آرژانتین برابر پرو و اکوادور برای 
صعود به جام جهانی از جان مایه خواهد گذاشت. 
مســی و هم تیمی هایش باید در ایــن دوبازی با 
دست پر از زمین خاج شوند. شیلی تنها یک امتیاز 
از آنها کمتر داشته و در جدول رده بندی در تعقیب 

آلبی سلسته به سر می برد.

حمیدرضاعرب: وضعیت مبهم مجتبی جباری این روزها 
به یک معمای پیچیده و لاینحل در باشــگاه استقلال بدل 
شده و کســی نمی داند که سرنوشــت این بازیکن چه می 
شــود. در حالی که قبل ازعقد قرارداد با شــفر زمزمه هایی 
مبنی بر بازگشت این بازیکن شنیده می شد اما صحبت های 
شفر کاملا عیان ساخت که در باشگاه استقلال دست هایی 
توی کار اســت که اجازه نمی دهند این بازیکن به استقلال 

بازگردد. 
این فضا در حالی جباری را به شدت آزار می دهد که به او گفته 
شــده بود به زودی در تمرین ها شرکت خواهی کرد. درعین 
حال جباری هم از موضع خودش کوتاه نمی آید و بر این باور 
است اگر باشگاه بخواهد او را بازگرداند باید مقدمات را فراهم 
کند. او که از رفتار مسئولان باشگاه استقلال به شدت ناراحت 

است در گفت و گویی خصوصی با نزدیکانش پیرامون بازگشت 
به استقلال گفته:» همین طوری به استقلال برنمی گردم. باید 
شان و شخصیت من حفظ شود. من ســال ها برای استقلال 
زحمت کشیدم و این فصل قصد داشــتم کارهای نکرده ام را 
دراستقلال به پایان برســانم. برنامه های زیادی برای حضور 
در این فصل داشتم اما متاسفانه برخورد درستی با من نشده 
است. من مشکلی برای بازگشت به تمرین ها ندارم اما فقط در 

شرایطی به تمرین ها برمی گردم که مسئولان استقلال بابت 
رفتاری که کرده اند از من عذرخواهی کنند عجبا که بازگشت 
مجتبی را نه افتخاری تایید می کند ونه پیش ترها شــخص 
منصوریان. افتخــاری و منصوریان در آخرین نشســت های 
مشترکی که در باشــگاه استقلال داشــتند هر دو از حضور 
جباری گله کردند و حتــی این موضوع را به اطلاع رســانه 
ها هم رســاندند. حالا این وسط چه کســی باعث و بانی این 

بازگشت است هنوزمشخص نیست و به نظر می رسد این رفتار 
سرآغازی برای کنارگذاشــتن قطعی این بازیکن ازاستقلال 
باشد. درعین حال فیروزکریمی سخت خواهان جذب جباری 
است و دوســت دارد این بازیکن را در تبریز کنار خود داشته 
باشد. آقا فیروز که می داند جباری رفاقتی دیرینه با آندرانیک 
تیموریان دارد، روی زوج او با آندو حساب کرده و تصور می کند 
با مجتبی  می تواند شرایط اسفباری که برای گسترش فولاد 
شکل گرفته را تغییردهد. فیروز حتی در نطقی به یاد ماندنی 
درباره جباری گفته اســت:» تا ۴۵ســالگی به مجتبی بازی 
می دهم.« حالا باید دید که سرنوشــت بازیکنی که آمده بود 
دراستقلال جام های تازه ای را مال خود کند، چه خواهد شد 
و آیا این بازیکن می تواند دوباره با پیراهن استقلال درمیادین 

فوتبال دیده شود؟ 

 با کسب ۷ طلا و یک نقره توسط سانداکاران
پایان سلطه چین؛ قهرمانی تاریخی ووشوی ایران در آوردگاه جهانی

عذرخواهی شرط شماره 8 برای بازگشت به استقلال

احتمال هم تیمی شدن
 جباری و تیموریان در گسترش

آیا این پرونده به سرنوشت فساد در 
فوتبال گرفتار می شود؟

تحقیق و تفحص مجلس از 
استقلال و پرسپولیس

سینا حســینی : مشــکلات مدیریتی اســتقلال و 
پرســپولیس و هزینه های ســنگین تیم داری این دو 
باشگاه در ســال های اخیر و انباشــت بدهی های چند 
صد میلیاردی باعــث به وجود آمدن حساســیت های 
فراوانی در بین مسئولان اجرایی کشور شد تا جایی که 
حالا نمایندگان مجلس برای روشن شدن افکارعمومی 
به دنبال موشــکافی کامل وضعیت حساب های این دو 

باشگاه دولتی هستند .
جریمه های مالی این دو باشــگاه از سوی نهادهای بین 
المللی و نا به سامانی مالی نیز مزید برعلت شد تا اعضای 
فراکسیون مجلس شــورای اســلامی از هیئت رئیسه 
درخواست تحقیق و تفحص از وضعیت مدیریتی هر دو 

باشگاه کنند. 
سیدفرید موســوی نماینده مجلس با اعلام این خبر 
گفته اســت: در این تقاضای تحقیــق و تفحص که از 
سوی من و آقایان حســن نژاد، حسین زاده، پارسایی، 
نجفی، امیرآبادی فراهانی و یوســف نژاد مطرح شده 
درباره چگونگی منابع و مصارف مالی و نظام مدیریت 
دو باشــگاه پرطرفدار پایتخت در ۱۰ سال اخیر سوال 
شــده و همچنین درآمدهای دو باشــگاه در ۱۰ سال 
اخیر و محــل درآمدها، مصارف و هزینه دو باشــگاه 
و جریمه هــای ملی و بین المللی، ســازوکار نظارتی و 
راهبــری و آیین نامه های اداری و مالــی و همچنین 
تغییرات ســازمانی و انتصابات ستادی دو تیم در ۱۰ 

سال اخیر مورد توجه قرار گرفته است.
این تقاضای تحقیق و تفحص پس از ارائه به هیئت رئیسه 
به کمیسیون مربوطه ارجاع خواهد شد. اما نگرانی عمده 
اهالی ورزش و کارشناســان اینجاست به واسطه ارتباط 
این دو باشگاه دولتی با مجموعه مدیران اصلی کابینه به 
ویژه وزیر ورزش و جوانان که از نزدیکان حسن روحانی 
به شمار می رود این پرونده نیز به سرنوشت پرونده فساد 
در فوتبال گرفتار شود و پس از انجام تحقیقات و بررسی 
اسناد و مدارک به دلیل برخی ملاحظات سیاسی دلایل 
نا به سامانی موجود در مدیریت این دو باشگاه فاش نشود 
و پرونده تحقیق و تفحص از استقلال و پرسپولیس هم 
به بایگانی مجلس برود و در کنار پرونده فســاد مالی در 

فوتبال خاک بخورد.

امروز ساعت ۱8:30
ایران - توگو؛ رونمایی ازسامان قدوس

حمیدرضا خداشناس: تیم ملی فوتبال کشــورمان عصر امروز و از 
ساعت ۱۸:۳۰  در ورزشــگاه آزادی در یک بازی تدارکاتی و دوستانه 
میزبان توگو خواهد بود. حریف آفریقایی تیم ملی در رده ۱۲۱ رنکینگ 
فیفاست و تقریبا ۱۰۰ پله پایین تر از ایران قرار دارد. هدایت توگو را مربی 
با تجربه فرانسوی به نام » کلود لو روی« برعهده دارد. تیم ملی توگو که 
لژیونرهای زیادی در فوتبال باشگاهی آلمان و اسپانیا دارد بدون بازیکن 
سرشناسش یعنی آدبایور که مصدوم است پای به ایران گذاشته است. با 
نگاهی به بازی های این تیم متوجه می شویم که توگوحریفی قدرتمند 
و با قدرت بدنی بالا برای تیم کشــورمان خواهد بود. تیم ملی ایران که 
مقتدرانه به جام جهانی صعود کرد در اولین بازی تدارکاتی خود قصد 
دارد تا از ستاره جدید خود به نام سامان قدوس که با وجود پیشنهاد تیم 
ملی سوئد کشور ایران را برای بازی های ملی انتخاب کرد رونمایی کند. 
بدون شــک کی روش در این بازی به دنبال شناسایی بیشتر بازیکنان 
جدید دعوت شــده به تیم ملی ، همچون کاوه رضایی که جانشــین 
مناسبی برای طارمی خواهد بود، اســت.  تیم ملی بعد از این مسابقه 
راهی روسیه می شود تا با  روسیه میزبان جام جهانی ۲۰۱۸ یک بازی 

تدارکاتی در روز ۱۸ مهر انجام بدهد.
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* حال ورزش چطور است. هنوز هم اتفاق هاى ورزش را 
رصد مى كنيد؟

ريز به ريز همه چيز را پيگيرى مى كنم و در جريان فعاليت همه 
فدراسيون ها هستم. فكر مى كنم نسبت به قبل، فدراسيون ها 
كم كم كارهايشــان روى روال قرار گرفته است. هر سيستمى 
براى فعاليت نياز به فضــاى آرام دارد و الان بــا حضور آقاى 
سلطانى فر فضاى آرامترى نســبت به قبل بر ورزش حكمفرما 
شــده كه اين موضوع را بايد به فال نيك گرفت. ايشان بدون 
مطالعه كار نمى كند و اگر هم قرار اســت تغييراتى انجام دهد، 
حتما با مطالعــه اين كار را انجام مى دهد. مــن فكر مى كنم با 
كاهش تنش هايى كه پيش از اين از سوى مديريت ها به ورزش 
تحميل مى شد، مديران فدراسيون ها بهتر مى توانند كار كنند. 
چون قرار نيست وارد فضاى تقابل شوند و وقتى اين فضا وجود 

نداشته باشد، نوآورى هم به وجود مى  آيد.
*مدتى است كه بار ديگر حرف از حضورتان در انتخابات 
كميته ملى المپيك است. دوره قبل با اينكه در راى گيرى 
نهايى شركت نكرديد، اما در نتيجه تاثير گذار بوديد. چون 
راى شما در سبد آقاى شهنازى ريخت و در نهايت ايشان 
دبير كل شدند. فكر مى كنيد اين دوره هم اگر حضور داشته 

باشيد، تعيين كننده هستيد؟
واقعا فضا را نسنجيده ام و نمى دانم در ماه هاى پيش رو چه اتفاقى 
مى افتد. چيزى كه قطعى اســت، اين است كه بدون برنامه ريزى 
نمى توان وارد اين عرصه شد. به همين خاطر است كه مى گويم فعلا 
تصميمى براى حضور در اين انتخابات نگرفته ام. فعلا پيش بينى 
از فضا ندارم اما اميدوارم كسانى كه انتخاب مى شوند، بتوانند كار 
كنند. چون كميته ملى المپيك پيشانى ورزش است و آيينه تمام 
نماى ورزش هر كشورى اســت. چرا كه نتايج ورزش كشورها در 
رويدادها زمينه قضاوت درباره ورزش آن كشــور و حتى مسائل 
ديگر مى شــود و اگر كميته ملى المپيك بتواند مديريت خوبى 

داشته باشد، مى تواند تصوير زيبايى به يادگار بگذارد.
*چه شرايطى پيش بيايد، در اين رقابت حاضر مى شويد؟

شــرايط را بررســى مى كنم. اگر ببينم كه فضا فراهم است، در 
انتخابات شركت مى كنم و اگر برنده باشم، ثابت مى كنم كه هنوز 
هم كارهاى زيادى مى توان انجام داد و حتى بهتر از المپيك لندن 

مى توانم كار كنم.
*اگر بخواهيد وارد شويد بايد عضو مجمع باشيد.

اگر تصميم به حضور داشــته باشــم، راه قانونى وجود دارد و از 
همان راه وارد انتخابات مى شوم. اما تاكيد مى كنم كه هنوز هيچ 

تصميمى در اين رابطه نگرفته ام.
* در قســمت قبل صحبت تان اسم از المپيك استثنايى 

براى ورزش ايران آورديد.
المپيك لندن و بازى هاى آسيايى گوانگ ژو، نتايج فوق العاده اى 
گرفتيم كه به نظرم به اين زودى ها تكرار نمى شود. ما در گوانگ ژو 

چهارم شديم؛ نتيجه اى كه حالا حالاها تكرار نمى شود.
*انتخابات اين دوره كميته ملى المپيك حساسيت هاى 
خاص خود را دارد. فكر مى كنيد كسى كه امسال  رئيس 
و دبير كل كميته ملى المپيك مى شود، بايد چه 

ويژگى هايى داشته باشد؟ به خصوص  اينكه هر 
چقدر پيش مى رويم مسائل مالى فشار بيشترى 

بر بخش هاى مختلف مى آورد و حتما كميته روزهاى 
بى پولى در پيش خواهد داشت.

من نمى توانم مشكلات مالى را علت اصلى ناكامى ها يا كار نكردن 
بدانم. زمانى كه من به اســتقلال رفتم، پول كم داشــتيم اما در 
ابتداى راه سعى كردم در تيم آرامش ايجاد كنم و همه را دور هم 
جمع كنم. نمى گويم در كل مســير موفق بودم اما در بخش قابل 
توجهى، با اين روش، حداقل توانســتم حواشى را از اين تيم دور 
كنم. البته نمى گويم پول نياز نيست. قطعا وقتى قرار است كاروان 
ايران راهى بازى هاى آسيايى يا المپيك شود، فدراسيون ها بايد از 
لحاظ مالى تقويت شوند. اما نبايد اينطور هم باشد كه  رئيس يا دبير 
كل كميته بنشينند و مدام از مشكل مالى بگويند. بايد ارتباطات 
خوبى داشته باشــند و بتوانند اعتبارات مورد نياز را تامين كنند. 
در اين ميان نبايد از ارتباطات بين المللى هم غافل شويم.  رئيس 
كميته بايد ورزش دنيا را خوب بشناسد و با اين فضا بيگانه نباشد. 
به نظرم مديرى كه جزييات را خوب بشناسد، مى تواند تصميمات 
كلان خوبى بگيرد. كســى كه مى خواهد در ورزش كار كند بايد 
عاشق باشد، وگرنه به نتيجه نمى رسد. من اينقدر عاشق كارم بودم 
كه 5 صبح سركارم حاضر مى شدم و بسيار پرانرژى بودم. در يك 

كلام؛ عاشق باشى، خسته نمى شوى.
*اين روزها بحث از سن بالاى شماست و فرصتى كه بايد در 

اختيار جوانترها گذاشت.
كار من ورزش است. از وقتى چشمم را باز كردم، در ورزش بودم و 
نمى توانم دل بكنم تا زمانيكه چشمم را دوباره ببندم. من بيشترين 
زمان مديريتم در ورزش را در كميته ملــى المپيك گذرانده ام. 
چهار - پنج دوره در كميته بوده ام. من در كميته زندگى كرده ام و 
نمى توانم عشقم را پنهان كنم. به نظر من كار ورزش؛ كار تجربى 
است. درست اســت كه بايد جوان ها هم حضور داشته باشند، اما 
به نظرم نبايد تجربه را حذف كرد وقتى من روزى 17- 18 ساعت 
كار مى كنم و دو ساعت ورزش؛ به نظرتان پيرم. من هرگز احساس 
نكرده ام كه ناتوانم. نيرويى كه اين همه تجربه دارد، توان كار دارد 
و فضاى برون مرزى را مى شناسد، چكار بايد بكند؟ برود و گوشه 
خانه بنشــيند؟ من كه اينطور فكر نمى كنــم. معتقدم تا زمانى 
كه در خودم توان مى بينم بايد كار كنم. بيكار بنشــينم، بيشتر 
فرسوده مى شــوم. بعضى ها به من ايراد مى گيرند كه چرا بعد از 
باشگاه استقلال به فدراسيون بين المللى زورخانه اى آمدم. وقتى 
اين را مى گويند از آن ها مى پرسم چكار بايد مى كردم؟ با اينهمه 
تجربه، مى رفتم و در خانه مى نشستم؟ بروم و تجربياتم را با در و 
ديوار خانه تقسيم كنم؟ اين كشور روى من سرمايه گذارى كرده 
تا من به اين تجربه برسم. حالا بايد بروم؟ من ورزش را از معلمى 
شروع كردم. همان موقع هم گرمكن و كفش از بدنم كنده نشد. از 
ابتدا در كارم جدى بودم. فرقى نمى كرد معلم هستم يا دبير كل 
كميته ملى المپيك. سعى كرده ام هميشه كارم را درست انجام 
بدهم. در زمان معلمى، هيچ وقت نگفتم كه درس ورزش است و 
مهم نيست. اگر بچه ها كوتاهى مى كردند، آن ها را از درس ورزش 
تجديد مى كردم. بايد تابستان مى آمدند و امتحان مى دادند. هنوز 

هم همان جديت را دارم.

* در دوره قبل بحث اصلاح اساســنامه كميته ملى 
المپيك ماجراهاى زيادى داشــت و در اين دوره هم 
مى بينيم كه روند اصلاح زمينه ســاز برخى نقدها از 
سوى اعضاى مجمع شده است. به نظرتان چرا ماجراى 
اساسنامه اين كميته در اين سال هاى اخير تا اين حد 

پيچيده شده است؟
اساســنامه قبلى واقعا موضوع پيچيده اى نداشــت و همه 
چيز طبق منشــور المپيك بود. چيزى كــه در دوره قبل 
دردسر ساز شد، آيين نامه انتخاباتى بود كه نوشته شد. در 
آخرين روز پيش از برگزارى انتخابات هم از IOC (كميته 
بين المللــى المپيك) به ما ابلاغ كردند كــه اين آيين نامه 
وجاهت قانونى ندارد اما چون چند بــارى انتخابات عقب 
افتاده بود، ديگر نمى توانســتيم كارى كنيم. اگر اساسنامه 
كميته ملى المپيك را مطالعه كنيد، متوجه مى شــويد كه 
موارد مربوط به انتخابات به خوبى در آن ذكر شــده و اصلا 

نيازى به آيين نامه انتخاباتى نبوده است.
*پس چى شــد كه هيئت اجرايى ايــن آيين نامه را 

تصويب كرد؟
بالاخره به خاطر شرايط آن موقع كميته ملى المپيك، هيئت 
اجرايى كميته اين آيين نامــه را تصويب كرد. اما من هم فكر 
مى كنم برخى موارد اصلا وجاهت قانونى نداشــته است مثل 
اينكه نوشته شد كسى مى تواند از هيئت  رئيسه فدراسيون ها 
به نمايندگى از  رئيس فدراسيون كانديدا باشد كه شش ماه از 

حضورش در آن هيئت  رئيسه گذشته باشد.
*مصوبه اى كه باعث شد كسى مثل مصطفى هاشمى 

طبا اجازه شركت در انتخابات را پيدا نكند.
همينطور است. من بحث شخص را ندارم، مى گويم در آن زمان 
موردى مصوب شد كه قانونى نبود. حرف من اين است كه نبايد 

اساسنامه يا آيين نامه را روى نفرات پياده كنند. يعنى 
نبايد تغييرات بر اســاس موردهايى كه با آن برخورد 
مى كنيم، تغيير كند. اساسنامه كميته ملى المپيك 

يك فرمت بين المللى دارد كه بايد اجرا شود.
*اما ما در دوره قبل رفتيم به سمتى كه طورى 

نوشته شــود كه عده اى بيايند و در انتخابات 
شركت كنند؛ عده اى هم اجازه شركت پيدا نكنند.

اين رويه مصلحت ورزش كشور در تمام بخش ها 

نيست و من در همان موقع هم با آن مخالف بودم اما در 
نهايت مصوب شد.

*در همان موقع بحــث انتصابى بودن دبير كل 
هم مطرح شد كه شما واكنش نشان داديد و در 

نهايت راى نياورد.
مگر مى شود عضوى از هيئت اجرايى را انتصابى كرد. 
آن هم پست مهمى مثل دبير كل را. فردى كه انتخاب 

مى شود بايد به اين نكته توجه داشته باشد كه راى اعضا 
باعث حضورش شــده و بايد براى همه فدراســيون ها 

كار كند.
*ع ملكرد هيئت اجرايى اين دوره كميته ملى 

المپيك را چطور ديديد؟
به نظرم خوب بودند. هر كسى 
كه انتخاب مى شــود سعى 
مى كنــد بهتريــن عملكرد 
را داشته باشــد. هيچ كسى 
نمى خواهد كار ضعيفى ارائه 
كند. گاهى برخى عوامل 
اجــازه نمى دهد كه فضا 
براى كار و جهش بيشتر 

فراهم شــود؛ مثل 
شــرايطى كه در 

استقلال پيش 
آمد.

*به استقلال اشاره كرديد. چى شد كه مديريت اين باشگاه 
را قبول كرديد؟

خيلى ها به من گفتند كه نيا. به خاطر شرايطى كه ايجاد شده بود، 
آقاى گودرزى از من خواســتند كه قبول كنم. من هم اين كار را 
انجام دادم. چه دوست و چه كســانى كه دورتر بودند، گفتند نرو. 
اين فضا براى شما مناسب نيســت. اما من گفتم مى روم تا شايد 

كمكى كنم.
*فكر مى كنم كســانيكه گفتنــد به فوتبــال نرويد، 
مى دانستند كه جنس مديريت شما از جنس فوتبال نيست.

واقعا هم نبود. اما با وجود همه مســائلى كه بــه وجود آمد، به 
نظرم در مدتى كه بودم، استقلال خوب اداره شد. البته مدتى 
كه گذشــت، بارها به آقاى گودرزى گفتم اجازه بدهد بروم اما 
قبول نمى كردند. من آدمى نبودم كه بخواهم آن سبك مديريت 
را بپذيرم. الان مديران قبلى اســتقلال علاقه زيادى دارند كه 
برگردند اما من به هيچ عنوان علاقه ندارم كه باز به استقلال يا 
هيچ تيم فوتبال ديگرى برگردم. حاضرم بحرانى ترين كارها را 
انجام بدهم اما ديگر به استقلال نروم به خاطر اينكه در مواردى 
اينقدر تنش ها زياد مى شــد كه تمركز را از من مى گرفت. در 
فوتبال بايد لحظه اى تصميم بگيريد و اين شرايط نياز به آرامش 

دارد اما آرامشى نبود كه بخواهيد بهترين تصميم را بگيريد.
* قبل از رفتن تان به استقلال اين پيش بينى را داشتيد كه 

اين شرايط رقم مى خورد؟
من از بحران وحشــت ندارم و در زندگــى ام روزهاى بحرانى كم 

نداشــته ام. اما توقع چند جانبه باعث شده بود كه 
شرايط برايم سخت شود. به نظرم چيزى كه براى من 

سخت تر از بقيه مسائل بود، همين مسئله بود. با اين حال من 
هيچ وقت نخواستم از آقاى گودرزى هزينه كنم اما در نهايت فضا 
به سمتى رفت كه تماشــاچى ها روى ورود وزارت ورزش دست 
گذاشتند.( بهتر است به گذشته برنگرديم. خيلى خاطره خوبى از 

استقلال ندارم و دوست ندارم خاطراتم زنده شوند.)
*در مورد بدهى هاى به جا مانــده كمى صحبت كنيم. 
آقاى افتخارى اسمى از شما نياوردند اما از بدهى هاى 
به جا مانده از قبل مى گويند و دردســرهايى كه براى 

ايشون ايجاد شده.
خب آن زمانى كه من به اســتقلال رفتم نيز بدهى از قبل مانده 
بود. ما هم براى حفظ تيم بايــد هزينه هايى انجام مى داديم. ما از 
حاميان مالى هم پول گرفتيم اما با مبلغى كه دريافت مى كرديم، 
نمى توانســتيم همه هزينه ها را پوشش دهيم و بدهى هاى قبلى 
را تسويه كنيم. اين وضعيتى نيســت كه من درست كرده باشم 
يا مديرى ديگر. اين وضعيتى اســت كه از نبود نظام باشگاه دارى 
در ايران به وجود آمده اســت. هيچ معيــار و چارچوبى در مورد 
هيچ چيزى وجود ندارد. از نحوه انتخــاب هيئت مديره گرفته تا 
ميزان پولى كه بايد به بازيكنان پرداخت شــود. حالا اين شرايط 
در دو باشگاه استقلال و پرسپوليس كار را سخت تر مى كند. چون 
تماشاگران عاشقى دارند كه بايد پاسخ آن ها را هم بدهيد و راضى 

نگهشان داريد.

*از ارتباط تان با قلعه نويى بگوييد كه خيلى خوب شروع شد.
قلعه نويى يك مربى استثنايى است. براى كارش وقت مى گذاشت 
و از هيچ تلاشى براى بهبود شرايط تيم استقلال كوتاهى نمى كرد. 
اما زمان به گونه اى بود كه نتوانست تمام بازيكنان مورد نظرش را 

جذب كند و اين موضوع روى نتايج تيم تاثير گذاشت.
* چى شــد كه اين رابطه خوب، در نهايــت به جدايى 

قلعه نويى از استقلال منجر شد؟
متاســفانه به خاطر نتايج، هواداران اعتراض داشتند و در نهايت 

هيئت مديره مصوب كرد كه تغييرات ايجاد شود.
* اين حرف يعنى اينكه اگر تصميم گيرنده صفر تا صد شما 

بوديد، ايشان را حفظ مى كرديد؟
همينطور است. ايشان ويژگى هايى دارند كه به نظرم از برخى ديگر 
متمايزشان مى كند. من و قلعه نويى از سال هاى بسيار دور با هم 
دوست بوديم و وقتى مجبور شدم فرد ديگرى را جايگزين كنم، به 
خاطر اين تصميم ناراحت بودم. هنوز هــم وقتى به آن روزها فكر 
مى كنم از خودم مى پرسم چرا بايد دوستى چندين ساله، تحت تاثير 
عوامل مختلف قرار بگيرد و خدشه دار شود. البته آقاى قلعه نويى بعد 
از آن تصميم هم هميشه احترام بزرگتر- كوچكترى را حفظ كرده 
و  چيزى به من نگفتند اما خــودم بابت اين موضوع ناراحتم چون 

براى قلعه نويى به خاطر خصايصى كه دارد، احترام زيادى قائلم.
* بعد از قلعه نويى، ســراغ مظلومى رفتيد و در نهايت به 
منصوريان رسيديد؟ چى شــد كه حكم به مربيگرى او 

داديد؟
وقتى در جام حذفى نتيجه نگرفتيم و در ليگ هم رده دلخواهى 

به دست نياورديم، فضا براى ادامه كار آقاى مظلومى 
فراهم نبود و بايد فردى ديگر را جايگزين مى كرديم. در 

بررسى ها به چند گزينه رســيديم كه برخى از آن ها خارجى 
بودند.

* به خاطر نبود پول كافى با خارجى ها توافق نشد؟
نه. در پايان بررسى ها اعضاى هيئت مديره گفتند كه مربى باشد 
از داخل كه استقلالى باشد و نزد هواداران محبوبيت داشته باشد. 
ضمن اينكه آقاى منصوريان با نفت نتيجه خوبى گرفته بود و از نظر 

هيئت مديره شرايط فنى لازم براى مربيگرى استقلال را داشت.
* از همكارى با او راضى بوديد؟

من معتقدم كه منصوريان عملكرد بدى نداشت و اين اواخر كمى 
بدشانسى آورد. در آن مقطعى كه من در استقلال بودم، منصوريان 
تيم خوبى جمع كرد اما خب بــا مصدوميت بازيكن و محروميت 
آن ها مواجه شد و دستش بسته ماند. با اين حال بد نتيجه نگرفت. 

به نظرم بايد به او فرصت بيشترى داده مى شد.
*اما خيلى وقت بود كه بحث تغيير منصوريان مطرح بود 
و در نهايت بعد از فشارهاى زياد، مديران فعلى تصميم به 

استخدام شفر آلمانى گرفتند.
اين خيلى بد است كه ما به شيوه عرب ها رفتار كنيم. البته قبول 
دارم كه گاهى براى مديريت مجموعه اى شرايط فوق العاده سخت 
مى شود و آنقدر از طرف هوادار و برخى ديگر از عوامل فشار مى آيد 
كه مدير عامل و هيئت مديره مجبور به تغيير مى شــوند. با اين 
شرايط هيچ كسى در فوتبال ايران در حاشيه امنيت قرار ندارد و 

هر لحظه بايد احتمال تغيير را بدهد.

* چه روزى در استقلال برايتان خيلى سخت بود؟
من در باشــگاه اســتقلال تلخ و شــيرين زياد داشــتم. اما 
تلخى هايش بيشتر بود. نتيجه نگرفتن تلخى خاص خودش 
را دارد اما چيزى كه بيشــتر مرا آزار مى داد قضاوت هايى بود 
كه مى كردند. من در جايگاهى بودم 
كه نمى توانستم خيلى از پشت 
پرده ها را مطــرح كنم و هيچ 
وقت هم نمى گويم اما قضاوت 
شدم. من نمى خواستم كسى 
را مقصر نشــان دهم و از اين 
به بعد هم چيــزى نمى گويم 
اما بعضى رفتارها در آن مقطع 

واقعا زجرم داد.
* اما اگر مى گفتيد، شايد 
بخشــى از انتقادها كم 

مى شد؟
شــايد مقصــر اصلــى براى 
اتفاق هايى كه در مورد خودم 
افتاد، خودم بودم. شــايد بايد 
محكم مى ايستادم و پيشنهاد 
آقــاى گــودرزى را قبــول 
نمى كــردم و هيــچ وقت 
مدير عامل اســتقلال 
نمى شدم. وقتى 
فتم  ير پذ

كــه 

باشم، بايد تبعاتش را هم مى پذيرفتم.
* اگر برگرديد به آن زمانى كه آقاى گودرزى 

پيشنهاد حضورتان در باشگاه استقلال را داد، آيا 
باز هم پاسخ تان مثبت است؟

به هيچ وجه. اگر به عقب برگردم، هرگز مدير عامل استقلال 
نمى شوم. چون تفكر و نوع مديريت من چيزى نبوده كه در يك 
باشگاه فوتبال بايد اجرايش كرد. شايد در كوتاه مدت بتوانم 
يكســرى كارها را انجام دهم اما در دراز مدت نمى توانم اين 
كارها را انجام دهم. من براى خودم  و نحوه مديريتم ايده دارم 
و دوســت دارم آنچه خودم فكر مى كنم درست است را پياده 
كنم اما در يك باشگاه فوتبال اين شــرايط نيست. به همين 
خاطر است كه مى گويم نبايد در آن مقطع مديرعامل استقلال 
مى شدم. نه اينكه اين تيم را دوست نداشته باشم. با تمام اين 
اتفاق ها نسبت به اين تيم عرق پيدا كرده ام و وقتى استقلال 
بازى دارد، آنقدر استرس مى گيرم كه نمى توانم بازى را ببينم.
*تا جاييكه مى دانم، شما هيچ وقت استقلالى نبوديد.

من هيچ وقت طرفدار هيچ تيم باشــگاهى نبودم. حتى وقتى 
ژيمناست بودم هم سمت هيچ باشگاهى نمى رفتم. اما از وقتى 
كه به استقلال رفتم چون با اين فضا عجين شدم و به هر حال 
براى اين تيم زحمت كشيده بودم، شرايطش برايم مهمتر شده 

است و پيگيرى مى كنم.
*يكى از حرف هايى كه در مقطعى در مورد مديريت 
شما در استقلال مطرح بود اين است كه برخى بازيكنان 

از جمله مهدى رحمتى تيم مى بستند.
هيچ وقت به اين شكل كه شما مى گوييد، نبوده اما به هر حال 
گاهى مربى تيم با كاپيتان مشورت مى كرد؛ خيلى از مربيان 
اين كار را انجام مى دهند. من به هيچ عنوان در كار فنى دخالت 
نمى كردم اما در مقطعى خواست مربى اين بود كه با كاپيتان 
مشورت كند. من فكر مى كنم فضا نبايد اينطور باشد كه همه 
با هم تقابل داشته باشيم و رو در روى هم بايستيم مثل اتفاقى 

كه چند شب پيش در برنامه 90 افتاد.
* برنامه 90 را ديديد؟

من واقعا متاسف شدم از اين فضا. هيچ وقت برنامه 90 را كامل 
نديده بودم اما آن شب تا انتها ديدم و خيلى ناراحت شدم. دلم 
مى خواست به كسانى كه در برنامه شركت كرده بودند، زنگ 
بزنم و بگويم ادامه ندهيد. چون براى باشگاه استقلال و ورزش 
چنين فضايى اصلا خوب نبود. اى كاش آقاى افتخارى هم به 

آن برنامه نمى رفت.
*حرفى مانده كه دلتان بخواهد بگوييد؟

تنها چيزى كه فكر مى كنم همه ما بايد حواسمان به آن باشد 
اين است كه دلى را نشكنيم. روزى در اين پست هستيم و روزى 
ديگر نيستيم. اما اميدوارم خوبى هايى كه در حق مان كرده اند 

را فراموش نكنيم.
*انگار دلتان پر است.

به هر حال برخى رفتارها آزار دهنده مى شوند. اما مهم نيست.

آزاده پيراكوه - خيابان سپيدار، ساعت 6 
صبح. گوشى را بر مى دارد و با گفتن اينكه 

در دفتر كارش است، به منشى مى گويد 
در را باز كند. تجربه مصاحبه هاى ساعت 6 

صبح از كميته ملى المپيك و باشگاه استقلال به 
فدراسيون بين المللى زورخانه اى رسيده؛ جاييكه 

حالا ميزبان دبير كل سابق كميته ملى المپيك 
است. بهرام افشارزاده كه بعد از رفتن از باشگاه 

استقلال ترجيح داد، كمتر مصاحبه كند اما بالاخره 
و در فاصله چند ماهى مانده تا انتخابات كميته ملى 

المپيك به انجام يك گفت و گو رضايت مى دهد 
با اين شرط كه برخى از حرف ها و درددل هايى 

كه از روزهاى حضورش در استقلال يا حتى دوره 
قبل كميته ملى المپيك مى گويد، به امانت پيش 
ما بماند. مى گويد نمى خواهد براى اتفاق هاى تلخ 

مقصر بتراشد... روزهاى حضور در استقلال و 
انتخاباتى كه پيش روى كميته ملى المپيك است، 

مهمترين بهانه اند براى صحبت با مديرى كه به 
نسبت بقيه مديران كميته، روزهاى بيشترى را در 
كميته ملى المپيك گذرانده است و اين روزها هم 

بار ديگر نامش براى حضور در يك رقابت انتخاباتى 
آنهم در 75 سالگى مطرح است؛ عددى كه خودش 
به آن توجهى ندارد و پشتوانه حرفش را 18 ساعت 

كار روزانه و 2 ساعت ورزش قرار مى دهد....  

خاطره اعتراض به مارتنيتى 
در لابلاى صحبت هايش خاطره اى از المپيك لندن مى گويد 
كه جالب اســت. او ازمسابقه ســعيد عبدولى مى گويد و 
اعتراضى كه در آن زمان به مارتنيتى شــد:« قبل از لندن 
پيش بينى ما اين بود كه كشتى خوب نتيجه مى گيرد. اتفاقى 

كه افتاد و اگر در كشتى فرنگى در ارتباط با كشتى 
سعيد عبدولى آن همه اعتراض نمى شد؛ 

مى توانستيم در كشــتى آزاد نتيجه 
بهترى بگيريم. در آن روز وقتى داور 
اشــتباه كرد - كه البته بعدش ثابت 
شد، اشــتباهى در كار نبوده- همه 
شروع كردند به اهانت به مارتنيتى. از 

تماشاگران گرفته تا برخى مسئولان 
ورزش، از  رئيــس كميته ملى المپيك 

گرفته تا وزير وقت ورزش؛  بلند شــدند و 
اعتراض كردند. به من هم مى گفتند بلند شو. اما 

من گفتم شما بنشينيد. ما پس فردا قرعه كشى آزاد را داريم 
و او در قرعه كشى اين رفتار را تلافى مى كند. مشخص بود كه 

او كار خودش را مى كند و كرد.» 
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گريه به خاطر سوريان
افشارزاده در دقايقى كه از لندن مى گويد؛ به مسابقه سوريان 
مى رسد و در اين لحظه اســت كه اشك در چشمانش جمع 
مى شود. مى گويد:« اينقدر اين مدال به من چسبيد كه وقتى 

هر بار يادش مى افتم، تحت تاثير قرار مى گيرم.»

* در دوره قبل بحث اصلاح اساســنامه كميته ملى 
المپيك ماجراهاى زيادى داشــت و در اين دوره هم 
مى بينيم كه روند اصلاح زمينه ســاز برخى نقدها از 
سوى اعضاى مجمع شده است. به نظرتان چرا ماجراى 
اساسنامه اين كميته در اين سال هاى اخير تا اين حد 

اساســنامه قبلى واقعا موضوع پيچيده اى نداشــت و همه 
چيز طبق منشــور المپيك بود. چيزى كــه در دوره قبل 
دردسر ساز شد، آيين نامه انتخاباتى بود كه نوشته شد. در 
 (كميته 
بين المللــى المپيك) به ما ابلاغ كردند كــه اين آيين نامه 
وجاهت قانونى ندارد اما چون چند بــارى انتخابات عقب 
افتاده بود، ديگر نمى توانســتيم كارى كنيم. اگر اساسنامه 
كميته ملى المپيك را مطالعه كنيد، متوجه مى شــويد كه 
موارد مربوط به انتخابات به خوبى در آن ذكر شــده و اصلا 

*پس چى شــد كه هيئت اجرايى ايــن آيين نامه را 

بالاخره به خاطر شرايط آن موقع كميته ملى المپيك، هيئت 
اجرايى كميته اين آيين نامــه را تصويب كرد. اما من هم فكر 
مى كنم برخى موارد اصلا وجاهت قانونى نداشــته است مثل 
اينكه نوشته شد كسى مى تواند از هيئت  رئيسه فدراسيون ها 
به نمايندگى از  رئيس فدراسيون كانديدا باشد كه شش ماه از 

*مصوبه اى كه باعث شد كسى مثل مصطفى هاشمى 

همينطور است. من بحث شخص را ندارم، مى گويم در آن زمان 
موردى مصوب شد كه قانونى نبود. حرف من اين است كه نبايد 

اساسنامه يا آيين نامه را روى نفرات پياده كنند. يعنى 

نوشته شــود كه عده اى بيايند و در انتخابات 
شركت كنند؛ عده اى هم اجازه شركت پيدا نكنند.

اين رويه مصلحت ورزش كشور در تمام بخش ها 

نيست و من در همان موقع هم با آن مخالف بودم اما در 
نهايت مصوب شد.

*در همان موقع بحــث انتصابى بودن دبير كل 
هم مطرح شد كه شما واكنش نشان داديد و در 

نهايت راى نياورد.
مگر مى شود عضوى از هيئت اجرايى را انتصابى كرد. 
آن هم پست مهمى مثل دبير كل را. فردى كه انتخاب 

مى شود بايد به اين نكته توجه داشته باشد كه راى اعضا 
باعث حضورش شــده و بايد براى همه فدراســيون ها 

كار كند.
*ع ملكرد هيئت اجرايى اين دوره كميته ملى 

المپيك را چطور ديديد؟
به نظرم خوب بودند. هر كسى 
كه انتخاب مى شــود سعى 
مى كنــد بهتريــن عملكرد 
را داشته باشــد. هيچ كسى 
نمى خواهد كار ضعيفى ارائه 
كند. گاهى برخى عوامل 
اجــازه نمى دهد كه فضا 
براى كار و جهش بيشتر 

فراهم شــود؛ مثل 
شــرايطى كه در 

استقلال پيش 
آمد.

منصوريان رسيديد؟ چى شــد كه حكم به مربيگرى او 
داديد؟

وقتى در جام حذفى نتيجه نگرفتيم و در ليگ هم رده دلخواهى 

* چه روزى در استقلال برايتان خيلى سخت بود؟
من در باشــگاه اســتقلال تلخ و شــيرين زياد داشــتم. اما 
تلخى هايش بيشتر بود. نتيجه نگرفتن تلخى خاص خودش 
را دارد اما چيزى كه بيشــتر مرا آزار مى داد قضاوت هايى بود 
كه مى كردند. من در جايگاهى بودم 
كه نمى توانستم خيلى از پشت 
پرده ها را مطــرح كنم و هيچ 
وقت هم نمى گويم اما قضاوت 
شدم. من نمى خواستم كسى 
را مقصر نشــان دهم و از اين 
به بعد هم چيــزى نمى گويم 
اما بعضى رفتارها در آن مقطع 

واقعا زجرم داد.
* اما اگر مى گفتيد، شايد 
بخشــى از انتقادها كم 

مى شد؟
شــايد مقصــر اصلــى براى 
اتفاق هايى كه در مورد خودم 
افتاد، خودم بودم. شــايد بايد 
محكم مى ايستادم و پيشنهاد 
آقــاى گــودرزى را قبــول 
نمى كــردم و هيــچ وقت 
مدير عامل اســتقلال 
نمى شدم. وقتى 
فتم  ير پذ

كــه 

مى رسد و در اين لحظه اســت كه اشك در چشمانش جمع 
مى شود. مى گويد:« اينقدر اين مدال به من چسبيد كه وقتى 

هر بار يادش مى افتم، تحت تاثير قرار مى گيرم.»

مى شد بيشتر از منصوريان حمايت كرد

هيچ وقت نخواستم از وزير هزينه كنم

اساسنامه ها را  نبايد بر اساس نفرات تنظيم كرد

به عقب برگردم، هرگز مدير عامل استقلال نمى شوم

كلنجار 90 دقيقه اى «قدس» با جعبه سياه ورزش ايران

رمزگشايى افشار زاده از كميته ملى المپيك
 تا باشگاه استقلال

نمى توانم عشقم را به كميته ملى المپيك پنهان كنم



 جامعه/ محبوبه علی پور 
رشد فزاینده آسیب های اجتماعی به 
ما گوشزد می کند که نتوانستیم در 
مدیریت و ساماندهی این گونه مسائل به درستی 
سیاست گذاری و عمل کنیم. بنابر نظر صاحبان 
اندیشــه از دلایل این مســئله حضور کمرنگ و 
حتی منفعلانه نخبگان بخصوص در حوزه علوم 
اجتماعی است؛ در همین زمینه گفت و گویی با 
دکتر محمد امین قانعی راد،رئیس پیشین انجمن 
جامعه شناســی ایران و عضو هیئت علمی مرکز 
تحقیقات سیاست علمی کشور انجام دادیم که 

تقدیمتان می کنیم:

  آقای دکتر، به نظرشما »نخبه کیست« و 
آیا کارکرد و اثرگذاری این قشر در کشور ما 

نسبت به دیگر جوامع متفاوت است؟
نخبه در جهان و درمیان ملل مختلف تعریف نسبتاً 
مشابهی دارد، چنان که برخی معتقدند نخبه یعنی 
»بهترین ها« که به اعتقاد من این تعریف مناسب و 
جامع نیست، چرا که عرصه حضور برای نخبگان 
متعدد اســت؛ بنابر این نخبــگان در گروه های 
مختلف و با زیــر مجموعه های متنوعی فعالیت 
دارند؛ برای نمونه وقتی سخن از نخبگان فرهنگی 
می شود در زیر مجموعه آن نخبگان حوزوی و یا 
هنری قرار می گیرند.از این رو با این نگاه نخبگان 
را می توان سرمشقی از حیث استانداردها و ضوابط 
فعالیت در یک عرصه محســوب کرد، چنان که 
یک نخبه موســیقی از سوی فعالان این حوزه و 
جامعه مصرف کنندگان ایــن گونه محصولات 
به عنوان سرمشق برتر شــناخته شده و آثارش 
از سطح اســتانداردهای مطلوب برخوردار است؛ 
همچنین نخبگان نقــش کنترل کننده و حفظ 
استانداردها را در هر زمینه ای ایفا می کنند. من 
در این مقوله بر استانداردها و معیارها تأکید دارم 
چون ما توده ها را نیز داریم، چرا که توده ها تمایل 
دارند در هرحوزه ای ورود پیدا کنند؛ به این ترتیب 
با وارد شدن به عرصه های مختلف استانداردهای 
آن حوزه را نیز پایین می آورند؛ همچنین با تداوم 
این رویه ما دستخوش ابتذال فرهنگی خواهیم 
شــد، از همین رو تأکید دارم که نخبگان را باید 
سدهای مقاومی دانســت که مانع سیطره نفوذ 
توده ها شــده و از کاهش استانداردها و معیارها 
در حیطه کار،کنــش، فرهنگ و هنر جلوگیری 

می کنند.

  به اعتقاد شــما دلایــل ضعف جایگاه 
نخبگان و به دنبال آن حضور کمرنگ شان 

در جامعه چیست؟
 اصولاً نخبگان توســط اجتماع مرتبط با حوزه 
فعالیت خود یا همــان اجتماع نخبگانی تعیین 
می شــوند، چنان که انجمن هــای تخصصی و 
علمی نخبه علمی را معرفی می کند و اجتماعات 
هنری نخبگان خاص خــود را به عرصه جامعه 
هدایت می کند؛ بنابر ایــن اگر به دنبال فعالیت 
و حضور نخبگان هستیم باید استقلال نهادهای 
اجتماعی و البته اجتماعات نخبگان وجود داشته 
باشد، حال آنکه در کشور ما متأسفانه بنابر تلاش 
دولــت برای نفوذ به اجتماعات نخبگانی و حتی 
تحت ســلطه درآوردن این مجموعه سبب شده 
نخبگان واقعی به حاشیه رانده شوند و از حضور 
در اجتماع نخبگانی خود را کنار بکشند؛ به این 
ترتیب اجتماع مرتبط با این نخبگان، تحت تصرف 
نیروهایی قرار می گیرد که به جای ریشه داشتن 
در اجتماعات نخبگانی، ریشــه در دولت دارند، 
از این رو ســبب افت اســتانداردهای اجتماعات 
نخبگانی شده اند؛ همچنین به جای ایفای نقش 
نمایندگی بــرای اجتماع مرتبط، نمایندگی را از 
سوی دولت برعهده دارند. نکته قابل تأمل اینکه 
مقوله فرار مغزها و حتی به انزوا فرو رفتن نخبگان 
به ما تأکید می کند که شرایط استقرار برای این 
گــروه در جامعه چندان مطلوب نیســت.به این 

ترتیب آدم هایی به عنوان نخبه معرفی می شوند 
که در واقع نخبگان رســمی به شــمار می آیند؛ 
همچنین دولت براساس بخشنامه ها وضوابط به 
تعیین ملاک های نخبگانی پرداخته و یا نهادهایی 

برای این حوزه تعریف می کند. 
در حالی که این مقوله دخالت در حوزه ای است 
که به طور مستقیم به آن مربوط نمی شود، زیرا 
دولت ها باید اجازه دهند نخبگان طی فرآیندهای 
طبیعــی و از دل اجتماعات نخبگانی و معرفتی 
شــکل بگیرند؛ این گونه گاهی اوقات ارزش واژه 
نخبه که از اهمیت و منزلت برخوردار است با این 
رویه ها تقلیل داده می شــود، چنان که دارا بودن 
چند مقالــه و یا موفقیت در مقاطع تحصیلی به 
عنوان ملاک نخبگی تعیین می شود؛ این درحالی 

اســت که به این ســادگی نمی توان افراد را به 
عنوان معیارها و شــاخصه های استاندارد در یک 
حوزه فعالیتی معرفی کرد.از این رو معتقدم حتی 
نیاز به تأکید بر عنوان نخبگی و حتی حمایت از 
ایــن افراد وجود ندارد، زیرا همین که برای آن ها 
محدودیتی قایل نشــوند، آنــان نخبگان نیاز به 
حمایت خاصی نیســتند. از همین رو این تصور 
که با افزایش دستمزد و حقوق نخبگان از آن ها 
حمایتی صورت می گیرد خــود نوعی توهین و 
تقلیل جایگاه آن ها محسوب می شود، زیرا نخبه 
به این دلیل که پایه اداری بالاتری کســب کند 
یا 150 هزارتومان به حقوق وی افزوده شــود که 
پای به این وادی نگذاشــته است، چرا که تعیین 
ایــن ملاک ها حکایت از امتیــاز گرفتن جامعه 
نخبگان از دولت اســت، درحالی که اصل هویت 
این گروه چنین نیســت. از ایــن رو با ادامه این 
گونه سیاست گذاری ها نخبگان وابسته به دولت 
شکل می گیرند که به امتیازها و رانت های دولتی 
دل بسته و وابسته اند؛ همچنین بر مبنای همین 
معیارها انتخاب می شوند، البته این گونه نخبگان 
دولتی را نیز جامعه نمی پذیرد، چرا که نخبگانی 
دولت ساخته اند.در حالی که ما نیاز به نخبگانی 
برخاسته از جامعه مدنی و توسط گروه های ذی 

ربط هستیم.

 به نظر می رســد که جامعه نخبگانی ما 
نتوانسته نقش فعالی در مدیریت و کاهش 

آسیب های اجتماعی ایفا کند، چرا؟
پیش از پاســخ به این پرسش باید درباره مقوله 
بروز و مدیریت آسیب های اجتماعی تأکید شود 
که در مواجهه با مدیریت و ساماندهی آسیب های 
اجتماعی باید به تبیین های دقیق دلایل بروز این 
آسیب ها بپردازیم، از این رو پیش از ارائه هرگونه 
نســخه درمانی برای این آسیب ها باید به دنبال 
تولید دانش مناسب باشیم که این مستلزم حضور 
و فعالیت نخبگان گوناگون دارد که به طور طبیعی 
باید در تعامل با یکدیگر باشند، چنان که نگرشی 
میان رشته ای را بین خود توسعه دهند. از این رو 
با محوریت و تسهیل گری علوم اجتماعی می توان 
به شناسایی علل و عوامل آسیب ها پرداخت.این 
در حالی اســت که ما در کشور نسبت به وقوع 
آسیب های اجتماعی نگرشــی سطحی داریم و 
حتی به دنبال عوامل ایجاد کننده آن ها نیستیم 
و فقط تأکید داریم این آســیب ها مرتفع شود و 
برای رفع چالش های یاد شده نیز به راهکارهای 
ســطحی بســنده می کنیم که فقط اعتباراتی 
تخصیص پیدا کند، چنان که اغلب همه آسیب ها 
را به مقوله مادی و اقتصادی نسبت می دهیم، گویا 
همه می توانند با پول برطرف شــوند، حال آنکه 
علل و عوامل متعددی در این مسائل نقش دارند. 
از این رو نخبگان نقش قابل تأملی در مدیریت و 
کاهش آسیب های اجتماعی دارند، البته منوط به 
اینکه این جایگاه و اثر بخشــی از سوی نهادهای 

دولتی و رسمی پذیرفته شود.

  سخن آخر شما؟
 به اعتقاد من جامعه نخبگان نمی توانند به این 
بهانه که از ســوی دولت جدی گرفته نشده و یا 
صحبت های آن ها شنیده نمی شود، از خود سلب 
مسئولیت کنند، چراکه وظایف نخبگان در تمام 
ادوار این اســت که دانش لازم را تولید و عرضه 
کنند، هرچند بستری برای استفاده آن مهیا نباشد. 
در واقع نخبگان باید از موج مواجهه پوپولیستی با 
آسیب های اجتماعی فراتر روند. ناگفته نماند نگاه 
پوپولیستی به آسیب های اجتماعی اغلب سطحی 
و مدیریتی است، بدون آنکه جایی برای قربانیان 
آسیب ها و حتی کنشگران بروز این آسیب ها در 

نظر گرفته شود. 
در حالی که در شیوه هوشمندانه مبتنی بر تبیین 
واقع گرایانه در ســاماندهی آسیب های یاد شده 
تمام اجزای بروز این آسیب ها در برون رفت از این 

چالش ها نقش آفرین هستند.

رئیس پیشین انجمن جامعه شناسی ایران در گفت و گو با قدس عنوان کرد:

پیدایش نسل جدید نخبگان وابسته به رانت های دولتی
پنجشنبه  13 مهر 1396
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

برش :
در کشور ما متأسفانه بنابر تلاش دولت 
بــرای نفوذ به اجتماعات نخبگانی و حتی 
تحت سلطه درآوردن این مجموعه سبب 
شــده نخبگان واقعی به حاشــیه رانده 
شوند و از حضور در اجتماع نخبگانی خود 

را کنار بکشند.

 مشاغل ابدی دائم العمر مستثنا
 از بازنشستگی!

ناصرالدین شــاه ســفر اول که به اروپا رفت، خیلی تحت تأثیر 
مظاهــر ترقی علمی و اجتماعی و صنعتی فرنگســتان بخصوص 
شکوه و عظمت کاخ ها و خیابان های مجهز به چراغ گاز و سامانه 
اگو یا فاضــلاب زیرزمینی و مترو لنــدن و پاریس و مطبوعات 
و اختراعاتــی چون برق و تلفن و اشــعه ایکس و راه آهن منظم 
و خیابان های سنگفرش شده و ســرویس پستی و کالسکه های 
حمل مســافر در خارج از شــهرها و تراموای شهری و آراستگی 
پلیس و مطبوعات غیردولتی و بهداشــت و درمان قرار گرفت و 
وقتی به پارلمان های لندن و برلین و پاریس دعوت شد و آزادی 
بیــان نماینــدگان را دید تصمیم گرفــت در مراجعت به ایران، 

پارلمنت تأسیس کند.
به میرزا علــی خان امین الملک )امین الدولــه بعد( وظیفه داده 
شد چند نســخه از قوانین اساسی کشورهای مزبور و نیز کشور 
بلژیک را گرفته، برای ایران قانون اساسی وضع کرده و در ضمن 

پارلمانی به نام دارالشورای کبری دولتی تأسیس کند.
امین الدوله که مســلط به زبان های فرانسوی و انگلیسی و عربی 
بود 6 ماه وقت صرف کرد و قانون اساســی مدونی نوشــت و در 
ضمن شــرایط عضویت در مجلس دارالشورای کبرای دولتی را 
هم ذیل آن افزود. وقتی قانون اساســی را آوردند به دستور شاه 
عده ای از پســران شاه و عموها و شاهزادگان قاجار و نیز عده ای 
از ریش سفیدان و شیوخ ایل قاجار نشستند و مواد آن را بررسی 

کردند.
در ماده اول نوشــته بود: »دارالشورای کبرای ملی« که آن را خط 
زدنــد و به دولتی تغییر دادند. در ماده دوم نوشــته بود: اعضای 
دارالشــورا از سوی ملت و رعایا انتخاب می شوند، آن را هم خط 
زدند و گفتند رعایــای عوام کالانعام را چه حد که وکیل تعیین 
کنند. ســومین ماده نوشته شــده بود: وظایف مقام سلطنت از 
ســوی این مجلس تعیین می شــود آن را هم در نهایت انزجار 

خط زدند.
 ماده بعــدی می گفت اعضــای این مجلس پارلمنــت نباید از 
فرزندان و اعمام و بین اعمام )عموها و پســرعموها( و منسوبان 
سلطنت باشند. آن هم را خط زدند و گفتند چه فضولی ها! نوشته 
بود سن اعضای دارالشورا نباید کمتر از 30 سال باشد، این ماده 
هم حذف شــد؛ زیرا از پســران ناصرالدین شاه چند تن زیر 30 

سال بودند.
 مــاده تبحر و اطلاع در شــغل مربوطه هم حذف شــد. تعداد 
وزارتخانه ها که به 9 باب محدود شــده بــود تا 37 باب افزایش 
 یافت؛ زیرا همه رجال و درباریان علاقه داشتند عنوان وزیر داشته

 باشند.
در قانــون امیــن الدوله آورده شــده بــود وزرا هفتــه ای پنج 
روز در پارلمنــت گرد آمــده و در تمام امور مشــورت خواهند 
داد کــه آن هم به هفته ای دو روز محدود شــد و ماند مســائل 
مهم تــر که حقــوق و مزایا، وضعیــت صبحانه و ناهار و شــام 
و پذیرایــی بعــد از ظهر و کیفیــت میوه و هندوانــه و خربزه 
و انــواع صیفی جات بود و بودجه آن به ســرعت تأمین شــد و 
 حتــی بودجه چای و قند و شــکر و قلیان جلســات پیش بینی

 شد.
ماه ها، بلکه سال هاســت صحبــت از ممنوعیت بــه کارگیری 
بازنشستگان می شــود و من تصور می کنم در چند دوره مجلس 

شورای اسلامی این موضوع پیگیری  شده است.
 نتیجــه ماه ها و ســال ها پیگیری مصوبه جالــب جدید مجلس 
شورای اسلامی است که بدان مذاکرات طولانی و ایراد و اعتراض 
و پرســش به تصویب درآمد، در حالی که سال هاست میلیون ها 
بازنشســته در شرایط بسیار ابتدایی و محقر به سر می برند و در 
ماه های اخیر جلوی مجلس و سازمان بازنشستگی اجتماع کرده 

از حقوق ناچیز شرم آور خود شکایت کرده اند.
بازنشستگان لشــکری نیز دست کمی از آنان ندارند و در فضای 
مجازی تصویر یک افسر جزء یا درجه دار ارتش دیده می شود که 
یــک کلیه خود را به فروش گذارده و مشــخصات کامل و حتی 

شماره تلفن خود را هم آورده است.
نمایندگان مردم در خانه ملت بنا بر آنچه خبرگزاری خانه ملت با 
آب و تاب زیاد گزارش داده، مقام های مهم کشوری را از شمول 

قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان مستثنا اعلام کردند.
یکی از نکات خنده آور در آماده نکردن جانشین برای کارشناسان 
مورد نیاز کشــور این است که بسیاری از استادان دانشگاهی که 
 بازنشسته می شوند و در مورد آنان هیچ استثنایی وجود ندارد، جانشین

 ندارند.
 ســازمان صدا و ســیما گویندگان خبری دارد که چون در کار 
خــود ورزیده و متبحرند و خوب صحبت می کنند مردم به آن ها 
علاقه دارند و خوششان می آید اخبار و تفسیرها و مصاحبه ها را 

از دهان و با اجرای ایشان بشنوند.
اغلب اینان بازنشســته شــده اند، ولی صدا و ســیما از آنان که 
جانشــین ندارند همچنان اســتفاده می کند؛ زیرا جانشین برای 
این گویندگان تهیه نکرده اند. چرا این گونه کارشناسان را شامل 

مستثنیات نکرده اند؟
مــن فکــر می کنم این قانون بــرای آن به تصویب رســیده که 
همچنان وزرای سالخورده به نحوی در دولت یا سازمان های آن 
ســرگرم کار باشند و از خانه نشینی کسل نگردند جا دارد دولت 
این گونه شیوه های استفاده از سالخوردگان را کنار بگذارد و علناً 
 مشــاغل مورد توجه خود برای انتصاب یاران را دائم العمر اعلام

 کند!
مرحوم اللهیار صالح کــه از اواخر عصر قاجار وارد خدمت دولت 
شده بود به دلیل تحصیل در کالج آمریکایی و تسلط بر زبان های 
انگلیســی و فرانسه مشــاغل دولتی را تدریجاً پیمود و در دوره 

وزارت دارایی مرحوم داور، معاون وزارت دارایی شد.
 او بــرای خریــد تریاک که جــزو انحصارات دولتی شــده بود، 
شخصاً ســر مزارع خشخاش کاران می رفت و در کنفرانس صلح 
سانفرانسیســکو از ســوی دولت ایران حضور یافت و پس از آن 
بارها وزیر و ســفیر شد، اما از اواخر دهه 1350 اعلام کرد که به 
علت ســالخوردگی خود را بازنشسته کرده و میل ندارد در هیچ 

فعالیت سیاسی و حزبی شرکت کند.
 او بدرســتی متوجه شده بود هر کس نیاز به بازنشستگی دارد و 

مادام العمر نباید پیش میز و کرسی نشین باشد.
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جامعه- مریم آزاد: روز گذشته خبری در سایت ها منتشر شد 
که حکایت از حذف یارانه داروهای ساخته شده برای بیماران 
خاص و صعب العلاج داشــت. مقوله ای که با شگفتی فعالان 

حوزه سلامت همراه بود. 
دکتر محمد حسین قربانی، نایب رئیس کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی در واکنش به این خبر گفت:تا 
این لحظه خبری نشــنیدم و حتی گزارشــی در کمیسیون 
مبنی بر این قضیه مطرح نشــده اســت. من معتقدم حذف 
یارانه داروهای بیماران خاص پذیرفته نیســت، زیرا اغلب این 
بیماران از اقشــار کم توان جامعه هســتند که در حال حاضر 
نیز برای مداوا ناگزیر به فروش فرش زیر پای خود هســتند، 
از این رو همچنان نیازمند حمایت های ویژه می باشــند. پس 
تأکید می کنم تأمین یارانــه داروی این گروه از بیماران حتی 
از تأمین یارانه نان اهمیتش بیشتر است. به هرحال در صورت 
تأیید این قضیه مجلس شورای اسلامی نگاهی دیگری نسبت 
به این مسئله خواهد داشت.  دکتر حمید خیری، مسئول روابط 
عمومی انجمن داروســازان ایران نیز با شفاف نبودن این خبر 
گفت:به طور کلی داروهای بیماران خاص و صعب العلاج شامل 
320 قلم است که پرداخت های مرتبط با داروهای تولید داخلی 

10 درصد از ســوی بیمار و 45 درصد توسط وزارت بهداشت 
و از طریق بودجه های عمومی پرداخت می شود؛ همچنین 45 
درصد دیگر توسط ساختار بیمه ای صورت می گیرد. بنابر این با 
استناد بر بخشی از این خبر می توان این تفسیر را مطرح کرد 
که از این پس بخش پرداخت ها از طریق دولت و در قالب یارانه 
حذف و به ساختار بیمه منتقل می شود؛ در این حالت در عمل 
بیماران مشکلی نخواهند داشت اما با توجه به بدهکاری هایی 
که دولت به ســاختارهای بیمه دارد در عمل پرداخت این 45 
درصد مضاعف از سوی بیمه ها صورت نگرفته و بیماران دچار 

مشکلاتی در روند درمان خواهند شد. 
وی افزود:در تفسیر دیگر عنوان شده این مسئله تنها به بیماران 
صعب العلاج مربوط اســت و شــامل دیگر گروه های بیماران 
همانند مبتلایان به بیماری های خاص نمی شود.به این ترتیب 
حمایت های موجود از بیماران مزبور ادامه خواهد داشت. بنابر 
تفسیر دیگری نیز گفته می شود، یارانه تولید داروهای بیماران 
خاص و مبتلایان به امراض صعب العلاج پرداخت می شود، اما 
این داروها از فهرست کالاهای یارانه ای خارج می شود؛ از همین 
رو در صورت آنکه قرار باشد این داروها صادر شود باید پیش از 
این مقوله تسویه حساب صورت بگیرد که این مسئله نیز بدون 

تردید به سود دولت است.
دکتر خیری با بیان اینکه تأیید تفاسیر یادشده نیازمند گذشت 
زمان است، خاطرنشــان کرد: به طور مسلم بیماران خاص و 
صعب العلاج نیازمند حمایت هســتند. این درحالی است که 
امروزه تنها به داروهای تولید داخل یارانه تعلق می گیرد که این 
قضیه نیز جای پرسش دارد. به هرحال برای نحوه اجرای خبر 
منتشــر شده باید صبر کنیم و منتظر آینده باشیم، چون این 

اطلاعات چندان پخته و قابل توجه نیست.
دکتر اکبر منصوری از پیشکســوتان حوزه صنعت دارو نیز با 
اظهار بی اطلاعی از این موضوع گفت: بی شک مسئله حذف 
یارانه داروهای بیماران خاص و صعب العلاج به دلیل هزینه های 
ســنگین درمان این گروه ها، انجام نخواهد شد؛ همچنین هر 
گونه تغییرات بایستی به صورت واضح پس از طرح و بررسی در 
کمیته مربوط اعلام شود. گفتنی است: متخصصان و نهادهای 
متعدد فعال در حوزه دارو در خصوص حذف یارانه دارو در قالب 
خبر منتشر شده اظهار بی خبری نمودند و اعلام کردند، طی 
تماس با متولیان امر بزودی نسبت به این مقوله اطلاع رسانی 
خواهند کرد. مشاور وزیر و رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رسانی وزارت بهداشت نیز در پی انتشار اخباری مبنی بر »خروج 
داروهای بیماران خاص از فهرست کالاهای یارانه ای« تأکید کرد: 
هیچ اتفاق جدیدی در زمینه پوشش بیمه ای داروهای بیماران 
خاص و صعب العلاج نیفتاده و وزارت بهداشــت نیز بخشنامه 

جدیدی در این مورد نداشته است.
بر اساس خبری که ایسنا منتشر کرد دکتر زارع نژاد مشاور وزیر 

بهداشت گفت: حمایت ها از بیماران از جمله بیماری های خاص، 
مزمن و صعب العلاج مانند گذشته برقرار است و ارایه خدمات 

درمانی و دارویی به این بیماران همچنان ادامه دارد.
وی در توضیح بخشــنامه اخیر دولــت و اخباری با مضمون 
خروج داروهای بیماران خاص از فهرســت کالاهای مشمول 
یارانه، افزود: هیچ بخشنامه ای با هدف کاهش پوشش بیمه ای، 
تغییر در قیمت و گران شــدن دارو یا تغییر در تولید آن صادر 
نشــده است و وزارت بهداشت برنامه ای در این حوزه نداشته و 

بخشنامه ای نیز در این مورد صادر و یا ابلاغ نشده است.
دکتر زارع نژاد ضمن اشاره به اقدامات انجام شده جهت تسهیل 
دسترسی بیماران به دارو و درمان  مورد نیازشان در قالب طرح 
تحول نظام ســلامت، مجدداً تاکید کرد که تغییری در روند 
خدمت رســانی به بیماران و دسترسی آن ها از جمله در حوزه 

دارو اتفاق نیفتاده است.

واکنش ها به خبر حذف یارانه داروهای خاص:

قطع حمایت دولت از بیماران خاص و صعب العلاج امکان پذیر نیست

 از سوی رئیس مرکز شماره گذاری پلیس راهور ناجا : عضو انجمن فیزیوتراپی ایران: رئیس اداره تغذیه وزارت بهداشت خبر داد وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح کرد

اختصاص تنها 1/4 درصد از بودجه 
آموزش به سازمان فنی وحرفه ای

 »D« آغاز توزیع سراسری ویتامین
در دبیرستان ها

 غفلت از خدمات فیزیوتراپی 
در کتاب تعرفه

شرط های شماره گذاری و تعویض 
پلاک اعلام شد

خانه ملت: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حمایت 
از بخش فنی و حرفه ای در بودجه سال آینده باید افزایش 
پیدا کنــد. علی ربیعی در نشســت علنی دیروز مجلس 
گفت: در اکثر شــاخص های ارتقای مهارت ها و انباشت 
اطلاعات بخصوص در جمعیت بزرگســال با ارقام پایینی 
مواجه هســتیم، هر چند آموزش در ایران رایگان است، 
متأســفانه علاوه بر این از کل بودجه آموزش کشور تنها 
 1/4 درصد به سازمان فنی وحرفه ای اختصاص پیدا کرده
 اســت. وی گفت: دسترســی به نیروها و کارگران ماهر 
در ایــران از 100 رتبــه 47 را داراســت، در حالی که 
کشــورهای تازه صنعتی شده با آموزش مهارت از طریق 
فنی و حرفه ای، صلاحیت حرفه ای برای استخدام و کار را 
 ضروری و بخش فنی و حرفه ای خصوصی را نیز ساماندهی

 کرده اند.
وی افزود: متأســفانه با پدیده ترک تحصیل و نیروهای 
بی مهارت از دبیرســتان یا دوران دانشگاه روبهرو هستیم 
و در اینجاســت که به ضرورت سازمان فنی و حرفه ای و 

توسعه آموزش رسمی نیروها بیشتر پی می بریم.

ایســنا: مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
از توزیع مکمل ویتامین D در تمام دبیرســتان های کشور 
برای پیشــگیری از عوارض ناشی از کمبود این ویتامین در 
دانش آمــوزان، خبر داد. دکتر زهــرا عبداللهی گفت: برای 
پیشگیری از کمبود ویتامین D برنامه مکمل یاری ویتامین 
D در تمام دبیرســتان های دخترانه و پســرانه کشور طی 
تفاهمنامه ای که میان وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی و وزارت آموزش و پرورش منعقد شــده، از سال 
1393 اجرا می شود.وی ادامه داد: هر دانش آموز ماهانه یک 
عــدد مکمل 50 هزار واحدی ویتامین D به مدت 9 ماه در 
سال تحصیلی در مدرسه دریافت می کند. عبداللهی تأکید 
کرد: خوشــبختانه در حال حاضر با همکاری صنایع  لبنی، 
شــیر غنی شده با ویتامین D در دسترس قرار دارد و برای 
استفاده دانش آموزان نیز شیر توزیعی در مدارس باید از نوع 
غنی شــده با ویتامین D باشد. وی عنوان کرد: برای تأمین 
ویتامین  D دانش آموزان مدارس ابتدایی که تحت پوشش 
برنامه مکمل یاری ویتامین D قرار ندارند، لازم اســت در 
تمامی استان ها توزیع شیر غنی شده در اولویت قرار گیرد. 

تســنیم: عضو انجمن فیزیوتراپی ایران گفت: در چاپ سوم 
کتاب بومی ارزش های نســبی، شــاهد کم توجهی و  غفلت 
نسبت به درمان های نوین فیزیوتراپی بوده ایم. احمد مؤذن زاده 
اضافه کرد:اگرچه درمان های پایه فیزیوتراپی تحت پوشش بیمه 
هســتند، ولی علاوه بر تأخیر یکساله پرداخت بیمه های پایه، 
خدمات نوین فیزیوتراپی و همچنین درمان های مؤثر و کلیدی 
مانند درمان های دستی تحت پوشش بیمه پایه نبوده و رویکرد 
بیمه های تکمیلی نیز در آشفته بازار فعلی نامطلوب و غیرموجه 
است. وی ادامه داد: اخیراً در چاپ سوم کتاب بومی ارزش های 
نسبی شــاهد کم توجهی و غفلت نسبت به درمان های نوین 
فیزیوتراپی و  درمان های دستی و ورزش درمانی بوده ایم و توجه 
افراطــی به جزء تکنیکی تعرفه و نقش تجهیزات گران قیمت 
و کم توجهی به جــزء حرفه ای خدمات فیزیوتراپی که همان 
دانش و توانمندی های تخصصی و اساسی فیزیوتراپیست هاست 
نتیجه ای جز تجاری کردن درمان و دلسرد کردن همکاران ما 
نخواهد داشت. وی تأکید کرد: انجمن فیزیوتراپی ایران آمادگی 
دارد با توجه به اســتانداردهای جهانی و کتاب مادر ارزش های 

نسبی در بازبینی کتاب تعرفه مشارکت جدی کند.

فارس: رئیس مرکز شــماره گذاری پلیس راهور ناجا، گفت: 
شماره گذاری و تعویض پلاک منوط به داشتن بیمه نامه شخص 
ثالث و برگه معاینه فنی شد.سرهنگ علی محمدی افزود: بر 
اساس ماده 42 قانون بیمه شخص ثالث حرکت وسایل نقلیه 
موتوری زمینی بدون داشتن بیمه نامه ممنوع است.  وی ادامه 
داد: دوره معافیت معاینه فنی بر اســاس تبصره یک ماده 6 
قانون هوای پاک برای خودروهای نو شماره شخصی و دولتی 
4 سال و وسایل نقلیه عمومی یک سال است. این مقام ارشد 
راهور ناجا، تصریح کرد: راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی در 
صورتی که دارنده وسایل نقلیه با اتمام دوره معافیت و انقضای 
اعتبار معاینه فنــی در مراکز مجاز معاینه فنی برای دریافت 
گواهی نامه مربوطه مراجعه نکند موظف است خودرو را متوقف 
کند.وی با تأکید بر این مطلب که تنها برگه معاینه فنی مراکز 
مجازی که به ســامانه یکپارچه سیمفا متصل هستند معتبر 
بوده، خاطرنشان کرد: در حال حاضر این قانون اجرایی شده 
و متقاضیانی که برای شماره گذاری و تعویض پلاک مراجعه 
می کنند باید بیمه نامه شخص ثالث و گواهی معاینه فنی معتبر 

را به همراه داشته باشند.

*خسرو معتضد
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